
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2868
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 6ο Γενικό Λύκειο Καβάλας, το 10ο ∆ηµοτικό
Σχολείο Βύρωνα, το Γυµνάσιο ‘Αστρους Κυνουρίας Αρκα-
δίας, το Νικηφόρειο 1ο Γενικό Λύκειο Καλύµνου, το Γυµνάσιο
Κουτσουρά Λασιθίου και το Γενικό Λύκειο Μακρύ Γιαλού Λα-
σιθίου, σελ. 2768,2777,2875,2881,2891

3. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το ν. 3126/2003 περί “ποινικής ευθύνης των Υπουρ-
γών”, δικογραφία κατά των πρώην Υπουργών Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.κ. Ευάγγελου Μπασιάκου και Αλέ-
ξανδρου Κοντού, σελ. 2874

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2753-2755
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2755-2765
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης:
i. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλήµάτων των ερ-

γαζοµένων στην εταιρεία “ΚΟΥΝΣΤΟΦ Α.Ε” στο Ωραιόκα-
στρο του Νοµού Θεσσαλονίκής κ.λπ., σελ. 2766

ii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας των εργαζοµέ-
νων στην πολυεθνική “PRAKTIKER” κ.λπ., σελ. 2767

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε τις αιτίες και τις επιπτώσεις από τον
υψηλό πληθωρισµό κ.λπ., σελ. 2769

γ) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την έκδοση οικονοµικής άδειας
στο Πόρτο Καρράς για την κατασκευή πολυτελών κατοικιών
κ.λπ., σελ. 2771

δ) Προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην
ανακοίνωση αποτελεσµάτων των πρόσφατων εκλογών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης κ.λπ., σελ. 2772

ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε την παράδοση των δηµόσιων έργων σε ανώνυµες
εταιρείες και την απαξίωση των δηµόσιων τεχνικών υπηρε-
σιών, σελ. 2774

στ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ειδική
εισφορά των πετρελαιοειδών κ.λπ., σελ. 2777

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
“Κύρωση της Συµφωνίας Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό
Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων, των Γενικών Όρων του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών Βαλκανίων και των Όρων
αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτικής ∆ιευκόλυνσης του
Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκανίων”, σελ. 2779,2780

2. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων: “Εξορθολογισµός και βελτίωση στην

απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης”, σελ. 2868
3. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Λαϊ-

κού Ορθόδοξου Συναγερµού επί του άρθρου 32 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων, σελ. 2889,2890,2891

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Σ. , σελ.2772,2773
ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ Σ. , σελ.2766
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ. , σελ.2773,2774
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ.2766,2767,2768,2769
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Α. , σελ.2771,2772
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ.2777
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι. , σελ.2775,2776
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ.2767,2768
ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Β. , σελ.2774,2775
ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ ∆. , σελ.2769,2770
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ. , σελ.2769,2771
ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ Φ. , σελ.2777,2778
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ.2771,2772

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ.2780
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ.2779,2780

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:

ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ.2875,2876
ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ Ε. , σελ.2876
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ. , σελ.2882,2883
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ.2884,2885
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ. , σελ.2878,2879,2880,2885,2886,

2888
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ.2874,2875
ΜΙΧΟΣ Λ. , σελ.2868,2869
ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Β. , σελ.2873
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ.2882,2885
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. ,σελ.2869,2870
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ.2871,2872
ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ Β. , σελ.2886
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ.2873,2874
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α. , σελ.2870,2871
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ.2881
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. ,

σελ.2877,2878
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Αθήνα, σήµερα στις 17 ∆εκεµβρίου 2010, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Σοφία Καλαντίδου,
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις εντα-
ξιακές διαπραγµατεύσεις των Σκοπίων παρακάµπτοντας το
ζήτηµα της ονοµασίας.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο υπερ-
βολικό κόστος του αστυνοµικού τµήµατος στην Κόνιτσα παρ’ όλο
που είναι προκάτ.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε πολυε-
θνική εταιρεία η οποία προκαλεί τεχνητή έλλειψη φαρµάκων.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στον κίνδυνο
κατάρρευσης εκκλησίας στην Κοινότητα Άνω Κλειτορίας Νοµού
Αχαϊας.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα πρό-
στιµα που έχουν επιβληθεί σε ναυπηγοεπισκευαστικές εταιρείες,
γιατρούς κ.α. από το Σ∆ΟΕ.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, που αναφέρεται σε σεξουαλική
εκµετάλλευση λαθροµεταναστών στο λιµάνι της Πάτρας.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην καθυ-
στέρηση από την ετήσια κρατική επιχορήγηση που παίρνει το
Άγιο Όρος.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις προτά-
σεις για τον τρόπο διάσωσης του αρχαίου θεάτρου Μακύνειας
Αιτωλοακαρνανίας.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην καθυ-
στέρηση της κατασκευής της νέας µονάδας σπαστικών παιδιών
στην Πάτρα.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε επικεί-
µενους ελέγχους από ελεγκτές της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης για
επιδοτήσεις που έχουν δοθεί από την Περιφέρεια της ∆υτικής
Ελλάδας.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις σκα-
λωσιές που τοποθετούν επαγγελµατίες σε ετοιµόρροπα κτήρια
του Υπουργείου Πολιτισµού.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
τάσταση που επικρατεί κατά µήκος του παραλιακού άξονα του
ΟΣΕ στην Πάτρα που έχει µετατραπεί σε «υπαίθριο» εστιατόριο.

13) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος
Αθηνών ζητεί από την Κυβέρνηση να τοποθετηθεί, σχετικά µε
τους όρους του µνηµονίου και της δανειακής σύµβασης που θί-
γουν τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδας.

14) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι Σύλλογοι Γονέων µε
τρία παιδιά Ελλάδος καταθέτουν προτάσεις, σχετικά µε τα
σκληρά οικονοµικά και φορολογικά µέτρα που λαµβάνει η Κυ-
βέρνηση εις βάρος των οικογενειών µε τρία παιδιά.

15) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία ζητά διευκρινίσεις περί µεταβατικότητας
του ν. 3865/2010, που αφορά τα στελέχη που τελούν σε κατά-
σταση πτητικής ενέργειας.

16) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Σχολική Κοινότητα Ατσιποπούλου
Νοµού Ρεθύµνης ζητά την επίλυση των προβληµάτων και την κά-
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λυψη των ελλείψεων του σχολείου.

17) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σωµα-
τείων Ρεθύµνου ζητά την επίλυση των θεµάτων που
αντιµετωπίζουν.

18) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία οι κάτοικοι ανατολικής Φθιώτιδας
διαµαρτύρονται για την επικείµενη κατάργηση των υπηρεσιών
∆ΟΥ Στυλίδας και Πυροσβεστικής Στυλίδας.

19) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία οι επιτυχόντες του γραπτού διαγω-
νισµού για το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων αιτούνται όπως παραµείνει ανοικτός ο
πίνακας κατάταξης των εκατόν ογδόντα πέντε επιτυχόντων κα-
τηγορίας ∆Ε και τεθεί σε ισχύ για µελλοντική κάλυψη των κενών
και µελλοντικών κενών οργανικών θέσεων µέχρι την απορρό-
φησή τους.

20) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Αταλάντης Νοµού Φθιώτι-
δας ζητά να ενηµερωθεί σχετικά µε την πρόθεσης κατάργησης
των υπηρεσιών της ∆ΟΥ Αταλάντης.

21) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την κατάργηση
του επιδόµατος του τρίτου τέκνου κ.λπ..

22) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Περιπτερούχων Κα-
πνοπωλών Ελλάδος αιτείται την νοµοθετική κατοχύρωση
ελάχιστης αµοιβής επί της λιανικής τιµής των καπνοβιοµηχανι-
κών προϊόντων κ.λπ..

23) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η ∆ήµαρχος Ζεφυρίου Νοµού Αττι-
κής αιτείται χρηµατοδότησης για να πληρωθεί το σύνολο των
εργαζοµένων του δήµου της.

24) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων µε τρία Παιδιά
ζητά ενηµέρωση σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για
την θέσπιση εισοδηµατικών κριτηρίων για την καταβολή των επι-
δοµάτων σε τρίτεκνες οικογένειες κ.α.

25) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµος Καλυβίων - Θορικού Νοµού
Ανατολικής Αττικής αιτείται τη στελέχωση του Κέντρου Υγείας
Καλυβίων µε γιατρούς, καθώς και διοικητικούς υπαλλήλους κ.λπ..

26) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ζητά την επίλυση του θέµατος κατάρτισης
σύµβασης του έτους 2011 για την δωρεάν µεταφορά των ΑΜΕΑ
από τα µέσα αστικών και υπεραστικών συγκοινωνιών.

27) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία το Σωµατείο Ιδιοκτητών - Εκµεταλ-
λευτών Περιπτέρου Νοµού Ιωαννίνων αιτείται µείωση της
φορολογίας τους στο 60% από το σηµερινό 67%.

28) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ζητά την εξαίρεση των ατόµων µε αναπηρία
και των χρονίως πασχόντων από την καταβολή εξετάστρων και
εργαστηριακών εξετάσεων στα εξωτερικά ιατρεία νοσοκοµείων.

29) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία αιτείται να πληροφορηθεί για τη
σχεδιαζόµενη αναδιάρθρωση καθώς και για τον χρόνο υλοποίη-

σης, σχετικά µε τις συγχωνεύσεις και καταργήσεις ∆ηµόσιων Οι-
κονοµικών Υπηρεσιών της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας.

30) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ζητά την αποκατάσταση των αδικιών και της
άνισης µεταχείρισης που υφίστανται οι ασφαλισµένοι επαγγελ-
µατοβιοτέχνες.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο φαινόµενο της
επαιτείας από παιδιά.

32) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία ζητά την επίσπευση έκδοσης των απαιτού-
µενων υπουργικών αποφάσεων για την ολοκληρωµένη εφαρµογή
του νόµου απλοποίησης της διαδικασίας ίδρυσης και αδειοδό-
τησης µιας εταιρείας.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην ανησυχία των
κατοίκων της περιοχής Ελευθερίου Βενιζέλου για νέες καθυστε-
ρήσεις των έργων στο τµήµα του ∆ιακονιάρη Νοµού Αχαΐας.

34) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η επιτροπή αγώνα των Εργαζοµέ-
νων στη «ΝΤΙ-ΕΣ» ζητά την καταβολή των οφειλών από την
κατασκευαστική εταιρεία «ΝΤΙ-ΕΣ» για την κατασκευή του αυτο-
κινητόδροµου Χαλκηδόνας-Παραλίµνης Νοµού Πέλλας.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Γρα-
φείων Ιδιοκτητών Εκµισθώσεως Αυτ/των και ∆ικύκλων ζητά τη
µείωση του ΦΠΑ σε όλους τους κλάδους της τουριστικής οικο-
νοµίας.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην παρέµβαση
του Σώµατος Επιθεωρητών που ζήτησε ο Νοµάρχης Αχαΐας, προ-
κειµένου να κατασχεθεί το φαινόµενο της λαθροαναπηρίας.

37) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ηρακλείου Κρήτης
ζητά την έγκριση από τα αρµόδια Υπουργεία για την ένταξη του
έργου ενοποίησης των αρχαιολογικών χώρων της Κνωσσού στο
Πρόγραµµα Έργων της Εταιρείας «Ενοποίηση των Αρχαιολογι-
κών Χώρων και Αναπλάσεις ΑΕ».

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται ότι κατά την κατα-
σκευή του Άξονα Πάτρας - Θεσσαλονίκης - Ευζώνων αναµένεται
να εκταµιευτούν 700 - 750 εκατοµµύρια ευρώ µέσω της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.

39) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία oι επιτυχόντες του ειδικού γρα-
πτού διαγωνισµού του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης αιτούνται ώστε
η κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων των δικαστηρίων και υπο-
θηκοφυλακείων να γίνει από τους υπάρχοντες πίνακες επιτυχό-
ντων.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα των πα-
νεπιστηµιακών γιατρών Πάτρας για ίδια πολιτική έναντι όλων των
γιατρών σε σχέση µε τα ιδιωτικά ιατρεία.

41) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Πρόεδρος του Τµήµατος Επι-
στήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού καταδικάζει τη
συµπεριφορά της κ. Κ. Γογγάκη, επίκουρης καθηγήτριας του
Τµήµατος, ως ανάρµοστη και ότι δεν συνάδει µε την ιδιότητα του
πανεπιστηµιακού δασκάλου.
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42) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία η Γενική Πανελλαδική Οµοσπον-
δία Επιχειρήσεων Τουρισµού αιτείται την επέκταση του µέτρου
της µείωσης του ΦΠΑ στο 6,5% σε όλες τις υπηρεσίες του του-
ριστικού κλάδου.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην επιστολή ενός
Αθλητικού Συλλόγου που ζητά την αποπεράτωση του ταρτάν του
∆ηµοτικού Σχολείου Αιγίου Νοµού Αχαΐας κ.λπ..

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται η διαµάχη ιατρών
και διοίκησης στο Νοσοκοµείο Λευκάδας λόγω της αδιάλλακτης
στάσης της διοικητού κ. Μαριάνθης Μεσσήνη.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα σοβαρά προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει το ΤΥ∆ΚΥ.

46) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων Καλλιτεχνικού Σχολείου Νοµού Ηρακλείου «9 Μούσες»
αιτείται τη λήψη µέτρων από την πολιτεία και την ενεργό βοήθεια
για τη δροµολόγηση οριστικών λύσεων στα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην άρνηση του
Πυροσβεστικού Σώµατος να δώσει τις στολές που δώρισε το
Ίδρυµα Λάτση στους εθελοντές πυροσβέστες.

48) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Πολυµελών Οικογενειών µε
τρία τέκνα Ελλάδος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τις µειώ-
σεις επιδοµάτων στις τρίτεκνες οικογένειες

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται ότι οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας είναι «ΦΟΥΣΚΑ» κ.λπ..

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην επιστολή του
Εµπορικού Συλλόγου της Πάτρας στο Σ∆ΟΕ, σχετικά µε την ανυ-
παρξία ελέγχου των παράνοµων µικροπωλητών που κατακλύζουν
τους χώρους γύρω από τους ναούς τις ηµέρες των εορτών.

51) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Κα-
θηγητών Φυσικής Αγωγής διαµαρτύρεται για την καθυστέρηση
προσλήψεων της ειδικότητας τους καθώς και για το κλείσιµο των
Τµηµάτων Αθλητικής ∆ιευκόλυνσης.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο γεγονός της δια-
κοπής των σχολικών πρωταθληµάτων των σχολείων, στο βωµό
της εξοικονόµησης χρηµάτων από το Υπουργείο.

53) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. Ιωάννης Σιγάλας ζητά την
παράταση ενός έτους, του νόµου σύµφωνα µε τον οποίο οι τρά-
πεζες δεν µπορούν να κατάσχουν περιουσίες για χρέη κάτω από
200.000 ευρώ.

54) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Οµοσπονδία Εργαζοµένων
Ελληνικής Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης Α.Ε. εκφράζουν τη δια-
µαρτυρία τους για το πολυνοµοσχέδιο για τις ∆ΕΚΟ κ.λπ..

55) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο κ. Σταµάτης Ευσταθόπουλος
εκφράζει τη διαµαρτυρία του προς το Υπουργείο Εσωτερικών
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης για το ποσό
που πλήρωσε για διακίνηση εφηµερίδων και περιοδικών το διά-
στηµα Ιανουάριος 2010 - Αύγουστος 2010.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2144/01-09-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθ-
µός Προτερ. 108018/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2755
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2. Στην µε αριθµό 3708/28-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθµός Προ-

τερ. 121415/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2757



3. Στην µε αριθµό 5401/22-10-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθ-
µός Προτερ.134863/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από την Υπουργό

Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη
απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 5761/12-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Οικονόµου Παντελή δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1158966/956/30-11-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2759
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5. Στην µε αριθµό 5770/02-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθµός Προ-
τερ. 139031/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παι-

δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απά-
ντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2761



6. Στην µε αριθµό 5941/04-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθµός Προ-
τερ. 140521/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παι-

δείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απά-
ντηση:
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7. Στην µε αριθµό 6125/12/11/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κουράκη Αναστάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 144504/ΙΗ/30-11-

2010 έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2763



8. Στην µε αριθµό 6149/15-11-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθ-
µός Προτερ. 145134/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από την Υπουργό

Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη
απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 12302/29-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Οικονόµου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Βαθµός Προ-

τερ. 76942/ΙΗ/30-11-2010 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Μ∆’ - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2765



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 354/14.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Βού-
ρου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε
τους προπονητές και το προπονητήριο της Εθνικής Οµάδας Στί-
βου κ.λπ., δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης Υπουργού και
Βουλευτού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 351/14.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε τις
διαδοχικές παρατάσεις στο διαγωνισµό για την ανάπτυξη του
Εµπορευµατικού Κέντρου του Θριασίου Πεδίου, την καθυστέ-
ρηση στη σιδηροδροµική σύνδεση του Θριασίου µε το λιµένα
του Νέου Ικονίου κ.λπ.., δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος Βου-
λευτή και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 358/14.12.2010 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δος κ. Σοφίας Καλαντίδου προς τους Υπουργούς Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων στην εταιρεία
«ΚΟΥΝΣΤΟΦ Α.Ε.» στο Ωραιόκαστρο του Νοµού Θεσσαλονίκης
κ.λπ..

Στην ερωτώσα Βουλευτή κ. Καλαντίδου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κεγκέρογλου.

Η κ. Καλαντίδου έχει το λόγο για να παρουσιάσει την επίκαιρη
ερώτησή της.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η εταιρεία «ΚΟΥΝΣΤΟΦ
Α.Ε.» βρίσκεται στην περιοχή του Ωραιοκάστρου, απασχολεί αρ-
κετούς εργαζόµενους και δραστηριοποιείται στον κλάδο των
πλαστικών και κουφωµάτων.

Από την αρχή της χρονιάς του 2010 και λίγο πιο πριν καθυ-
στερούσε στη µισθοδοσία. Τον Ιούλιο ήταν η πρώτη φορά που οι
εργαζόµενοι της παραγωγής κατέβηκαν σε επίσχεση εργασίας.
Μετά από είκοσι έξι µέρες επίσχεσης επέστρεψαν στη δουλειά,
αφού πληρώθηκαν. Οι εργαζόµενοι, όµως, στην παραγωγή ξεκί-
νησαν επίσης στις αρχές Οκτώβρη, επίσχεση, γιατί µετά από
εκείνη την πληρωµή δεν ξαναπληρώθηκαν. Στις αρχές Νοέµβρη
κατέβηκαν σε επίσχεση και οι εργαζόµενοι στη διοίκηση, γιατί
είχαν οφειλές πάνω από οκτώ µήνες µέσο όρο.

Βρίσκονται σε τραγική κατάσταση οι εργαζόµενοι, λόγω του
ότι δεν πληρώνονταν. Σε αυτό συνέβαλε βέβαια και η καθυστέ-
ρηση του επιδόµατος της επίσχεσης από τον ΟΑΕ∆ για λόγους
πραγµατικά ολιγωρίας από τον Οργανισµό.

Η επιχείρηση δεν αντιµετωπίζει ιδιαίτερα προβλήµατα. Οι πα-
ραγγελίες αυξάνονται, παρ’ όλο που έχουµε οικονοµική κρίση,
µια που η επιχείρηση στράφηκε στο λιανικό εµπόριο, πουλάει
λιανικά µεµονωµένα σε πελάτες. Έχει, µε αυτά που λένε οι ερ-
γαζόµενοι, περίπου στις εξακόσιες παραγγελίες και αν λάβουµε
υπ’ όψιν ότι το 40% του ποσού της δαπάνης το παίρνει προκα-
ταβολικά η επιχείρηση, καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει δυνατότητα.

Από την άλλη να πούµε ότι οι εργαζόµενοι καθ’ όλη τη διάρκεια
της επίσχεσης άφηναν στον εργοδότη -και µάλιστα µε παράνοµη
στάση από πλευρά του, µια που έκανε επίσχεση ο οδηγός και
προσέλαβε άλλον οδηγό- τη διακίνηση των προϊόντων, ακριβώς
για να έχουν να λαµβάνουν χρήµατα. Έτσι τους έλεγε. Καµµία
υπόσχεσή του δεν κράτησε ο εργοδότης, τους έχει απλήρωτους
και πριν δυο εβδοµάδες που κάθονταν εκεί απ’ έξω, γιατί τους
απαγόρευσε να είναι µέσα στο χώρο της εργασίας του εργο-
στασίου, είχαν να αντιµετωπίσουν και αστυνοµική δύναµη.

Με όλα αυτά εµείς ζητάµε πώς µπορεί να παρέµβει η Κυβέρ-
νηση µε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, ώστε οι εργαζόµενοι να
περάσουν Χριστούγεννα. Να πάρουν τα δεδουλευµένα τους, να
πληρωθούν, χωρίς να αντιµετωπίζονται µε αυτήν τη βαρβαρό-
τητα και να οδηγούνται στην παραίτηση µε εξαναγκασµό στην
ουσία, αφού δεν αµείβονται.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Κα-

λαντίδου.
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κεγκέ-

ρογλου έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έρχεται σήµερα για συζήτηση άλλο ένα θέµα που αφορά απο-

λύσεις ουσιαστικά, αφού οι άνθρωποι οι οποίοι εργάζονται και
στη συγκεκριµένη εταιρεία κάνει να πάρουν χρήµατα και η εται-
ρεία αδυνατεί ή επικαλείται ότι αδυνατεί να τα καταβάλει.

Η υπόθεση ξεκινά από το 2009 και θα ήταν χρήσιµο να ανα-
φέρουµε λίγο τις ενέργειες, οι οποίες έχουν γίνει από πλευράς
των υπηρεσιών του Υπουργείου, για να δούµε ότι και µε το νοµικό
πλαίσιο που ισχύει, υπήρξαν από την πλευρά των υπηρεσιών οι
ενέργειες που µπορούσαν να δώσουν µια προοπτική στο να λυθεί
το πρόβληµα.

Από τον Απρίλιο του 2009 το αρµόδιο τµήµα της Κοινωνικής
Επιθεώρησης διαπίστωσε ότι η εταιρεία όφειλε σε δεκαεπτά µι-
σθωτούς δεδουλευµένες αποδοχές που αφορούσαν τους µήνες
Μάρτιο-Απρίλιο 2009 και στη συνέχεια προέβη, για τη συγκεκρι-
µένη αυτή παράβαση, σε µήνυση.

Συνεχίστηκε αυτή η κατάσταση και τον Ιανουάριο του 2010.
Για δεύτερη φορά, η τοπική υπηρεσία προέβη σε έλεγχο, σε συ-
νεργασία µάλιστα µε το Συνδικάτο Μετάλλου, όπου πάλι διαπι-
στώθηκε καθυστέρηση πληρωµής δεδουλευµένων για ένα άλλο
χρονικό διάστηµα αυτή τη φορά, το Νοέµβριο του 2009 και µετά
και για το δώρο Χριστουγέννων πέρσι.

Η υπηρεσία ζήτησε γραπτές εξηγήσεις. Η εταιρεία στις γρα-
πτές εξηγήσεις παραδέχεται ότι δεν έχει καταβάλει τα δεδου-
λευµένα στους εργαζόµενους και επικαλείται σοβαρό ταµειακό
πρόβληµα.

Παράλληλα και µετά από αίτηµα του Εργατικού Κέντρου Θεσ-
σαλονίκης, κλήθηκε στη διαδικασία της επίλυσης συλλογικών
διαφορών η εταιρεία, όπου πάλι αναγνώρισε τις οφειλές της,
συµφώνησε να τις καταβάλει τµηµατικά µέχρι το Μάρτιο του
2010, αλλά για µία ακόµη φορά δεν ήταν συνεπής.

Συνεχίστηκε το ίδιο και φθάνουµε στον Ιούλιο του 2010, στην
επίσχεση εργασίας σαράντα εννέα εργαζοµένων για τις αποδο-
χές του τετραµήνου, όπως αναφέρθηκε και από την κυρία συνά-
δελφο.

Να φθάσω στο Σεπτέµβριο του 2010, όπου έγινε µήνυση από
την υπηρεσία για δεδουλευµένες οφειλές σε δεκαεπτά µισθω-
τούς και για το χρονικό διάστηµα Ιουλίου και Αυγούστου 2010.

Σήµερα θα πρέπει να πούµε ότι στην επιχείρηση είκοσι τρεις
εργαζόµενοι, σύµφωνα µε την υπηρεσία, συνεχίζουν να εργάζο-
νται, χωρίς, όµως, να υπάρχει κανονική καταβολή των δεδου-
λευµένων. Υπάρχει επίσχεση εργασίας. Είκοσι εργαζόµενοι
βρίσκονται σε επίσχεση εργασίας, έντεκα βρίσκονται σε άδεια
και δώδεκα εργάζονται. Αυτό αποτυπώνει τη σηµερινή κατά-
σταση, παράλληλα µε την επίκληση της αδυναµίας, από την
πλευρά της επιχείρησης, να καταβάλει τα δεδουλευµένα.

Έτσι, λοιπόν, διαβιβάστηκε προς τον εισαγγελέα η µήνυση µε
αριθµό 1292294 του ∆εκεµβρίου, προκειµένου να προχωρήσουν
οι περαιτέρω διαδικασίες που προβλέπονται από το νόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Η κ. Καλαντίδου έχει το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω απ’ αυτό

που είπατε, άλλο ένα θέµα µη πληρωµής εργαζόµενων, ένα θέµα
που οδηγεί στην ανεργία τους εργαζόµενους. Θα ξεκινήσω από
το ότι ακριβώς δεν είναι ο µόνος εργοδότης. Αν ήταν ο µόνος, πι-
θανότατα να λέγαµε ότι πέσαµε σε έναν κακό. Αλλά ακριβώς
γιατί δεν είναι ο µόνος και ακριβώς γιατί είναι επαναλαµβανό-
µενα αυτά τα κρούσµατα αυθαιρεσίας, βαρβαρότητας πραγµα-
τικά και τροµοκρατίας µέσα στους χώρους δουλειάς, η ευθύνη
πέφτει και σε εσάς και θα σας πω γιατί.

Χρόνια τώρα ακολουθούνται πολιτικές και από τη δική σας Κυ-
βέρνηση, αλλά και από τη Νέα ∆ηµοκρατία –δεν θέλουµε να το
κρύψουµε, επειδή δεν είναι τώρα στο τιµόνι της εξουσίας- που
στηρίζουν αυτήν την εργοδοτική ασυδοσία µε επιδοτήσεις, επι-
χορηγήσεις στο όνοµα της επιχειρηµατικότητας και ανταγωνι-
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στικότητας. ∆είτε τώρα µε τους αναπτυξιακούς νόµους τι έγινε
µε την επιδότηση για την αλλαγή κουφωµάτων και πώς πάει. Γιατί
µιλάµε και για ένα τέτοιο µέτρο που ειπώθηκε από την Κυβέρ-
νηση.

Πώς µετράµε τα στοιχεία που λέει ο εργοδότης ότι «δεν έχω»;
Πώς δεν έχει; ∆ηλαδή, αυτός δεν έχει να πληρώσει, όπως οι ερ-
γαζόµενοι, τη ∆ΕΗ του; Έχει. Έχει και δεν πληρώνει τους εργα-
ζόµενους ακριβώς για να εκµεταλλευτεί την κατάσταση της
καπιταλιστικής κρίσης, αλλά και για να εκµεταλλευτεί στο έπακρο
τα αντεργατικά νοµοσχέδια που νοµιµοποιούν αυτήν τη βαρβα-
ρότητα.

Άλλωστε, από κυβερνητικά χείλη ακούστηκε «Εµείς τι κάνουµε;
Κάνουµε εξίσωση µε την πραγµατικότητα.» Μα, αυτήν την πραγ-
µατικότητα που εξισώνετε, είναι τραγική για τους εργαζόµενους
ενώ συµβάλλει στην κερδοφορία των εργοδοτών.

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι της «ΚΟΥΝΣΤΟΦ» έκαναν το
πρώτο νικηφόρο βήµα και ας τους βλέπετε να κρυώνουν έξω Από
Το Εργοστάσιο Και Ας Τους Βλέπετε Να Τρέχουν Στα ∆ικαστή-
ρια ή να στριµώχνονται και να ταλαιπωρούνται, πραγµατικά, για
να απαιτήσουν το επίδοµα επίσχεσης από τον ΟΑΕ∆. Έκαναν νι-
κηφόρο βήµα αφού ένιωσαν, πραγµατικά, την αλληλεγγύη συ-
ναδέλφων, την αλληλεγγύη άλλων εργαζόµενων, αφού
αντιµετωπίζουν αυτή τη δύσκολη κατάσταση στις οικογένειές
τους. Πραγµατικά οργανώνουν τον ταξικό τους αγώνα, οργανώ-
νουν την αντεπίθεση όλων των εργαζοµένων ενάντια και στα αντι-
λαϊκά µέτρα, αλλά ενάντια και στην πραγµατικά εργοδοτική
τροµοκρατία που παρουσιάζεται στους χώρους δουλειάς. Και
δυστυχώς –και λυπάµαι που το αναφέρω- φαίνεται ότι δαπα-
νούµε και δυνάµεις της Ελληνικής Αστυνοµίας για να στηρίζουµε
αυτήν την τροµοκρατία.

∆εν δώσατε καµµία απάντηση. Αυτά τα ήξερα από την Επιθε-
ώρηση Εργασίας και από το Υπουργείο. Περιµένουµε άλλη πα-
ρέµβαση για να κάνουν αυτοί οι άνθρωποι γιορτές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ερω-
τώσα Βουλευτή κ. Καλαντίδου.

Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να λάβει το λόγο για να δευτε-
ρολογήσει και να απαντήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κατ’ αρχάς, είναι θετικό που είστε ενή-
µερη για τις ενέργειες των υπηρεσιών και την αξιοποίηση όλου
του θεσµικού πλαισίου προκειµένου να πληρωθούν οι εργαζόµε-
νοι. Αυτό δεν έχει σταµατήσει σε κάποιο επίπεδο. Έχουν εξα-
ντληθεί όλα τα δεδοµένα και η µήνυση, η οποία κατατέθηκε
ακριβώς σ’ αυτό αποσκοπεί.

Η προσπάθεια η οποία έχει γίνει µέχρι σήµερα µπορεί να συ-
νεχιστεί. Πιστεύω ότι εφόσον υπάρχουν τα οικονοµικά στοιχεία
τα οποία είπατε, θα πρέπει, µε την εξάντληση όλων των δυνατο-
τήτων, να διασφαλίσουµε ότι θα πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Εάν πραγµατικά σήµερα κάναµε µία αποτύπωση της πραγµα-
τικότητας, θα βλέπαµε ότι κάθε περίπτωση είναι διαφορετική.
Πρέπει να πούµε για άλλη µία φορά ότι σε άλλες επιχειρήσεις
υπάρχει πραγµατική αδυναµία, σε άλλες υπάρχει επίκληση.
Χρέος όλων και ιδιαίτερα του Υπουργείου Εργασίας, διά των αρ-
µοδίων υπηρεσιών και των συνδικάτων, είναι να βλέπουµε σε
κάθε περίπτωση εάν είναι πραγµατικό το πρόβληµα ή εάν υπάρ-
χει επίκληση προβλήµατος. Αυτό θα µπορέσουµε όχι να το δια-
σφαλίσουµε, αλλά αξιοποιώντας και το νέο θεσµικό πλαίσιο, για
το οποίο είσαστε αντίθετοι, θα µπορέσουµε να βάλουµε σε πε-
ρισσότερο ισχυρή θέση τους εργαζόµενους σε κάθε επιχείρηση.

Η επανάπαυση στις συµφωνίες κορυφής των κλαδικών συµ-
βάσεων, απ’ ό,τι διαπιστώνετε και εσείς, δεν µπορούν να απο-
δώσουν καµµία ασφάλεια. Θα πρέπει να δούµε, σε αυτήν την
κρίσιµη φάση –και δεν µιλώ για όλο το διάστηµα- την κάθε επι-
χείρηση µε τον τρόπο τον οποίο έχουµε νοµοθετήσει.

Ή θα παραδεχτούµε ότι υπάρχει µία πραγµατικότητα στο πλαί-
σιο του καπιταλιστικού συστήµατος, που λέτε, και θα πρέπει να
την αντιµετωπίσουµε, προς όφελος των εργαζοµένων, µέχρι να
γίνει η αλλαγή την οποία εσείς επικαλείστε και η οποία µπορεί
να γίνει µετά από πέντε, δέκα ή εκατό χρόνια -και µέχρι τότε θα
πρέπει να προστατεύσουµε τους εργαζόµενους µε κάποιο
τρόπο- ή θα πρέπει να σηκώσουµε τα χέρια και να πούµε «δεν

κάνουµε τίποτα».
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Μα, δεν είναι σωστό αυτό που λέτε.

Αφοπλίζετε τους εργαζόµενους.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): ∆εν τους αφοπλίζουµε. Τους βάζουµε σε
περισσότερο ισχυρή θέση µέσα στην κάθε επιχείρηση, διότι
όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, άσχετα ότι δεν το παραδέχεται...

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Μα, κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Μην οδηγείτε τους εργαζόµενους µε τα
συνθήµατα των µειώσεων 20% και 30% και 40% σε µειονεκτική
θέση.

Στρώνετε έτσι το χαλί της σκληρής εργοδοσίας και αυτών που
θέλουν να προβούν σε µειώσεις.

Εµείς, δίνουµε βήµα ισχυρό στους εργαζόµενους. Και
οφείλουµε και εµείς ως Υπουργείο Εργασίας και το
συνδικαλιστικό κίνηµα, να σταθεί δίπλα στην κάθε επιχείρηση,
για να µην έχουµε αυτά τα φαινόµενα, για να δούµε πού
πραγµατικά, υπάρχει πρόβληµα και να το αντιµετωπίσουµε. ∆εν
αντιµετωπίζετε η καπιταλιστική κρίση που λέτε για κάθε
επιχείρηση, µε µια ανακοίνωση που θα κάνει το οποιοδήποτε
συνδικάτο κορυφής. Θέλει πραγµατικά, να δούµε, το κάθε
πρόβληµα.

Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα στη συγκεκριµένη περίπτωση, να
κάνουµε άλλη µια προσπάθεια, η οποία έχει να κάνει µε την
πραγµατικότητα σε σχέση µε τη δυνατότητα της επιχείρησης να
καταβάλλει τις υποχρεώσεις της, όπως έχει πολλές φορές
παραδεχθεί, αλλά δεν την έχει τηρήσει. Νοµίζω, ότι πρέπει να
επαναληφθεί σε επίπεδο τριµερούς, µια συνάντηση, πέρα και έξω
από το τυπικό πλαίσιο, που µπορεί να προσδιορίζει κάποια
διαδικασία.

Εγώ θα ενηµερώσω τις υπηρεσίες να κινηθούν σε αυτή την
κατεύθυνση. Και, σαφώς, σε συνεννόηση µε τους εργαζόµενους
µπορούµε αυτή την προσπάθεια να την επαναλάβουµε, γιατί
πραγµατικά όπως είπατε, έρχονται οι γιορτές και θα πρέπει ότι
είναι δυνατόν να το προσπαθήσουµε προκειµένου να λυθεί,
συνολικά ή εν µέρει, αυτό το πρόβληµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 359/14-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Μαυρίκου προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας των εργαζοµένων στην πολυεθνική «PRAKTIKER»,
κ.λπ..

Στον κ. Μαυρίκο θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.

Παρακαλώ, κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ : Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαστε ιδιαίτερα αγανακτισµένοι σαν Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε την πρακτική πολλών πολυεθνι-
κών και µεγάλων επιχειρήσεων, οι οποίες γνωρίζοντας βέβαια,
τα νοµοσχέδια που είχατε ετοιµάσει, το νόµο που έχετε και ήδη
ψηφίσατε προχθές, έχουν προχωρήσει ή αρχίζουν και διαµορ-
φώνουν σχέδια για µια γενικευµένη επίθεση σε βάρος των εργα-
σιακών, των µισθολογικών και των ασφαλιστικών δικαιωµάτων
των εργαζοµένων.

Επιλέξαµε, λοιπόν -και δεν είναι η πρώτη φορά που έρχεστε
εδώ µετά από ερωτήσεις σχετικές του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας- τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τους µισθούς,
µε τις απολύσεις, µε τις εργασιακές σχέσεις, να είναι για εµάς -
όπως και ήταν και θα συνεχίσουν να είναι- κυρίαρχη προτεραιό-
τητα. Γι’ αυτό θέλουµε να µας πείτε τι θα κάνετε σε σχέση µε το
«PRAKTIKER» και τις ογδόντα πέντε απολύσεις. Αν θα κάνετε κάτι
για να προσληφθούν οι απολυµένοι.

Γιατί είναι ωραία σαν κοσµητικά επίθετα ή σαν φράσεις, αυτά
που επιχειρήσατε προηγούµενα να πείτε, απαντώντας στην ερώ-
τηση της συντρόφισσας, της κ. Καλαντίδου, σε σχέση µε την
«ΚΟΥΝΣΤΟΦ», ότι «τα συνθήµατα δεν φτάνουν». Εσείς έχετε
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φροντίσει να φτιάξετε τους νόµους, να τους δώσετε το πλαίσιο,
να τους κάνετε την αυθαιρεσία να βασιλεύει.

Εχθές στη Θεσσαλονίκη, µέσα στο δικαστικό µέγαρο συνελή-
φθη στέλεχος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ο επικε-
φαλής του ΠΑΜΕ Σωτήρης Ζαριανόπουλος και κρατήθηκε
τέσσερις ώρες µέσα στο Αστυνοµικό Τµήµα του ∆ικαστικού Με-
γάρου γιατί υπερασπιζόταν εργαζόµενους στην επιχείρηση
«PILUX», που είναι εταιρεία ηλεκτρολογικού υλικού και έχει απλή-
ρωτους έξι µήνες τους εργάτες. Η «PRAKTIKER» απολύει όλους
τους κοµµουνιστές και όλους τους εργαζόµενους.

Εδώ, σας είπαµε νωρίτερα ότι είναι απλήρωτοι και εσείς λέτε
ότι φταίνε τα συνθήµατα; Η πολιτική σας φταίει! Πείτε µας, τι θα
κάνετε; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που έχουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ώργιο Μαυρίκο.
Πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό -επιτρέψτε µου, λίγο,

κύριε Υπουργέ- να κάνω µια ανακοίνωση:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα έξι µαθητές και µαθή-
τριες και τρεις εκπαιδευτικοί τους, από το 6ο Γενικό Λύκειο
Καβάλας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε το λόγο, για να απαντήσετε
στον κ. Μαυρίκο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πιστεύω ότι η αναφορά στην Ελληνική Αστυνοµία και στην
πρώτη περίπτωση και στη δεύτερη, δεν έχει να κάνει ασφαλώς µε
τα αιτήµατα και την προσπάθεια των εργαζοµένων και των συν-
δικαλιστών, να ικανοποιηθούν και να δικαιωθούν, αλλά έχει να
κάνει, πιθανόν, µε άλλες προληπτικές ενέργειες, πιστεύω, για να
µην υπάρξουν περαιτέρω προβλήµατα. ∆εν το γνωρίζω, το θέ-
τετε σε εµένα, ως δεδοµένο, ότι οι αστυνοµικοί εκεί ήταν κατά
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Σε καµµία περίπτωση, δεν
νοµίζω ότι αυτό µπορούµε να το σκεφτούµε και να το υιοθετή-
σουµε.

Σε σχέση µε τα αναφερόµενα, από το συνάδελφο κ. Μαυρίκο,
για την «PRAKTIKER», πράγµατι η εταιρεία -η οποία απασχολεί
συνολικά σε επίπεδο χώρας, χίλιους τετρακόσιους σαράντα
πέντε εργαζόµενους, σε δώδεκα καταστήµατα- απέλυσε µέσα
στο 2010, εβδοµήντα έξι εργαζόµενους. Υπήρξαν πενήντα οικει-
οθελείς αποχωρήσεις και δυο συνταξιοδοτήσεις. Η τµηµατική
απόλυση των εργαζοµένων, δεν οδηγεί στον χαρακτηρισµό των
οµαδικών απολύσεων, προκειµένου να ζητηθεί από την επιχεί-
ρηση, γιατί δεν εφάρµοσε το π.δ. 240, ή άλλες διαδικασίες που
προβλέπονται. Ήταν, δηλαδή, µέσα στο πλαίσιο των ποσοστών
που προβλέπονται από το νόµο.

Το φαινόµενο αυτό -ξαναλέω, επειδή µέσα στην κοινωνία
ζούµε όλοι µας- δεν έχει να κάνει µε το νόµο, που ψηφίστηκε από
τη Βουλή των Ελλήνων και δεν άρχισε ακόµη να ισχύει. Πριν από
το νόµο και πριν από το µνηµόνιο, προϋπάρχει η δεινή πραγµα-
τικότητα, η οποία µεταφέρει πολλά βάρη στους εργαζόµενους
στα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα. Οι µικρές επιχειρήσεις αδυ-
νατούν πραγµατικά, σε πολλές περιπτώσεις, να επιβιώσουν. Για
τις µεγάλες επιχειρήσεις τώρα, όπως είναι αυτή του «PRAK-
TIKER», πραγµατικά θα πρέπει να έχουµε και ισχυρότερη επο-
πτεία ως Υπουργείο, ως υπηρεσίες και ασφαλώς σε συνεργασία
µε τα συνδικάτα. Γιατί ενώ δεν υπάρχουν οικονοµικά προβλή-
µατα, υπάρχουν πολιτικές που απορρυθµίζουν τη ζωή των εργα-
ζοµένων και οδηγούνται στο δρόµο πολλές φορές.

∆εν γνωρίζω, εάν απολύονται µόνο κοµµουνιστές, κύριε Μαυ-
ρίκο. Αυτό, δεν το γνωρίζω ειλικρινά. Εγώ βλέπω ότι απολύονται
εργαζόµενοι. Και αυτό είναι το οδυνηρό, να απολύονται εργαζό-
µενοι, ακόµα και σε αυτήν την περίπτωση όπου η εταιρεία επι-
καλείται ότι υπάρχουν παραβιάσεις σε σχέση µε τον κανονισµό

-δηλαδή ότι µε ευθύνη των εργαζοµένων απολύθηκαν- επικαλεί-
ται πληµµελή εκτέλεση καθηκόντων, αδικαιολόγητες απουσίες,
απρεπή συµπεριφορά, εξαπάτηση της εταιρείας, κ.λπ., που την
οδήγησαν στην τµηµατική απόφαση να τους απολύσει.

Τώρα, δεν υπήρξε κάποια διαδικασία από την πλευρά της Επι-
θεώρησης Εργασίας ή του Υπουργείου για κλήση της εταιρείας,
γιατί δεν υπήρξε το αντίστοιχο αίτηµα από την πλευρά των ερ-
γαζοµένων, προκειµένου να γίνει συµφιλιωτική διαδικασία, είτε
τριµερής στο Υπουργείο, όπως την ονοµάζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Μαυρίκο, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το «PRAKTIKER» είναι

µια κερδοφόρα επιχείρηση. Και µας κάνει εντύπωση η υποκρισία
της εργοδοσίας, η οποία για εργαζόµενους που δούλευαν έξι,
οκτώ ή και δέκα χρόνια, ξαφνικά διαπίστωσε ότι όλοι έγιναν τε-
µπέληδες, έγιναν κλέφτες, έγιναν λωποδύτες, κ.λπ..

Για εµάς, υποκριτές, ψεύτες και εκµεταλλευτές, είναι οι εργο-
δότες. Και αυτοί είναι που έχουν την ευθύνη, για όλη αυτή την κα-
τάσταση. Τι τους λέει η επιχείρηση; Όταν πρόκειται να τους
αφαιρέσει δικαιώµατα, όταν πρόκειται να τους βάλει -όπως έγινε
στο κατάστηµα του Ταύρου- να υπογράφουν σε λευκές κόλλες οι
εργαζόµενοι, τους λέει «είµαστε µια οικογένεια». Για τα κέρδη
είναι όµως, µόνο η «αγία οικογένεια».

Λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι µε το νόµο και µε τα µνηµόνια και µε
τα λοιπά θα προστατευτούν οι εργαζόµενοι. Σκεφτείτε, αν τώρα
απολύει ογδόντα πέντε µέσα στο χρόνο, που υπήρχε ο περιορι-
σµός του 2% στις απολύσεις σαν ανώτατο πλαφόν, τι θα γίνει
τώρα που προχθές τη νύχτα ψηφίσατε εδώ πέρα την απελευθέ-
ρωση στην ουσία των απολύσεων, όταν το δικαίωµα για να πάρει
αποζηµίωση ένας εργαζόµενος προέκυπτε µετά από δίµηνη απα-
σχόληση και τώρα εσείς λέτε δωδεκάµηνη παράταση. Το ψηφί-
σατε προχθές τη νύχτα.

Η κατάσταση µέσα στα εργοστάσια θα γίνει Νταχάου. Μέσα
στις επιχειρήσεις η αυθαιρεσία της εργοδοσίας θα κυριαρχήσει
και από αυτή την άποψη θεωρούµε ότι πρέπει να αντισταθεί το
εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα. Θεωρούµε ότι όλοι οι εργαζό-
µενοι έχουν δικαίωµα στη δουλειά. ∆εν υποστηρίξαµε, ούτε υπο-
στηρίζουµε ποτέ ότι µονάχα οι κοµµουνιστές απολύονται.
Απολύονται εργαζόµενοι, ανεξάρτητα τι θεό πιστεύουν και σε
ποια παράταξη ανήκουν. Οι κοµµουνιστές, βεβαίως, έχουµε κα-
θήκον, όπως κάνουµε χρόνια µέσα στα εργοστάσια, µέσα στις
επιχειρήσεις, να πρωτοστατούµε και να συνεχίσουµε αυτή την
προσπάθεια, όπως κάνανε όλα τα στελέχη µας.

Κλείνω, λοιπόν, υπογραµµίζοντας το εξής, κύριε Υπουργέ, ότι
πρέπει να πάρετε µέτρα για να σταµατήσει η αυθαιρεσία και η ερ-
γοδοτική τροµοκρατία του «PRAKTIKER» σε βάρος των εργαζο-
µένων στην επιχείρηση. ∆εν µπορεί µε απειλές του στυλ «Θα
φύγουµε, θα πάµε στη Βουλγαρία. Θα φύγουµε, θα πάµε στη
Ρουµανία», µε τέτοια επιχειρήµατα και τέτοιες απειλές, να τους
ζητούν να υπογράφουν σε λευκά χαρτιά. Μιλάµε για µεγάλη οπι-
σθοδρόµηση.

Θέλουµε, λοιπόν, να ζητήσουµε από σας να παρέµβει το
Υπουργείο προκειµένου να διασφαλιστούν τα δικαιώµατα, γιατί
πολύ φοβούµαστε ότι τώρα, µε τον τελευταίο νόµο, θα καλεί
έναν-έναν ή µε βάση υπογραφές που έχει πάρει σε λευκά χαρτιά
κάτω από το φόβο και την τροµοκρατία, όπως σας είπα την πε-
ρίπτωση στο κατάστηµα του Ταύρου, να προχωρήσει σε συµβά-
σεις τέτοιες που πραγµατικά θα οδηγούν τα ασφαλιστικά και τα
µισθολογικά τους δικαιώµατα, άλλα και τις εργασιακές σχέσεις,
σε οπισθοδρόµηση τέτοια που θα χειροτερέψει τη ζωή για τους
εργαζόµενους και θα πολλαπλασιάσει την εντατικοποίηση. Γιατί
ο στόχος της επιχείρησης αυτός είναι, να εντατικοποιήσει τη δου-
λειά, να πολλαπλασιάσει τα κέρδη και σε συνθήκες καπιταλιστι-
κής κρίσης ακριβώς η αδηφαγία του κεφαλαίου και η πίστη του
µόνο στο κέρδος είναι που επιβεβαιώνεται και στη συγκεκριµένη
περίπτωση του «PRAKTIKER».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε το Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαυρίκο.
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Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για την απάντησή
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι ο πρόσφατα ψηφισθείς νόµος δεν
αλλάζει τα ζητήµατα της αποζηµίωσης σε σχέση µε τους εργα-
ζόµενους δύο, τριών, πέντε και δέκα ετών, στους οποίους ανα-
φερθήκατε ότι έγιναν απολύσεις. Πράγµατι, µε την αύξηση της
δοκιµαστικής θητείας από δύο µήνες σε δώδεκα για αυτούς τους
εργαζόµενους έχει υπάρξει αλλαγή σε σχέση µε την αποζηµίωση.

Τώρα, σε σχέση µε την ουσία της ερώτησης, να πούµε κατ’
αρχάς ότι αυτό που µε ρωτάτε, αν µπορούµε να διασφαλίσουµε
µόνιµη εργασία στους εργαζόµενους, αυτό νοµίζω ότι δεν θα
µπορούσε µε την έννοια της µόνιµης να υπάρξει στον ιδιωτικό
τοµέα -εδώ υπάρχουν συζητήσεις και πολλές απόψεις για το δη-
µόσιο τοµέα- αλλά µια σταθερή εργασία που να νιώθει ο εργα-
ζόµενος ασφάλεια για να αποδίδει και αυτό να είναι προς όφελος
της επιχείρησης και των ίδιων των εργαζοµένων, αυτός είναι ο
στόχος µας. Αυτό πρέπει να διασφαλίσουµε όλοι.

Θέλω µε αφορµή την ερώτησή σας να στείλουµε ένα µήνυµα
από δω και προς τις επιχειρήσεις, οι οποίες επικαλούνται την
κρίση και προβαίνουν σε ενέργειες, που µπορεί να είναι νόµιµες
ή να έχουν το στοιχείο της νοµιµότητας, αλλά είναι εις βάρος των
εργαζοµένων και δεν αποκλείω να είναι και επιλεκτικές. Να στεί-
λουµε ένα µήνυµα σε αυτές τις επιχειρήσεις, ότι πρέπει ο στόχος
τους να είναι σε αυτή τη δύσκολη πορεία µαζί µε τους εργαζό-
µενους, να έχουν καλές σχέσεις µε τους εργαζόµενους, προκει-
µένου το αποτέλεσµα να είναι θετικό για όλους.

Ταυτόχρονα, να πούµε στους εργαζόµενους ότι δεν είναι στο
έλεος της εργοδοσίας πλέον κι εγώ επιµένω να το λέω. Για ποιο
λόγο; ∆εν πρέπει µε αυτά, τα οποία όλοι µας στο δηµόσιο διά-
λογο λέµε ότι ισχύουν, να τους οδηγούµε σε µειονεκτική θέση
και έτσι να ενθαρρύνουµε την αυθαιρεσία της εργοδοσίας.

Θα πρέπει να σταθούµε δίπλα τους, να τους πούµε ότι πρέπει
να ισχυροποιήσουν τη θέση τους µέσα από το επιχειρησιακά σω-
µατεία, πρέπει να συνεργαστούν µε τις κλαδικές οργανώσεις και
µε το συνδικαλιστικό κίνηµα και το Υπουργείο µε το νοµοσχέδιο
που φέρνει τον Ιανουάριο για το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας,
θα θωρακίσει τη δυνατότητα και το µηχανισµό ελέγχου στις επι-
χειρήσεις.

Αυτό το διπλό µήνυµα και προς τους εργαζοµένους και προς
τις επιχειρήσεις, πρέπει να το εκπέµψουµε όλοι µαζί. Αυτή την
κρίσιµη περίοδο δεν πρέπει να την εκµεταλλευτούν κάποιοι εις
βάρος κάποιων άλλων. Όλοι αναλογικά πρέπει να σηκώσουµε το
βάρος και αυτό αφορά και τις επιχειρήσεις, πολυεθνικές ή όπως
αλλιώς θέλουν να ονοµάζονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Συζητείται τώρα η πέµπτη µε αριθµό 360/14-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου Παπαδηµούλη προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε τις αιτίες και τις επιπτώσεις από τον υψηλό
πληθωρισµό κ.λπ..

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδηµούλη θα απαντήσει ο
Υφυπουργός κ. Ρόβλιας.

Παρακαλώ, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε δύο λεπτά για να πα-
ρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Χθες για άλλη µια φορά ο Υπουργός Οικονοµίας, κύριε Ρόβλια,

ανακοίνωσε µειώσεις τιµών στα είδη πρώτης ανάγκης. Κατά δια-
βολική σύµπτωση, όµως, χθες ανακοινώθηκε και ο επίσηµος πλη-
θωρισµός που καταγράφει η ΕΛΣΤΑΤ, η δική σας στατιστική
υπηρεσία, για το Νοέµβριο. Ήταν 4,9% όταν ο στόχος ο δικός
σας και της τρόικας, όπως καταγράφεται στο µνηµόνιο για τον
πληθωρισµό του 2010 ήταν 1,9%. Αντί, λοιπόν, για 1,9% ο πλη-
θωρισµός είναι 5%, δυόµισι φορές επάνω. Πού αποτύχατε, λοι-
πόν, και πέσατε τόσο έξω; Γιατί θερίζει η ακρίβεια το καλάθι της
νοικοκυράς; Γιατί παρά τη µείωση των αµοιβών, που τις κόψατε
µε το µπαλτά και στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα, ανεβαί-

νουν οι τιµές.
Πώς καταφέρατε αντί για την εσωτερική υποτίµηση, που είναι

η συνταγή του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και είναι αυτή η
εσωτερική υποτίµηση «κουρεύουµε τις αµοιβές των εργαζοµέ-
νων, αλλά κουρεύουµε και τις τιµές», εσείς καταφέρατε να εφαρ-
µόζετε µια ακόµη πιο νεοφιλελεύθερη πολιτική, που είναι
«µειώνονται οι αµοιβές, αλλά ανεβαίνουν οι τιµές» κι έτσι κλέβετε
και πρόσθετο εισόδηµα από την τσέπη των εργαζοµένων.

Έχετε µια Επιτροπή Ανταγωνισµού που κοιµάται. Έχετε κρα-
τήσει τον ίδιο επικεφαλής που είχε και η Νέα ∆ηµοκρατία. Οι φά-
κελοι των υποθέσεων σωρεύονται στα ντουλάπια, τα πρόστιµα
-και όταν επιβάλλονται- δεν εισπράττονται και τα καρτέλ κάνουν
πάρτι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κύριου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Την ανοχή σας για ένα λεπτό, παρα-
καλώ.

Οι λόγοι που αυξάνονται οι τιµές είναι δύο. Ο ένας είναι ότι
έχετε ρηµάξει τον τόπο και τον κόσµο στους έµµεσους φόρους.
Πριν από λίγες ώρες αυξήσατε το ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανά-
γκης από 11% σε 13% και είχε προηγηθεί και η αύξηση από το
9% στο 11%. ∆ηλαδή, µέσα σε λίγους µήνες αυξήσατε την έµ-
µεση φορολογία στα λαϊκά νοικοκυριά και τις αγορές τους και
στα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ κατά 50%. Η αδυναµία σας να πιάσετε
τη φοροδιαφυγή, να ανασυντάξετε τους φοροεισπρακτικούς και
φοροελεγκτικούς µηχανισµούς σας οδηγεί να επιβάλετε τους πιο
άδικους και αντικοινωνικούς φόρους, τους έµµεσους, στα είδη
πρώτης ανάγκης.

Σας ερωτώ, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε για να περιοριστεί η
ακρίβεια; Και επειδή για µια ακόµη φορά ο αρµόδιος Υπουργός
απουσιάζει να σας θυµίσω ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης, όταν ήταν υπεύ-
θυνος ανάπτυξης της αντιπολίτευσης του ΠΑΣΟΚ, υποσχόταν ότι
στους πρώτους έξι µήνες οι τιµές θα µειωθούν κατά 10% στα
είδη πρώτης ανάγκης, ότι θα µειωθούν τα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ
που παράγουν κρατική ακρίβεια και ότι θα σπάσουν τα καρτέλ
µε µία δραστήρια Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Κάνετε τα εντελώς ανάποδα. Οφείλετε εξηγήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

παδηµούλη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµίας κ. Ρόβλιας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Παπαδηµούλη, επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν είναι
όλα µαύρα. ∆εν πρέπει να τα παρουσιάζουµε όλα µαύρα, γιατί
επαυξάνουµε τις τραγικές δυσκολίες τις οποίες έχουµε.

Θέλω να σας πω δυο χαρακτηριστικά «άσπρα». Θα σας πω και
άλλα στη συνέχεια. Πρώτον, ο πληθωρισµός για πρώτη φορά το
Νοέµβριο, όπως ανακοινώθηκε χθες, είναι αρνητικός. Είναι -
0,18%. ∆εύτερον, ανακοινώσαµε χθες σε εξακόσια εξήντα είδη
πρώτης ανάγκης µειώσεις τιµών. Θα σας πω πιο συγκεκριµένα.

Για πρώτη φορά, λοιπόν, ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών
καταναλωτή έκλεισε µε αρνητικό πρόσηµο, -0,18% χθες, κατά
σύµπτωση όπως λέτε µε την ερώτησή σας. ∆εύτερον, χθες
ανακοινώσαµε µια πρωτοβουλία ευθύνης, µια συµβολή στην
προσπάθεια αντιµετώπισης της κρίσης, µία εθνική βοήθεια στα
µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα. Ποια είναι αυτή; Είναι µειώσεις
τιµών σε εξακόσια εξήντα είδη πρώτης ανάγκης των σούπερ
µάρκετ από 1% έως 38%. Ο µέσος όρος είναι 7%. Αυτό σηµαίνει
ότι µια τετραµελής οικογένεια θα έχει όφελος εξοικονόµησης
πενήντα ευρώ το µήνα. Χαιρετίστε και µία πρωτοβουλία ως
θετική.

Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό θα γίνει ντόµινο. Σε αυτήν
την προσπάθεια συµβάλλουν τριάντα έξι επιχειρήσεις και θα
ακολουθήσουν και οι άλλες λόγω του ανταγωνισµού. ∆εν
µπορούν οι άλλες να κρατήσουν ψηλά τις τιµές.

Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να µας ενδιαφέρει είναι η ουσία,
δηλαδή οι τιµές των προϊόντων πρώτης ανάγκης, όχι το νούµερο
του πληθωρισµού. Να σας πω, λοιπόν, γι’ αυτές τις τιµές των
προϊόντων πρώτης ανάγκης στα σούπερ µάρκετ. Οι τιµές έχουν
συγκρατηθεί σε αύξηση περίπου 1% από πέρυσι το ∆εκέµβριο
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µέχρι φέτος το ∆εκέµβριο, παρά την αύξηση του ΦΠΑ.
Απορροφήθηκε, δηλαδή, η αύξηση του ΦΠΑ κατά το µεγαλύτερο
µέρος. Μετά την εξέλιξη, που σας ανέφερα, µε τις χθεσινές
µειώσεις των τιµών σε εξακόσια εξήντα προϊόντα,
αντιλαµβάνεστε ότι το 1% θα µεταβληθεί προς τα κάτω. Εδώ θα
είµαστε, να το ξανασυζητήσουµε.

Σηµειώνω για την ακρίβεια των στοιχείων ότι δεν περιλαµβάνω
στα νούµερα, που σας είπα, τα αλκοολούχα ποτά, καθ’ όσον,
επιτρέψτε µου να πω ότι δεν είναι είδος πρώτης ανάγκης.
Πράγµατι οι τιµές εκεί είναι τελείως διαφορετικές.

Από εκεί και πέρα οι τιµές των οπωροκηπευτικών στη χώρα
µας είναι οι φθηνότερες της Ευρώπης. Τα δίδακτρα των
ιδιωτικών σχολείων πάγωσαν µε νοµοθετική ρύθµιση.
Συγκρατήθηκαν οι τιµές στα πουλερικά µετά από άµεση
παρέµβασή µας, µόλις έγιναν γνωστές προθέσεις
αδικαιολόγητων αυξήσεων. Συγκρατήθηκαν οι τιµές στο ψωµί
µετά από επαφές και συνεργασίες και συντονισµένες
παρεµβάσεις, τόσο µε τους αρτοποιούς όσο και µε τους
αλευροβιοµήχανους.

Από εκεί και πέρα, σας θυµίζω ότι τα περισσότερα µισθώµατα
εµπορικών µισθώσεων έπεσαν µετά από µία πολύ προσεγµένη
νοµοθετική µας παρέµβαση. Γνωρίζετε καλά ότι µία παρέµβαση
στην αγορά, η οποία δεν είναι προσεγµένη, µπορεί να
δηµιουργήσει παρενέργειες και χειρότερες καταστάσεις.
Επιβάλαµε και πλαφόν στα καύσιµα, όταν παρατηρήθηκαν
εναρµονισµένες πρακτικές αδικαιολόγητης αύξησης των τιµών.

Κύριε Παπαδηµούλη, πενταπλασιάσαµε τα συνεργεία ελέγχου
στην αγορά. ∆ηµοσιοποιούνται συνεχώς –νοµίζω, θα το βλέπετε
στον Τύπο- αποτελέσµατα αυτών των ελέγχων. ∆ιενεργούνται
για πρώτη φορά τους τελευταίους µήνες κοστολογικοί έλεγχοι.
Μια σειρά από επιχειρήσεις συγκεκριµένων κλάδων οφείλουν να
προσκοµίζουν στοιχεία στο Υπουργείο µας, για να
δικαιολογήσουν τις τυχόν αυξήσεις των τιµών των προϊόντων
τους.

Η ∆ιεύθυνση Ελέγχων έχει κάνει από την αρχή του χρόνου
µέχρι σήµερα πάνω από τέσσερις χιλιάδες ελέγχους σε
επιχειρήσεις. Η ∆ιεύθυνση Κοστολόγησης από τον Ιανουάριο
µέχρι σήµερα έχει κάνει περισσότερους από τετρακόσιους
κοστολογικούς ελέγχους.

Κύριε Παπαδηµούλη, έχουν επιβληθεί µεγάλα πρόστιµα. Μη
χαµογελάτε. Εάν θέλετε µπορώ να σας δώσω και τα αναλυτικά
στοιχεία. Τα έχω ξαναδώσει, τα έχω καταθέσει εδώ στη Βουλή.
Οι εντολές είναι για αυστηρούς ελέγχους παντού και σε όλα.
Έχουµε παραπέµψει και στον εισαγγελέα, όπως γνωρίζετε, τρεις
περιπτώσεις µέχρι σήµερα.

Κλείνοντας, ο ρυθµός πληθωρισµού για το 2010 οφείλεται
κατά 80% στους έµµεσους φόρους. ∆εν νοµίζω να πιστεύετε ότι
επιβάλλουµε τους έµµεσους φόρους από σαδισµό ή ότι αυτοί οι
έµµεσοι φόροι καταλήγουν στις τσέπες οποιουδήποτε. Είναι οι
τραγικές οικονοµικές συνθήκες αυτές οι οποίες επιβάλλουν αυτή
τη συγκεκριµένη πολιτική. Κατά τα λοιπά, κύριε Παπαδηµούλη,
οφείλεται στις διεθνείς τιµές του πετρελαίου και στην ισοτιµία
ευρώ-δολαρίου.

Πάντως, µε τα στοιχεία που σας είπα στην αρχή, αποδεικνύεται
ότι δεν µας έχει ξεφύγει ο έλεγχος και ότι δεν έχουµε εκτός
ελέγχου φαινόµενα κερδοσκοπίας στην αγορά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Παπαδηµούλης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Όταν κανείς προγραµµατίζει

πληθωρισµό 1,9% και έχει αποτέλεσµα 5%, αυτό είναι
καραµπινάτη αποτυχία. Εγώ δεν µηδενίζω καµµία προσπάθεια.
Αλλά, κύριε Ρόβλια, τα πράγµατα κρίνονται εκ του
αποτελέσµατος.

Το αποτέλεσµα είναι ότι ο πληθωρισµός τρέχει δυόµισι φορές
πάνω από το στόχο που βάλατε. Αυτό είναι πρόσθετη απώλεια
εισοδήµατος για τους πολλούς και τους φτωχότερους. Αυτοί
είδαν να τους κόβονται µισθοί, να τους κόβονται συντάξεις, να
τους αυξάνονται οι έµµεσοι φόροι. Ο πληθωρισµός του
διαβρώνει και το εισόδηµα που τους απέµεινε. Είναι καραµπινάτη

αποτυχία.
Λέτε «δεν το κάνουµε από σαδισµό». ∆εν το κάνετε από

σαδισµό. Αυξάνετε τους έµµεσους φόρους όχι από σαδισµό,
αλλά από ανικανότητα, κύριε Ρόβλια. Είναι ανικανότητα και της
δικής σας Κυβέρνησης, όπως και της προηγούµενης της Νέας
∆ηµοκρατίας, να µαζέψουν άµεσους φόρους απ’ αυτούς που
έχουν και δεν πληρώνουν. Γιατί, η φοροδιαφυγή των πλουσίων
είναι εθνικό σπορ και γιατί οι φοροελεγκτικοί και οι
φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί και επί ΠΑΣΟΚ και επί Νέας
∆ηµοκρατίας µαστίζονται από κοµµατισµό, αναχρονισµό και
διαφθορά. Έτσι κάποιοι πληρώνουν στον εφοριακό, αλλά δεν
πάει στο ∆ηµόσιο Ταµείο, πάει σε κάποιες τσέπες διεφθαρµένων.

Εδώ έφθασε ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας να πει ότι στην
Ελλάδα οι πλούσιοι δεν πληρώνουν φόρους, γιατί έχουν
«καβούρια στις τσέπες τους». Και αυτός αντιπολίτευση στην
Κυβέρνηση κάνει; Όχι, λέει µια αλήθεια. Έχετε, λοιπόν, αποτύχει.

Είπατε και κάτι το οποίο είναι εντελώς λάθος. Μελετήστε το,
γιατί είστε επιµελής ως νοµικός, να γίνετε και επιµελής στον
έλεγχο της ακρίβειας. Είπατε ότι ο πληθωρισµός για τους
φτωχούς είναι παρακάτω απ’ ό,τι ο γενικός πληθωρισµός. Είπατε
ότι δεν σας ενδιαφέρει ο πληθωρισµός για τα αλκοολούχα ποτά
-τα βγάζετε απ’ έξω- και ότι ο πληθωρισµός στα είδη πρώτης
ανάγκης είναι µικρότερος.

Σας πληροφορώ ότι ο πληθωρισµός του φτωχού νοικοκυριού
είναι µεγαλύτερος από το µέσο όρο, γιατί µειώνονται οι τιµές σε
προϊόντα όπως -είπατε για τα οπωροκηπευτικά- είναι τα
αυτοκίνητα, οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές, οι τηλεοράσεις plasma,
τα gadgets. Εάν δείτε, όµως, τα τρόφιµα, εάν δείτε τα τιµολόγια
των ∆ΕΚΟ, εάν δείτε αυτά που συνιστούν το καλάθι της
νοικοκυράς, εκεί έχουµε αυξήσεις.

Επειδή, µε βοµβαρδίσατε µε στοιχεία, αποφεύγοντας την
ουσία του ερωτήµατός µου - που σας έχει ξεφύγει η ακρίβεια και
ότι κάνετε τα αντίθετα απ’ αυτά που λέγατε ως Αντιπολίτευση- θα
σας δώσω και εγώ µερικά στοιχεία.

Είναι στοιχεία του Ελληνικού Κέντρου Καταναλωτών. Στην
ένδυση ο µέσος όρος αυξήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
0,2%. Στην Ελλάδα είναι 2,6%. Είναι δεκατρείς φορές επάνω. Στα
καύσιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος όρος αυξήσεων είναι
11,9% και την ίδια περίοδο στην Ελλάδα 37,9%. Είναι τρεισήµισι
φορές επάνω. Στις οδικές µεταφορές επιβατών, µέσα µαζικής
µεταφοράς, ο µέσος όρος αυξήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι 3,3% και στην Ελλάδα είναι 17,3%. Είναι πέντε φορές
επάνω. Στις ηλεκτρικές συσκευές ο µέσος όρος αυξήσεων είναι
0,5% στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ελλάδα είναι 2,7%. Είναι
πεντέµισι φορές επάνω. Στις ασφάλειες µεταφορών ο µέσος
όρος αυξήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση 3,7% και στην Ελλάδα
είναι 12,4%.

Αυτό λοιπόν οφείλεται κατά 80% σχεδόν –όπως είπατε κι εσείς-
στο ότι ρηµάξατε τον κόσµο στους έµµεσους φόρους γιατί απο-
τύχατε να µαζέψετε άµεσους φόρους όπως είχατε δεσµευτεί,
γιατί δεν περιορίσατε ούτε τη φοροδιαφυγή ούτε την παραοικο-
νοµία ούτε τη φοροκλοπή και κατά το άλλο 20% γιατί στην Ελ-
λάδα σε πολλούς κλάδους της οικονοµίας, παρά τους ελέγχους,
παρά τις εισαγγελικές έρευνες που µας διαβάσατε, «βασιλεύ-
ουν» οι εναρµονισµένες πρακτικές και τα καρτέλ.

Ποια είναι η αλήθεια, κύριε Ρόβλια; Η αλήθεια είναι ότι η αύ-
ξηση του ΦΠΑ έδωσε την ευκαιρία σε αρκετούς επιχειρηµατίες
όχι απλώς να περάσουν το σύνολο της αύξησης του ΦΠΑ στις
τιµές, αλλά να τις στρογγυλέψουν προς τα πάνω και να αυξή-
σουν τα περιθώρια κέρδους τους, να αντιρροπήσουν τη µείωση
του τζίρου µε αυξηµένες τιµές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Πείτε µου συγκεκριµένα έναν
τέτοιο επιχειρηµατία να τον στείλω στον εισαγγελέα.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Η δική σας δουλειά είναι να
έχετε Επιτροπή Ανταγωνισµού, η οποία να δουλεύει και σ’ αυτά
τα πράγµατα να ενεργεί αυτεπάγγελτα και να επιβάλλει βαριά
πρόστιµα.

Αντί να µε ρωτάτε, κύριε Ρόβλια –διότι φαίνεται ότι δεν είστε
ενήµερος- θα έπρεπε να µου απαντήσετε εσείς. Σ’ αυτούς τους
δεκατέσσερις µήνες πόσες περιπτώσεις καρτέλ βρήκε και ξεκα-
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θάρισε µε πρόστιµα η Επιτροπή Ανταγωνισµού; Πόσες υποθέ-
σεις έχουν τελεσιδικήσει, πόσα πρόστιµα έχουν επιβληθεί, πόσα
έχουν εισπραχθεί και γιατί η Κυβέρνηση -η οποία µέσα σε λίγες
ώρες αφαίρεσε εισόδηµα από εκατοµµύρια Έλληνες µε το
αντεργατικό πολυνοµοσχέδιο- κάνει δεκατέσσερις µήνες για να
βρει τον αντικαταστάτη του κυρίου Κυριτσάκη στην Επιτροπή
Ανταγωνισµού, όταν κι εσείς οµολογείτε ότι η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού «κοιµάται»;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-
γός κύριος Ρόβλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Κύριε Παπαδηµούλη, γνωρίζετε
ότι σας σέβοµαι και σας εκτιµώ ιδιαίτερα, αλλά θα ήθελα να σας
παρακαλέσω να µη βάζετε στο στόµα µου πράγµατα που δεν έχω
πει. Παραπέµπω στην πρωτολογία µου για να µη χάσω τώρα
χρόνο αντικρούοντας αυτά που είπατε ότι εγώ είπα.

Επιτρέψτε µου να πω ότι µε τα στοιχεία που δώσατε συγκρί-
νοντας τον ευρωπαϊκό µέσο όρο µε την Ελλάδα, επιβεβαιώσατε
αυτά που είπα. Αυτές οι αυξήσεις είναι οι αυξήσεις των έµµεσων
φόρων και λιγότερο. Στο µέτρο που αφορά το Υπουργείο µας
σχετικά µε τον έλεγχο της αγοράς, τον έλεγχο της κερδοσκο-
πίας και των εναρµονισµένων πρακτικών, δεν προκύπτει απ’ αυτά
που είπατε ότι εµείς δεν το έχουµε καταφέρει.

Επέµενα στα είδη πρώτης ανάγκης ξεφεύγοντας από το τυ-
πικό του πληθωρισµού γιατί αυτά είναι που ενδιαφέρουν τα µε-
σαία και χαµηλά εισοδήµατα, κύριε Παπαδηµούλη. Αν θεωρείτε
ότι σας έδωσα ψευδή στοιχεία, θα έλθουµε πάλι εδώ να το ξα-
νασυζητήσουµε, αλλά ειλικρινά µε τα στοιχεία που έχω εγώ από
το παρατηρητήριο τιµών προϊόντων του Υπουργείου µου και από
τη Στατιστική Υπηρεσία προκύπτει ότι για τα είδη πρώτης ανά-
γκης, για τα είδη των σούπερ µάρκετ οι αυξήσεις είναι στο 1% το
οποίο αναµφίβολα τώρα θα επηρεαστεί προς τα κάτω από τις
χθεσινές ανακοινώσεις µας.

Η φοροδιαφυγή είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα, αλλά θα πρέπει
να είναι αντικείµενο µιας άλλης επίκαιρης ερώτησης. Άλλωστε
εκφεύγει των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Περιφερειακής Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν
εκπροσωπώ αυτή την Κυβέρνηση, αλλά δεν είµαι και ηλεκτρονι-
κός υπολογιστής για να έχω ό,τι θέλετε αυτή τη στιγµή σε πρώτη
ζήτηση.

Μου λέτε για την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Πέρασε από το
Υπουργικό Συµβούλιο και καταθέτουµε εντός των ηµερών στη
Βουλή έναν καινούργιο νόµο εξ’ αρχής για τον ανταγωνισµό και
για την Επιτροπή Ανταγωνισµού όπου –κρατήστε δύο σηµεία- αυ-
ξάνουµε τις δυνατότητες της Επιτροπής Ανταγωνισµού και επι-
ταχύνουµε τις διαδικασίες µέσα σ’ αυτήν. Θα ακούσω µε πολλή
προσοχή τις θέσεις σας όταν θα το συζητήσουµε στην αρµόδια
επιτροπή της Βουλής.

Έχετε µία ευρωπαϊκή παιδεία, κουλτούρα και εµπειρία, κύριε
Παπαδηµούλη, και αντιλαµβάνεστε ότι οι σχέσεις µε τις ανεξάρ-
τητες αρχές θέλουν µία προσοχή από άποψη και συνταγµατικού
και κοινοτικού δικαίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Ρόβλια.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 355/14-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Αργυρίου Λαφαζάνη προς την Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε
την έκδοση οικοδοµικής άδειας στο Πόρτο Καρράς για την κα-
τασκευή πολυτελών κατοικιών κ.λπ..

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο για την παρουσίαση της επί-
καιρης ερώτησής σας.

ΑΡΓΥΡΙΟΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι σε γνώση σας ότι στο Νοµό Χαλκιδικής

έχει εκδοθεί η µεγαλύτερη οικοδοµική άδεια που έχει εκδοθεί
ποτέ, ογδόντα χιλιάδες τετραγωνικά κτίσµα. Αυτή η µεγαλύτερη
οικοδοµική άδεια είναι ταυτόχρονα και η πιο παράνοµη άδεια που
έχει εκδοθεί ποτέ. Υπάρχει πλήθος παρανοµιών. Θα αναφέρω
µερικές απ’ αυτές, γιατί είναι πολλές. ∆εν υπήρχε µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, δεν υπήρχε έγκριση έργων υποδοµής,

δεν υπήρχε έγκριση χωροθέτησης, δεν υπήρχε έγκριση της Αρ-
χιτεκτονικής Επιτροπής, δεν υπήρχε έγκριση της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας. Μάλιστα εκ των υστέρων, αφού εκδόθηκε και βγήκε
ήδη και διακοπή εργασιών για τη συγκεκριµένη οικοδοµική άδεια,
το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο έχει απορρίψει την αίτηση
και έτσι δεν υπάρχει έτσι κι αλλιώς έγκριση από την Αρχαιολογική
Υπηρεσία. Βεβαίως δεν υπάρχει ούτε έγκριση του ∆ασαρχείου,
που ήταν το πρώτο προαπαιτούµενο. Η άδεια αυτή εκδόθηκε από
τη Νοµαρχία Χαλκιδικής αφού υπήρξε σαφέστατη εντολή του νο-
µάρχη. Από τη διατύπωση του αντίστοιχου εγγράφου δεν µένει
καµµία αµφιβολία. Λέει ο νοµάρχης: «Από σήµερα και στο εξής
για την έκδοση άδειας δόµησης δεν απαιτείται και δεν θα πρέπει
να ζητείται να προσκοµίζεται πράξη του δασάρχη για τον µη δα-
σικό χαρακτήρα της έκτασης».

Βέβαια εδώ υπήρξε µια προσπάθεια «να θολωθούν τα νερά».
Ενώ οι δασικές υπηρεσίες δεν είναι υφιστάµενες του νοµάρχη
και δεν µπορούσε να απευθύνει προς τα ’κει την εντολή, την
απευθύνει προς τη ∆ιεύθυνση ∆ασών, προς τα ∆ασαρχεία Πο-
λυγύρου, Αρναίας και Κασσάνδρας. Είναι σαφέστατο ότι αυτή η
εντολή βγήκε για να κοινοποιηθεί προς την πολεοδοµία, η πολε-
οδοµία να την εκλάβει πράγµατι ως εντολή, όπως πράγµατι είναι
-έστω και καλυµµένη- και να εκδοθεί στη συνέχεια οικοδοµική
άδεια.

Ενηµέρωσα το Υπουργείο σας την ίδια µέρα που είχα τα στοι-
χεία, στις 4 Οκτωβρίου. Πράγµατι, αντιδράσατε άµεσα και µε
αποτέλεσµα. Αφού δηµοσιοποίησα το θέµα, την άλλη µέρα
ήλθαν επιθεωρητές του Υπουργείου, βρήκαν τις παρανοµίες και
επέβαλαν διακοπή των εργασιών. Βέβαια στη συνέχεια δεν δό-
θηκε δηµοσιότητα στο θέµα. Φιµώθηκαν όλα τα τοπικά µέσα ενη-
µέρωσης και εµποδίστηκαν τα πανελλαδικά µέσα ενηµέρωσης
να βγάλουν το θέµα. Αφού είχατε τα στοιχεία ως Υπουργείο,
αφού πιστεύω ότι οι επιθεωρητές έχουν βγάλει πόρισµα σαράντα
µέρες µετά, έµενε και η ανακοίνωση του Υπουργείου.

Αυτό το νόηµα έχει η επίκαιρη ερώτηση που συζητάµε, δηλαδή
να γνωρίσουµε ποιο είναι το πόρισµα των επιθεωρητών περι-
βάλλοντος και ποιες είναι οι απόψεις του Υπουργείου για το συ-
γκεκριµένο ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αρ-

γύριο Λαφαζάνη.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Λαφαζάνη θα απαντήσει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

Ορίστε, κύριε Σηφουνάκη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρόε-
δρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που το «Πόρτο
Καρράς» απασχολεί τη Βουλή και την κοινή γνώµη και γι’ αυτό
κατανοούµε τη σχετική ευαισθησία που υπάρχει. Το Υπουργείο
µας, πράγµατι, αφού ενηµερώθηκε από το συνάδελφο κ. Λαφα-
ζάνη σχετικά µε την υπόθεση της έκδοσης οικοδοµικής άδειας σε
έκταση στο «Πόρτο Καρράς», ζήτησε άµεσα από την Ειδική
Γραµµατεία Επιθεώρησης να διερευνήσει το θέµα. Στις 5 Νοεµ-
βρίου 2010 επιθεωρητές περιβάλλοντος από το βόρειο Ελλάδα
επισκέφθηκαν τη ∆ιεύθυνση ∆ασών και το αρµόδιο πολεοδοµικό
γραφείο Χαλκιδικής προκειµένου να εξετάσουν το καθεστώς έκ-
δοσης της οικοδοµικής άδειας. Αριθµός αδείας 199/2010 για την
ανέγερση οικίσκων πολυτελείας, κατοικιών µε υπόγειο και πισίνα
ολικής επιφάνειας ορόφων ογδόντα χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα
τέσσερα και ενενήντα επτά τετραγωνικά µέτρα και καλυπτόµε-
νης επιφάνειας σαράντα δύο χιλιάδες διακόσια εβδοµήντα εννέα
και ογδόντα δύο τετραγωνικά µέτρα σε σαράντα δύο στρέµµατα,
έκταση που φέρεται ως δασική.

Αµέσως µετά την παρέµβαση των Επιθεωρητών Περιβάλλο-
ντος, η αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία έσπευσε την ίδια ηµέρα
να εκδώσει απόφαση διακοπής των οικοδοµικών εργασιών µε την
υπ’ αριθµόν 199/2010 οικοδοµική άδεια, παραδεχόµενοι σοβα-
ρές ελλείψεις που διαπιστώθηκαν στο σχετικό φάκελο, µεταξύ
των οποίων η προσήκουσα πράξη χαρακτηρισµού της έκτασης
από την αρµόδια δασική υπηρεσία, η έγκριση του αρµόδιου επο-
πτεύοντα φορέα ΕΟΤ, εφόσον οι οικοδοµές εµπίπτουν εντός
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ορίων τουριστικής εγκατάστασης, η έγκριση της αρµόδιας αρ-
χαιολογικής υπηρεσίας για τις εκσκαφές και την ανέγερση των
αδειοδοτηθέντων κτισµάτων, η έγκριση περιβαλλοντικών όρων
και επιπτώσεων του αρµόδιου φορέα, η ενδεχοµένως απαιτού-
µενη έγκριση µελέτης έργων υποδοµής κ.λπ..

Οι επιθεωρητές διαπίστωσαν, επίσης, ότι ο Νοµάρχης Χαλκι-
δικής, µετά το µε αριθµό 76 στις 5/8/2010, αίτηµα του Συλλόγου
Μηχανικών και Υποµηχανικών Χαλκιδικής, είχε εκδώσει το, µε
αριθµό 1.132.1 στις 19/8/2010, έγγραφο που, ερµηνεύοντας τις
αποφάσεις 1285/2009 και 1286/2009 του Συµβουλίου Επικρα-
τείας, έκρινε ότι δεν απαιτείται και δεν πρέπει να ζητείται να προ-
σκοµίζεται η πράξη του δασάρχη περί του µη δασικού
χαρακτήρα των εκτάσεων, όταν ζητείται η έκδοση πολεοδοµικής
άδειας για ακίνητα που εµπίπτουν κι έχουν χαρακτηριστικά και
τις προδιαγραφές που αναφέρονται στο αιτιολογικό και στο δια-
τακτικό των σχετικών αποφάσεων.

Η αντίδραση της ∆ιεύθυνσης ∆ασών του Νοµού Χαλκιδικής
της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας ήταν άµεση. Έτσι µε το
υπ’ αριθµόν 4139 στις 18 Σεπτεµβρίου 2010 έγγραφό της διατυ-
πώνει σαφώς προς τις αρµόδιες υπηρεσίες ότι οι αναφερόµενες
αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας έχουν ισχύ µόνο στις
εκτάσεις που κατασκευάστηκαν ήδη κτήρια µε οικοδοµικές
άδειες -δηλαδή πριν την 11η Ιουνίου του 1975- και ως εκ τούτου
θα πρέπει να τηρηθεί η πιστοποίηση της ∆ασικής Υπηρεσίας περί
του δασικού ή µη χαρακτήρα των εκτάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Οι Επιθεωρητές Περιβάλλοντος, συνεχίζοντας την εις βάθος

διερεύνηση της υπόθεσης, επισκέφθηκαν στη 1η ∆εκεµβρίου και
στις 2 ∆εκεµβρίου εκ νέου τη ∆ιεύθυνση Πολεοδοµίας της Χαλ-
κιδικής και κατέγραψαν το σύνολο των στοιχείων που περιέχο-
νται στο φάκελο της οικοδοµικής άδειας που προανέφερα,
δηλαδή σχέδια, τεύχη µελετών, υπολογιστών, έγγραφα περι-
στατικών, υπολογισµών κ.λπ., και διαπίστωσαν περαιτέρω ελλεί-
ψεις και παρατυπίες. Συντάχθηκε επί τόπου έκθεση αυτοψίας,
όπου καταγράφηκαν οι πρώτες διαπιστώσεις, η οποία υπογρά-
φηκε από τους επιθεωρητές και τη διευθύντρια της ∆ιεύθυνσης
Πολεοδοµίας του Νοµού Χαλκιδικής.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στις δράσεις που πρό-
κειται να αναλάβουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το ζητούµενο είναι να υπάρξει σαφής

θέση του Υπουργείου -όπως βλέπω ότι υπάρχει- και των επιθεω-
ρητών, ώστε να ανακληθεί η άδεια.

Μέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει ανακληθεί η άδεια.
Υπάρχει διακοπή οικοδοµικών εργασιών και παράλληλα, υπάρ-
χει µια πολύ µεγάλη προσπάθεια να συµπληρωθεί ο φάκελος µε
ό,τι µπορεί να συµπληρωθεί. Σκεφθείτε ότι δεν υπήρχαν ούτε
στατικά, σύµφωνα µε τις πληροφορίες µου. Έλειπαν και άλλα
σχέδια της µελέτης. Σαν αποτέλεσµα περιµένουµε να ανακληθεί
η άδεια.

Το δεύτερο είναι ότι σύµφωνα µε τη συνάντηση που είχα µε
την Εισαγγελέα Χαλκιδικής αναµένει αυτήν τη θέση του Υπουρ-
γείου για να προχωρήσει τη διαδικασία. Έχει ενηµερωθεί για τα
στοιχεία της υπόθεσης -που τα προσκόµισα εγώ αµέσως µετά τη
δηµοσιοποίηση του θέµατος- και, εποµένως, απαιτείται και θα
µεταφερθεί η θέση του Υπουργείου, που βλέπω ότι διατυπώνεται
µε σαφήνεια, για να προχωρήσει η υπόθεση.

Πρέπει να σας πω ότι µέχρι τώρα το ότι δεν υπήρξε κυβερνη-
τική άποψη του Υπουργείου για το θέµα, έδωσε τη δυνατότητα
να υπάρξουν και κάποια δηµοσιεύµατα για κυβερνητικές ευθύ-
νες και ευθύνες του νοµάρχη. Βεβαίως, είναι εντελώς ανυπό-
στατα και ανακριβή. Ούτε το Υπουργείο είχε καµµία σχέση µε
όλη αυτήν τη διαδικασία, µε όλο το στήσιµο αυτής της πλήρως
παράνοµης οικοδοµικής άδειας, ούτε η Περιφέρεια Κεντρικής
Μακεδονίας.

Εποµένως, σύµφωνα µε αυτά που φαίνεται ότι δηλώνετε σή-

µερα και που θα συµπληρώσετε, πιστεύω, στη δευτερολογία
σας, θα µπορεί να προωθηθεί η υπόθεση και να ξεκαθαρίσει.
Είναι µια υπόθεση που έχει ταλανίσει και ταλαιπωρήσει παλιό-
τερα και το πανελλήνιο και την παράταξή µας.

Η διαφορά είναι ότι τότε -αν θεωρηθεί ότι ήταν βήµα, για το
2004 µιλάω, προς την ίδια κατεύθυνση- ήταν το πρώτο βήµα.
Έπρεπε να γίνουν και πολλά άλλα βήµατα για να φτάσουν στην
κατασκευή. Σήµερα έφτασαν κατευθείαν στο τελευταίο βήµα που
είναι η έκδοση οικοδοµικής άδειας. Και όλη αυτή η εξέλιξη οφεί-
λεται στους τοπικούς παράγοντες, βεβαίως, της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, στους εκλεκτούς υποψήφιους δηµάρχους και δυστυχώς και
ήδη δηµάρχους του κ. Σαµαρά, που πραγµατικά πήραν την ευ-
θύνη, προσπαθώντας –όπως είπα και πριν- να θολώσουν τα νερά
µε αποτυχηµένο τρόπο κατά την άποψή µου και να προχωρή-
σουν σ’ αυτήν την πολύ µεγάλη παρανοµία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Λα-
φαζάνη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρόε-
δρε, πράγµατι, χάρη στην πρωτοβουλία του κυρίου Βουλευτή,
δόθηκε η δυνατότητα στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
µας να παρέµβουν άµεσα.

Η περιοχή, βεβαίως, είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη οικολογικά. Οι
Επιθεωρητές Περιβάλλοντος συνεχίζουν τη συστηµατική εξέ-
ταση όλων των στοιχείων του φακέλου –όπως σας προείπα-
καθώς και τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, ειδικότερα ως
προς το ιδιαίτερο νοµικό καθεστώς, που διέπει την περιοχή. ∆ε-
δοµένου, ωστόσο, του όγκου του φακέλου, καθώς και της ιδιαι-
τερότητας και πολυπλοκότητας της συγκεκριµένης υπόθεσης,
κρίνεται ότι θα απαιτηθεί σχετικά ικανό χρονικό διάστηµα ως την
ολοκλήρωση του ελέγχου.

Στη συνέχεια, για τις παραβάσεις τις πολεοδοµικές, τις δασι-
κές και τις περιβαλλοντικές που θα τεκµηριωθούν, θα υπάρξουν
εισηγήσεις και οι προβλεπόµενες κυρώσεις και, βεβαίως, ακόµα
και η ανάκληση της οικοδοµικής άδειας, που εκδόθηκε µε µη σύν-
νοµο τρόπο, ενώ θα διαβιβαστεί ο φάκελος στο Γενικό Επιθεω-
ρητή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης για τον έλεγχο των διοικητικών
πράξεων και των ευθυνών των όποιων υπηρεσιών, αλλά και στον
οικείο εισαγγελέα για τη διερεύνηση τυχόν ποινικών πράξεων
σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν. 2947/2001.

Θέλω να πω, επίσης, στον κύριο Βουλευτή ότι για τη συγκε-
κριµένη υπόθεση και µετά από την παρέµβαση των Επιθεωρη-
τών Περιβάλλοντος, διατάχθηκε εκ των υστέρων από το
Νοµάρχη Χαλκιδικής ένορκη διοικητική εξέταση, η διεξαγωγή της
οποίας ανατέθηκε στη διευθύντρια της ∆ιεύθυνσης Πολεοδο-
µίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Σηφουνάκη.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 362/14-12-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Σπυρίδωνος – Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τους
Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην ανακοίνωση
αποτελεσµάτων των πρόσφατων εκλογών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης κ.λπ..

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Γεωργιάδη θα απαντήσει ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των κ. Καστανίδης.

Παρακαλώ, κύριε Γεωργιάδη, έχετε το λόγο για την παρου-
σίαση της επίκαιρης ερώτησής σας για δύο λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Με πιάσατε λίγο εξ απροόπτου γιατί νόµιζα ότι θα απαντήσει
ο κ. Ντόλιος. Αλλά, ο κ. Καστανίδης µου είναι ιδιαιτέρως συµπα-
θής και πολύ ευπρόσδεκτος.

Κύριε Υπουργέ, έχει συµβεί το εξής µε την ανακοίνωση των
αποτελεσµάτων των περιφερειακών εκλογών, που νοµίζω ότι
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πραγµατικά είναι πρωτοφανές.
Πριν από λίγο ενηµερώθηκα ότι το Πολυµελές Πρωτοδικείο

Αθηνών ανακοίνωσε ότι θα ανακοινώσει τα τελικά αποτελέσµατα
της σταυροδοσίας των υποψηφίων, κυρία Πρόεδρε, τη ∆ευτέρα
τελικά. Είναι η πέµπτη αναβολή. Έχουν ανακοινώσει µέχρι σή-
µερα τέσσερις φορές τους σταυρούς και τέσσερις φορές έβγα-
λαν απόφαση ότι έκαναν λάθος και ότι δεν ήταν σωστά τα
αποτελέσµατα.

Τελικώς, θα ανακοινώσουν τα αποτελέσµατα τη ∆ευτέρα. Στις
τέσσερις η ώρα το µεσηµέρι -λέει η απόφαση- της ∆ευτέρας θα
ανακοινωθούν τα αποτελέσµατα της σταυροδοσίας των υποψη-
φίων στην Περιφέρεια Αττικής. Σηµειώστε ότι η ορκωµοσία έχει
οριστεί για την Τετάρτη.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό δεν έχει προηγούµενο σε ευ-
νοµούµενη χώρα να µην ξέρουν µέχρι την προηγουµένη της ορ-
κωµοσίας ποιοι είναι αυτοί που έχουν εκλεγεί. Πρόκειται για το
απόλυτο µπάχαλο.

Θέλω να σας φέρω µόνο ένα παράδειγµα που άπτεται ακρι-
βώς της δικής σας αρµοδιότητας και χαίροµαι που είστε εδώ.
Και ο δικός µου συνδυασµός, όπως και άλλοι συνδυασµοί, έκανε
ένσταση και ζητήσαµε επανακαταµέτρηση στο πλαίσιο του
νόµου, που όριζε ότι είχαµε πέντε ηµέρες περιθώριο να µας
δώσει το πρωτοδικείο για να κάνουµε επανακαταµέτρηση των
ψηφοδελτίων και έλεγχο των ακύρων. Πράγµατι, δόθηκαν αυτές
οι πέντε ηµέρες.

Όµως, επειδή η Περιφέρεια Αττικής έχει έξι χιλιάδες επτακό-
σια εκλογικά τµήµατα και επειδή το πρωτοδικείο δεν είχε να
δώσει το αναλογούν προσωπικό από δικαστικούς και άλλους
υπαλλήλους, στις πέντε αυτές µέρες, κυρία Πρόεδρε, επανακα-
ταµετρήθηκαν τα χίλια από τα έξι χιλιάδες επτακόσια. Και µάλι-
στα, θεωρήθηκαν και πάρα πολλά άκυρα, µε άλλα εκλογικά
τµήµατα… Σας λέω το απόλυτο µπάχαλο, δηλαδή, εικόνα δηµο-
κρατίας της Αφρικής.

Η ένστασή µας στον πρόεδρο του πρωτοδικείου ήταν η εξής:
«Στις πέντε µέρες µε το προσωπικό που µας δώσατε, από τα έξι
χιλιάδες επτακόσια επανακαταµετρήθηκαν τα χίλια. Τι θα κά-
νετε;». Μας απήντησε, λοιπόν, ο αξιότιµος κύριος πρόεδρος του
δικαστηρίου: «Ακούστε, κύριε, έχω ένα δικαστήριο να διοικήσω.
∆εν έχω άλλο προσωπικό. Να τα βρείτε µε τον Υπουργό».

Και ερωτώ: Πώς θα κάνουµε εκλογές; Αν δεν µπορούµε στην
πατρίδα µας να κάνουµε εκλογές, για ποια δηµοκρατία µιλάµε;

Θέλω, λοιπόν, την απάντησή σας, πώς θα λύσετε το θέµα του
απολύτου χάους που έχει προκύψει εις την ανακοίνωση των απο-
τελεσµάτων των περιφερειακών εκλογών.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ωργιάδη.
Παρακαλώ τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-

πίνων ∆ικαιωµάτων να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ.

Ο ν.3852 προβλέπει ότι απαιτούνται πέντε µέρες για την επα-
νακαταµέτρηση ψήφων σε µία εκλογή, όπως είναι οι περιφερει-
ακές εκλογές. Και αυτό το επιβάλλει ο νόµος, τις πέντε µέρες,
διότι -µε δεδοµένο ότι από 1ης Ιανουαρίου κάθε έτους, µετά τις
εκλογές για την Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση, αναλαµβάνει η νέα
δηµοτική ή περιφερειακή αρχή- θα πρέπει να έχουν τελειώσει
σχετικά σύντοµα.

Άρα, λοιπόν, ο προϊστάµενος του τριµελούς συµβουλίου διεύ-
θυνσης του Πρωτοδικείου Αθηνών είχε την υποχρέωση να ελέγ-
ξει -όχι ο ίδιος προσωπικά, αλλά το λέω, επειδή έχει την ευθύνη-
µε τους παρασχεθέντες από αυτόν δικαστές και δικαστικούς
υπαλλήλους, έναν µεγάλο αριθµό υποθέσεων, µετά από αιτήσεις
επανακαταµέτρησης και όχι µόνο για την Περιφέρεια Αττικής,
αλλά για το σύνολο των πενήντα τεσσάρων δήµων που υπάγο-
νται στο Πρωτοδικείο Αθηνών.

∆ιέθεσε ειδικά για την επανακαταµέτρηση των ψηφοδελτίων
για τις περιφερειακές εκλογές στην Αττική εκατόν ογδόντα δι-
καστές και δικαστικούς υπαλλήλους, για δε τις τριακόσιες σα-

ράντα οκτώ περιπτώσεις επανακαταµέτρησης -τόσες ήταν οι αι-
τήσεις επανακαταµέτρησης- στην περιφέρεια του Πρωτοδικείου
Αθηνών διέθεσε χίλιους οκτακόσιους δικαστές και δικαστικούς
υπαλλήλους.

Είναι προφανές ότι µέσα σε αυτόν το χρόνο µπορεί να µην
συµβεί να τελειώσει η πλήρης καταµέτρηση των σταυρών. Ανα-
φέροµαι στους σταυρούς, γιατί και εσείς περισσότερο αναφερ-
θήκατε στους σταυρούς. Μπορεί, πράγµατι, να µην τελειώσει. Γι’
αυτό ακριβώς και η ανακήρυξη µε απόφαση του πρωτοδικείου
γίνεται σε χρόνο εύλογο για να µπορούν τελικά να διεκπεραιω-
θούν αυτές οι υποχρεώσεις.

∆εν µε ενηµερώνει ο κ. Νικόπουλος ότι τέσσερις φορές υπήρ-
ξαν αναβολές, δεν το ελέγχω αυτήν την ώρα. Ο ίδιος µου λέει
ότι αρχικώς ορίσθη για τις 10 ή 12 του µηνός. Μπορώ να το δω
τώρα, να το ελέγξω και να σας το πω. Ναι, ήταν για τις 10 ∆ε-
κεµβρίου η πρώτη ορισθείσα συνεδρίαση του πρωτοδικείου για
την επίσηµη ανακοίνωση των αποτελεσµάτων και τελικώς υπήρξε
αναβολή για τις 20.

Σε κάθε περίπτωση, προκειµένου να γίνει σωστή η επιµέτρηση
και τελικώς να είναι βέβαια τα αποτελέσµατα, δεν θεωρώ ότι είναι
πολύ, ας το πούµε έτσι, δραµατικό σε τόνο, όπως το δώσατε, αν
είναι κοντινή η απόσταση σε σχέση µε την ορκωµοσία των νέων
αρχών.

Άλλωστε, κύριε Γεωργιάδη, στη δηµοκρατία µας -και θα περί-
µενα να είναι πιο χαµηλοί οι τόνοι- έχει συµβεί και στο παρελθόν
πολλές φορές να εκδίδονται αποτελέσµατα για τις βουλευτικές
εκλογές µε αποφάσεις των πρωτοδικείων της χώρας και κατό-
πιν, µετά από ενστάσεις, οι οποίες εκδικάζονται σε βάθος χρόνου
από το εκλογοδικείο, να ανατρέπεται σειρά εκλεγέντων Βουλευ-
τών. Άρα, λοιπόν, µην χαρακτηρίζουµε ως δηµοκρατία της Αφρι-
κής τη χώρα µας για κάτι που ήδη συµβαίνει σε όλες τις
δηµοκρατίες της Ευρώπης και στη χώρα µας, όπου µεταγενέ-
στερα, από απόφαση του εκλογοδικείου µπορεί να ανατραπεί η
εκλογή ενός Βουλευτή. Το ίδιο θα µπορούσε να συµβεί -εύχοµαι
ποτέ να µη συµβαίνει- και µε τους εκλεγοµένους περιφερειακούς
ή δηµοτικούς συµβούλους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι δεν καταλογίζω πρόθεση -να
µην παρεξηγηθώ- δεν θεωρώ ότι υπήρχε κάποιου είδους σκοπι-
µότητα σε όλο αυτό που έχει συµβεί. Όµως, σας µιλώ ειλικρινά,
εάν µπορούσατε να παρακολουθήσετε µε κάµερα, αν είχαµε κα-
ταγράψει µε κάµερα, αν είχαµε ζητήσει άδεια να το µαγνητο-
σκοπήσουµε το τι έχει συµβεί αυτές τις µέρες, µετά τις εκλογές,
στο Πρωτοδικείο της Αθήνας -φαντάζοµαι και σε άλλα πρωτοδι-
κεία της χώρας- εγώ είµαι βέβαιος ότι ο Καστανίδης, που είναι
ένας σοβαρός και έντιµος άνθρωπος, δεν θα ήταν καθόλου υπε-
ρήφανος γι’ αυτό που θα έβλεπε. Θα έβλεπε δεκάδες δικηγό-
ρους υποψηφίων και υποψηφίους να τσακώνονται µε τους
δικαστές, οι δικαστές να αδυνατούν να δώσουν απαντήσεις.

Στην απάντηση του κ. Νικόπουλου για τις 10 και 20 που είπατε,
πράγµατι, αυτή είναι η µία επίσηµη που έγινε. Όµως, πρέπει να
σας πω ότι έχουµε πάει τέσσερις φορές και έχουµε πάρει τέσ-
σερα διαφορετικά αποτελέσµατα, τα οποία τα έπαιρνα για να τα
αναρτήσω εις το site µου ως επικεφαλής του συνδυασµού και να
ενηµερώσω τους υποψηφίους µου, τι τελικώς έκανε ο καθένας
και προ της αναρτήσεως, µε έπαιρναν τηλέφωνο και µου έλεγαν:
«Μην τα αναρτήσετε, γιατί τελικώς είναι λάθος, δεν είναι τα τε-
λικά και θα βγάλουµε άλλα». Αυτό συνέβη σε εµένα τέσσερις
φορές.

Όπως, λοιπόν, αντιλαµβάνεστε, η σύγκριση µε το εκλογοδι-
κείο, θα µου επιτρέψετε να πω, είναι λίγο ατυχής, υπό την εξής
έννοια: Είναι άλλη η διαδικασία, προφανώς και µετά την ανακή-
ρυξη που θα κάνει τη ∆ευτέρα -εάν τα καταφέρει, γιατί εγώ δεν
είµαι πεπεισµένος ότι θα τα καταφέρει και πολύ φοβούµαι ότι θα
αναβληθεί και η ορκωµοσία- το πρωτοδικείο. Μπορεί ο κάθε υπο-
ψήφιος να κάνει την ένστασή του στο εκλογοδικείο και να ακο-
λουθήσει τη νόµιµη διαδικασία.
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Τώρα δεν µιλάµε γι’ αυτό. Τώρα µιλάµε για τα καθ’ εαυτού
αποτελέσµατα. Έχουν, δηλαδή, γίνει εκλογές και δεν έχουµε
αποτελέσµατα.

Νοµίζω ότι αυτό δεν τιµά τη δηµοκρατία µας, κύριε Υπουργέ.
Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι υπήρξε ένας εντελώς λανθα-
σµένος χειρισµός, που δεν ξέρω πώς θα µπορέσετε να το λύ-
σετε. Εγώ δεν αµφιβάλω ότι δώσατε την εντολή εσείς και ότι ο κ.
Νικόπουλος έδωσε χίλιους επτακόσιους δικαστές και ότι υπήρ-
χαν πολλές ενστάσεις. Όµως φαντάζοµαι ότι όλα αυτά θα πρέ-
πει να έχουν προϋπολογιστεί, όταν σχεδιάστηκε αυτός ο νέος
νόµος ότι θα επισυνέβαιναν και αν δεν τα είχατε προϋπολογίσει,
κακό νόµο φτιάξατε. Η ουσία είναι πως σήµερα, τρεις ηµέρες
προ της ορκωµοσίας, δεν ξέρει κανένας ποιος έχει εκλεγεί. Και
αυτό µε συγχωρείτε, αλλά για το αξίωµα του µίνι Πρωθυπουρ-
γού, όπως εσείς είχατε χαρακτηρίσει τον Περιφερειάρχη Αττικής
και όλη τη διοικητική δοµή της Περιφέρειας Αττικής, θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι δεν είναι και η καλύτερη δυνατή αφετηρία. Να
είµαστε ειλικρινείς.

Αν συνεχίσει µε την ίδια εικόνα χάους να λειτουργεί η Περιφέ-
ρεια Αττικής και κατά τη διάρκεια της θητείας της, πολύ φοβού-
µαι ότι θα ζήσουµε και πολύ πιο τραγελαφικές καταστάσεις.

Η ερώτησή µου, όµως, έχει και ένα δεύτερο σκέλος. Θα ήθελα
να µου πείτε τι πραγµατικά θα συµβεί µε περιπτώσεις εκλεγέ-
ντων δηµάρχων, οι οποίοι δεν ακολουθούν την προβλεπόµενη
διαδικασία του νόµου και δεν ανήρτησαν καν τις εκλογικές τους
δαπάνες εις το διαδίκτυο, όπως επέβαλλε ο νόµος και τι θα γίνει
-και κλείνω µ’ αυτό- και πώς θα εξασφαλιστεί η δίκαιη εκλογική
διαδικασία, εάν δεν ελεγχθούν στην πράξη οι δηλωθείσες δαπά-
νες και πότε θα βγουν τα αποτελέσµατα.

Εγώ δεν θα ήθελα να µιλήσω προσωπικά για τη δική µου Πε-
ριφέρεια ή για ορισµένους συνυποψηφίους µου. Θα το αφήσω να
πλανάται για όσους έχουν καλή µνήµη. Θα σας πω, όµως, φερ’
ειπείν ότι υπήρξαν συνυποψήφιοί µου στην Αττική µε ραδιοφω-
νικές, τηλεοπτικές και έντυπες διαφηµίσεις επί δύο εβδοµάδες
σχεδόν σε όλα τα µέσα, που δήλωσαν εκλογικές δαπάνες περί-
που επιπέδου του κόµµατος ΑΝΤΑΡΣΥΑ.

Άρα, λοιπόν, ερωτώ: Θα γίνει πραγµατικός έλεγχος και θα
υπάρξουν πραγµατικές κυρώσεις ή ο νόµος που φτιάχνουµε εδώ
στη Βουλή, του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ήταν άλλος ένας από τους πολ-
λούς νόµους που φτιάχνουµε εδώ για να λέµε ότι κάναµε τη δια-
φάνεια, αλλά στην πράξη να µην γίνει τίποτα;

Θα ήθελα πάρα πολύ να µάθω τι θα γίνει στ’ αλήθεια και µέχρι
πότε. ∆ηλαδή, θα υπάρξουν κυρώσεις αυτήν τη φορά ή όχι ως
συνήθως συµβαίνει σε αυτήν τη χώρα;

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ωργιάδη.
Κύριε Υπουργέ της ∆ικαιοσύνης, παρακαλώ για την απάντησή

σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ.

Παρά το γεγονός ότι τα θέµατα οργάνωσης των δικαστηρίων
για τις βουλευτικές -τις εθνικές, δηλαδή- τις περιφερειακές και
τις δηµοτικές εκλογές, η οργάνωσή τους δεν είναι αρµοδιότητος
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, αλλά είναι αρµοδιότητος του
Υπουργού Εσωτερικών, δεν έχω καµµιά αντίρρηση να σας µι-
λήσω και ως Υπουργός Εσωτερικών. Αναλαµβάνω την ευθύνη εις
ολόκληρον.

Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να διευκρινίσω ότι για πρώτη φορά
εφαρµόζεται ο ν. 3852, ο οποίος εισήγαγε τον θεσµό της Περι-
φερειακής Αυτοδιοίκησης, πράγµα που σηµαίνει ότι στην πράξη,
τα δικαστήρια έπρεπε να κάνουν για πρώτη φορά επιµέτρηση
των σταυρών ενός τεράστιου αριθµού προσώπων, υποψηφίων
που συγκροτούν κάθε περιφερειακό ψηφοδέλτιο.

Περισσότερο από κάθε άλλη φορά συνωστίζονταν σε ένα ψη-
φοδέλτιο υποψήφια πρόσωπα. Το ξέρουµε αυτό, αν συγκρίνει
κανείς τον αριθµό των υποψηφίων που συµµετείχαν στα νοµαρ-
χιακά ψηφοδέλτια, στα ψηφοδέλτια της Νοµαρχιακής Αυτοδιοί-
κησης ή και στα ψηφοδέλτια των συνδυασµών για την
πρωτοβάθµια Αυτοδιοίκηση.

Τώρα, λοιπόν, υπολογίστε, κύριε Γεωργιάδη, ότι οι αρµόδιες
αρχές είχαν να επιµετρήσουν ψηφοδέλτια που αφορούσαν µε-
γάλες γεωγραφικές ενότητες και για το Β’ βαθµό Αυτοδιοίκησης,
αλλά και για τον Α’ βαθµό Αυτοδιοίκησης, εξαιτίας των συνενώ-
σεων που επέφερε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Συνεπώς είναι λογικό κατά
την πρώτη εφαρµογή του νόµου, αλλά και κατά την ψηφοφορία,
να προκύψουν προβλήµατα.

Εγώ δεν αγνοώ ότι προέκυψαν προβλήµατα, αλλά θα πρέπει
µε την αντίστοιχη επιείκεια προς αυτούς που καλούνται να δώ-
σουν λύσεις να σκεφθούµε πως κάθε φορά εφαρµοζοµένου ενός
νέου νόµου µπορεί να προκύψουν προβλήµατα. ∆εν έχω καµµία
αµφιβολία ότι την επόµενη φορά η συνεργασία των δικαστικών
υπηρεσιών µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών θα
αποδώσει το τέλειο αποτέλεσµα, όπως το επιθυµείτε, διότι εν τω
µεταξύ θα υπάρχει κεκτηµένη εµπειρία.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός σας υπεν-
θυµίζω πως ορθά ο νόµος προέβλεψε ότι για τον έλεγχο αυτών
που παραβαίνουν τις διατάξεις του ν. 3852 συνεστήθησαν και συ-
νιστώνται ανεξάρτητες επιτροπές ελέγχου των δαπανών, οι
οποίες µάλιστα δεν είναι υπηρεσιακές επιτροπές, αλλά ανεξάρ-
τητες επιτροπές που κάθε φορά ελέγχουν αν παρεβιάσθη η υπο-
χρέωση των συνδυασµών να δηλώνουν τις πηγές της
χρηµατοδότησής τους και να τηρούν τα προβλεπόµενα προε-
κλογικά όρια δαπανών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτές οι ανεξάρτητες επιτροπές, οι οποίες δεν καθοδηγούνται
από την Κυβέρνηση ούτε από τον Υπουργό των Εσωτερικών, συ-
νεδριάζουν. Ήδη υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες έχουν επι-
βληθεί πρόστιµα και δεν έχω καµµία αµφιβολία, επειδή έπρεπε να
αναγράφονται οι σχετικές υποχρεώσεις και στο διαδίκτυο, ότι οι
επιτροπές αυτές θα συνεδριάσουν και στη συνέχεια, σε βάθος
χρόνου, ελέγχοντας κάθε µία περίπτωση και χωρίς αµφιβολία
επιβάλλοντας τις ανάλογες κυρώσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Η δεύτερη µε αριθµό 353/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της

Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την κατάργηση του πολυτε-
κνικού και τριτεκνικού επιδόµατος κ.λπ., δεν συζητείται λόγω µη
αρµοδιότητας και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 363/14-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Πα-
πανδρέου-Παπαδάκη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις περικοπές στα επιδόµατα των πο-
λυτέκνων και τριτέκνων οικογενειών κ.λπ., δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Συζητείται τώρα η πέµπτη µε αριθµό 361/14-12-2010 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Βασιλείου Μουλόπουλου προς τον Υπουργό Υποδο-
µών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την παράδοση των
δηµόσιων έργων σε ανώνυµες εταιρείες και την απαξίωση των
δηµόσιων τεχνικών υπηρεσιών.

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Βασίλειο Μουλόπουλο θα απα-
ντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Ιω-
άννης Μαγκριώτης.

Παρακαλώ, κύριε Μουλόπουλε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά,
για να παρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η απόφαση της Κυβέρνησης να αναθέσει

περίπου εκατό µελέτες και κατασκευαστικά έργα στην «ΕΓΝΑ-
ΤΙΑ Α.Ε.» προκαλεί ερωτηµατικά. Πιστεύω ότι πρόκειται για µια
πολιτική επιλογή, η οποία θέτει συνειδητά στο περιθώριο τις δη-
µόσιες τεχνικές υπηρεσίες και τους αφαιρεί το αντικείµενο της
εργασίας τους, µε τελικό στόχο τη βαθµιαία διάλυσή τους και
την παράδοση των δηµοσίων έργων στην κερδοσκοπία των µε-
γάλων κατασκευαστικών εταιρειών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)
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Οι ανώνυµες εταιρείες του δηµοσίου λειτουργούν σε συνθήκες
αδιαφάνειας, έξω από το δηµόσιο λογιστικό, ενώ στοιχίζουν πα-
νάκριβα στον ελληνικό λαό.

Η Κυβέρνηση σκανδαλωδώς επιλέγει να δώσει στην «ΕΓΝΑΤΙΑ
Α.Ε.» την υπέρογκη αµοιβή για τη διαχείριση 5% επί της προϋ-
πολογιζόµενης συνολικής δαπάνης του έργου, όταν αυτή η δια-
δικασία, εκτελούµενη από τις αντίστοιχες τεχνικές υπηρεσίες του
δηµοσίου, θα είχε ελάχιστο κόστος και οι αναθέσεις αυτές, εν
µέσω δηµοσιονοµικής κρίσης, είναι κοινωνικά επιζήµιες για το
δηµόσιο συµφέρον.

Με τη µεθόδευση αυτή έχουµε υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτή-
των, που µεταφέρονται από την αιρετή Αυτοδιοίκηση σε υπερ-
χρεωµένες και πολυδάπανες ανώνυµες εταιρείες, οι οποίες δεν
έχουν την παραµικρή εµπειρία σε φράγµατα, λιµενικά και κτη-
ριακά έργα. Γι’ αυτό σας ερωτώ:

Ποιες σκοπιµότητες εξυπηρετεί η εκχώρηση αρµοδιοτήτων
της Περιφερειακής και Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε υπερχρεωµέ-
νες ανώνυµες εταιρείες και µε ποια νοµιµοποιητική βάση επιχο-
ρηγείτε την «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» µε το 5% του προϋπολογισµού των
έργων, όταν αυτή λειτουργεί µε αδιαφάνεια και εκτός δηµοσίου
λογιστικού;

Με ποια τεχνογνωσία θα επιβλέψει και θα διαχειριστεί τοπικά
λιµενικά, αποφρακτικά και κτηριακά έργα µια ανώνυµος εταιρεία
που εδρεύει χιλιόµετρα µακριά και ποιος θα είναι τελικά ο ρόλος
των τεχνικών υπηρεσιών της Αυτοδιοίκησης, µετά την πλήρη
απαξίωση τους από την Κυβέρνηση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε, κύριε
Μουλόπουλε.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Θα ήθελα να πω στον αγαπητό συνάδελφο
ότι η «ΕΓΝΑΤΙΑ» είναι ανώνυµος εταιρεία του δηµοσίου κατά
100%, όπως είναι η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ». ∆εν είναι µια ανώνυµος
ιδιωτική εταιρεία. Συνεπώς το δηµόσιο είναι αυτό που διαχειρί-
ζεται µέσα από κοινή υπουργική απόφαση το όποιο περιεχόµενο
των αποφάσεων αυτών.

Το δεύτερο που θέλω να σας διευκρινίσω είναι πως δεν είναι
χρεωµένη ούτε υπερχρεωµένη η «ΕΓΝΑΤΙΑ». Το 1 περίπου δισε-
κατοµµύριο ευρώ που έχει δάνεια η «ΕΓΝΑΤΙΑ» είναι δάνεια που
της τα ζήτησε το κράτος τα προηγούµενα χρόνια της Νέας ∆η-
µοκρατίας και ως ανώνυµος εταιρεία έβαλε υποθήκη τα µελλο-
ντικά της διόδια. Η προηγούµενη κυβέρνηση µε αυτόν τον τρόπο
ήθελε λογιστικά να κρύβει τα ελλείµµατα και τα χρέη, όπως έκανε
στον ΟΣΕ και σε µια σειρά άλλες δραστηριότητές της. Γι’ αυτό
αυτά τα εκρηκτικά ελλείµµατα και τα κρυφά χρέη, που τώρα κλα-
ψουρίζει η Νέα ∆ηµοκρατία ότι λογιστικά η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ ή η Ευρωπαϊκή Ένωση αναδεικνύει.

Συνεπώς δεν είναι δικά της χρέη. Είναι χρέη της κεντρικής Κυ-
βέρνησης. Για να µην καταθέτει την εθνική συµµετοχή στα συγ-
χρηµατοδοτούµενα έργα από το 2006 και µετά, επέβαλε στην
ανώνυµο εταιρεία να παίρνει δάνεια. Μέχρι τότε αυτά τα δάνεια,
µε βάση τον κανονισµό της EUROSTAT, δεν εγγράφονταν στα
ελλείµµατα και στα χρέη. Με αυτόν τον τρόπο κάλυψε συνολικά
χρέη 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία τώρα, µε το µνηµόνιο
και µε την αλλαγή του κανονισµού της EUROSTAT, τα χρέη των
ανωνύµων εταιρειών εγγράφονται στα χρέη της γενικής Κυβέρ-
νησης, άλλαξαν τα δεδοµένα.

Συνεπώς δεν είναι υπερχρεωµένη ούτε καν χρεωµένη εταιρεία
η «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.» Θα ήθελα αυτό να γίνει απολύτως κατανοητό,
γιατί διαφορετικά παραποιείται η αλήθεια και ξέρω ότι δεν έχετε
καµµιά σκοπιµότητα να το κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Το τρίτο που θα ήθελα να πω είναι ότι σε αντίστοιχη ερώτηση
που έγινε πριν από µερικούς µήνες από την πλευρά συναδέλφων
του δικού σας κόµµατος, διατυπώθηκε η θέση ότι τα έργα στην
Ελλάδα κόστισαν το προηγούµενο διάστηµα οκταπλάσια απ’ ό,τι
σε αντίστοιχες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βέβαια, τέτοια
σύγκριση και τέτοια στατιστική δεν υπάρχει. ∆εν υπάρχει αυτό το
οκταπλάσιο.

Έχουµε όµως υπερβάσεις. Βεβαίως, έχουµε προβλήµατα. Τα

έχουµε τονίσει πολλές φορές. Γι’ αυτό και αλλάζουµε το θεσµικό
πλαίσιο και τη δοµή του Υπουργείου, για να αποφύγουµε αυτές
τις υπερτιµολογήσεις και τις υπερβάσεις, που υπήρξαν σε έργα.
Μόνο που αυτά τα έργα τα προηγούµενα χρόνια κατασκευάζο-
νταν, κυρίως από τις δηµόσιες υπηρεσίες, αυτές τις οποίες εξα-
γνίζετε απολύτως. Πράγµατι, είναι ένα κράτος που από τη µια
πλευρά το καταδικάζετε ως απόλυτα διεφθαρµένο, αλλά από την
άλλη πλευρά το εξαγνίζετε και λέτε ότι αυτό το κράτος µπορεί
και πρέπει να συνεχίσει.

Η «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.», έγινε µε επιταγή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
το 1995, θυµίζοντας ότι η κατασκευή της Εγνατίας Οδού είχε ξε-
κινήσει από τις δηµόσιες υπηρεσίες. Στις πρώτες µελέτες και στα
πρώτα έργα που ξεκίνησαν, εντοπίστηκαν άπειρες κακοτεχνίες –
σήραγγες χαµένες στα βουνά, καµµιά σχέση µε την επόµενη µε-
λέτη και τη συνέχεια του έργου- και γι’ αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση
απαίτησε ότι θα σταµατήσει η χρηµατοδότηση, εάν δεν δηµι-
ουργηθεί η «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.».

Το ίδιο ζήτησε και για την κατασκευή του ΒΟΑΚ στην Κρήτη το
2008, τη δηµιουργία µιας αντίστοιχης εταιρείας. Οι µηχανισµοί
ελέγχου της «ΕΓΝΑΤΙΑΣ Α.Ε.» είναι πολύ πιο αυστηροί και προς
τους εργολάβους, αλλά φυσικά και στο εσωτερικό της. Με αυτή,
λοιπόν, την έννοια τα περιθώρια αδιαφάνειας, που πάντα υπάρ-
χουν, σε κάθε περίπτωση είναι πιο περιορισµένα.

Αντίστοιχους µηχανισµούς ελέγχου φέρνουµε τώρα µε το νέο
θεσµικό πλαίσιο και για τις δηµόσιες υπηρεσίες, φυσικά και για
τις ανώνυµες εταιρείες, για να ενισχύσουµε αυτό που πολύ
σωστά θέτετε, τη µέγιστη διαφάνεια στη διαχείριση του δηµο-
σίου χρήµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών,
Μεταφορών και ∆ικτύων): Κλείνω λέγοντας πως σε κάθε
περίπτωση η «ΕΓΝΑΤΙΑ» δεν αναλαµβάνει µέσα από τις ΚΥΑ τις
κατασκευές νέων οδικών αξόνων. Αναλαµβάνει το συντονισµό
των διαπεριφερειακών έργων, όπως είναι η Ε61 που είναι ένα
έργο της Περιφέρειας κεντρικής Μακεδονίας και της ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, όπως ο κάθετος άξονας από την
Κοζάνη προς τη Λάρισα. Αυτό είναι κάτι που το ζήτησαν οι ίδιοι
οι φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και δεν ήταν δική της
πρωτοβουλία. Το έχει δηλώσει η διοίκησή της, το δηλώνω κι εγώ,
πως όποιος φορέας θέλει να πάρει το συντονισµό πίσω, τοπικός
ή περιφερειακός, θα γίνει την ίδια στιγµή. Μόνο που δεν έχει
υπάρξει κανείς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Βασίλης Μουλόπουλος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι για

το παράδειγµα που φέρατε του ΟΣΕ, µόνο που βλέπω ότι υπάρ-
χουν επιλογές. Τον ΟΣΕ τον διαλύετε για το λόγο τον οποίο εί-
πατε, διότι είχε χρεωθεί -και τον κατηγορείτε, κιόλας- δάνεια τα
οποία όφειλε να δώσει το κράτος. Οπότε, νοµίζω ότι το παρά-
δειγµά σας τουλάχιστον είναι αντιφατικό.

Εγώ πιστεύω, κύριε Υφυπουργέ, ότι ακολουθείτε µία πολιτική
αυτή για λιγότερο κράτος και περισσότερη αγορά. Οι δηµόσιες
υπηρεσίες πρέπει, ακολουθώντας αυτήν την πολιτική, να απα-
ξιωθούν και να µοιράσετε τα έργα όπως θέλετε χωρίς έλεγχο και
µε µεγάλο κόστος. Αυτή είναι η άποψή µου και χαίροµαι αν την
αντικρούσετε.

Εγώ απ’ ότι ξέρω η «ΕΓΝΑΤΙΑ» έχει την αρµοδιότητα να δηµο-
πρατεί, να αναθέτει και να διοικεί τα έργα, καθώς και να ορίζεται
δικαιούχος των πράξεων. Τα περισσότερα, όµως, έργα είναι τόσο
ώριµα και σαν µελέτες και σαν διαδικασίες, που αν µείνουν κι
άλλο χωρίς υλοποίηση θα αρχίσουν να σαπίζουν. Είναι ώριµα µε
ευθύνη και τη δουλειά των αντίστοιχων τεχνικών υπηρεσιών, τις
οποίες ουσιαστικά καταργείτε.

Επίσης, ότι η «ΕΓΝΑΤΙΑ» δεν έχει καµµία τεχνογνωσία, ούτε σε
έργα λιµενικά, ούτε σε έργα ύδρευσης, αποχέτευσης, ούτε σε
έργα επεξεργασίας λυµάτων, ούτε σε κτηριακά, ούτε σε φράγ-
µατα και άρα, τα περί τεχνογνωσίας µάλλον πιστεύω ότι είναι
ανυπόστατα.
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Επίσης, αυτή η αµοιβή του 5% θα µπορούσε να χρησιµοποιη-
θεί, πιστεύω, για την παραγωγή νέων έργων προς όφελος της
κοινωνίας. Νοµίζω ότι είναι ένα µεγάλο ποσό αυτό το 5%.

Πιστεύω ότι υπάρχουν –και επιµένω- ερωτήµατα στα οποία θα
πρέπει να απαντήσετε. Πώς µπορεί να ασκηθεί η επίβλεψη των
έργων αυτών από µία ανώνυµη εταιρεία, που θα έχει την έδρα
της στη Θεσσαλονίκη; Επιµένω, εάν υπάρχει σύµφωνη γνώµη
των φορέων Τοπικής Αυτοδιοίκησης, Α’ και Β’ βαθµού, για την
ανάθεση των έργων αυτών και εάν θα υπάρξουν προβλήµατα στο
µέλλον για τα έργα αυτά, εάν ενταχθούν σε συγχρηµατοδοτού-
µενα προγράµµατα, σχετικά µε την αρµοδιότητα της «ΕΓΝΑΤΙΑ»,
των διαδικασιών που ακολουθήθηκαν κ.λπ..

Υποψιάζοµαι ότι το σχέδιο σας για λιγότερο κράτος και πε-
ρισσότερη αγορά είναι ότι θέλετε και το λιγότερο κράτος στο
οποίο πηγαίνετε να το κάνετε να λειτουργήσει σαν ανώνυµη εται-
ρεία. Θέλω να σας διαβάσω αυτό που ο Γενικός Γραµµατέας
σας, ο κ. Λαµπρόπουλος, τον Οκτώβριο στην Κρήτη είπε: «Θα
προσλάβουµε νέους τριάντα έως τριάντα πέντε χρονών, που θα
έχουν τη διάθεση, θα θέλουν να µάθουν, θα δουλεύουν δεκαπέ-
ντε ώρες τη µέρα, µε ελάχιστα χρήµατα ή και χωρίς χρήµατα και
θα ανέχονται να φάνε και καµµία φάπα». Αυτό είναι απόσπασµα
από το λόγο του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου τον Οκτώ-
βρη στην Κρήτη. Τι έχετε να πείτε; Μπορείτε να µου το ερµη-
νεύσετε αυτό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα σας απαντήσει αµέ-

σως ο Υπουργός. Σας ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ πολύ.
Να ξεκινήσω από το τελευταίο. Είναι, πράγµατι, απόσπασµα

µιας συζήτησης προφορικής που υπήρξε. ∆εν ήταν οµιλία,
αγαπητέ συνάδελφε. Είχε απαντήσει και γραπτώς ο κ. Λαµπρό-
πουλος. Είναι το τµήµα µιας γενικότερης συζήτησης, της οποίας
αν διαβάσετε τα αποµαγνητοφωνηµένα πρακτικά, τα οποία
βέβαια δεν γνώριζες ότι µαγνητοφωνούνται –δεν έχει σηµασία-
όπως αυτό και τα, επόµενα, θα καταλάβετε τι ακριβώς εννοούσε.
Έχει µια αναλυτική απάντηση, την οποία την έστειλε και στο
Τεχνικό Επιµελητήριο. Θα φάω το χρόνο όµως και δεν θα
µπορέσω να απαντήσω και στα άλλα ερωτήµατά σας.

Υπάρχει γραπτή απάντηση, στο Τεχνικό Επιµελητήριο,
ολοκληρωµένη, µε το θέµα αυτό και µε ολοκληρωµένα τα πρα-
κτικά. Γιατί ξέρετε από κάθε παρέµβαση, είτε δηµόσια είτε
ιδιωτική –ειδικά ιδιωτική- αν αποµονώσεις µια φράση και δεν την
εντάξεις µέσα στη γενικότερη συζήτηση, στις προηγούµενες και
τις επόµενες φράσεις, τότε µπορεί το νόηµα να αλλοιωθεί
τελείως. Νοµίζω κι εσείς ως έµπειρος και έγκυρος δηµοσιο-
γράφος το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά αυτό.

Τώρα, όσον αφορά τα άλλα επιµέρους ερωτήµατά σας, για τον
ΟΣΕ δεν είναι αντιφατικό το επιχείρηµά µου, γιατί εµείς το
έχουµε τονίσει ότι πάνω από το 50% του ελλείµµατος του ΟΣΕ,
του χρέους των 11 δισεκατοµµυρίων είναι επενδυτικό έλλειµµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το 70%.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Όχι, δεν είναι 70%, είναι γύρω στο 55%. Τώρα
µιλάω για τις επίσηµες καταγραφές, δεν µιλάω για γενικότερες
εκτιµήσεις. Οι επίσηµες καταγραφές λένε αυτό.

Έχουν απόλυτο δίκιο οι εργαζόµενοι, γιατί, ακριβώς όπως και
µε την «ΕΓΝΑΤΙΑ», το κράτος τα τελευταία χρόνια τη δική του
συµµετοχή δεν την κατέθετε στον ΟΣΕ στα συγχρηµατοδο-
τούµενα έργα και ο ΟΣΕ και έβαζε τον ΟΣΕ να δανείζεται. Γι’
αυτό από 2,8 δισεκατοµµύρια του χρέους το 2003 πήγε στα 11
περίπου δισεκατοµµύρια τα τέλη του 2009. Έχετε απόλυτο δίκιο.
Αυτό µε το νόµο που ψηφίστηκε για την εξυγίανση του ΟΣΕ και
την αναγέννησή του απαγορεύεται πλέον. Το κράτος είναι
υποχρεωµένο να βάζει τη δική του συµµετοχή και απαγορεύεται
να βάζει την ανώνυµη εταιρεία ΟΣΕ να κάνει το δανεισµό, για να
κρύβει τα χρέη. Άλλωστε, όπως είπα και προηγούµενα, πλέον ο
νέος κανονισµός της EUROSTAT αυτό δεν το επιτρέπει από 1ης
Ιανουαρίου του 2010.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)
Συνεπώς, συµφωνούµε απολύτως στο θέµα αυτό και δεν είναι

αντιφατικό το επιχείρηµα. Ακριβώς αποκαλύπτουµε την αλήθεια
θέλουµε να ξεκινήσουµε να χτίζουµε σε υγιή βάση.

Τώρα, είπατε, πώς από τη Θεσσαλονίκη η «ΕΓΝΑΤΙΑ» θα
εποπτεύει τα έργα ας πούµε στη Μυτιλήνη ή στη Λέσβο. Είναι
εδώ και ο συνάδελφος κ. Σηφουνάκης και γνωρίζει πάρα πολύ
καλά το θέµα. Για τη Λέσβο πρέπει να σας πω ότι το κεντρικό
Υπουργείο από το τοµεακό δίνει πρόσθετους πόρους, πολύ
περισσότερους από τα έργα που θα εποπτεύσει –και τονίζω πάλι-
και δεν θα κατασκευάσει η «ΕΓΝΑΤΙΑ». Τα έργα θα τα κατα-
σκευάσουν οι ιδιώτες κατασκευαστές, τη διαχείρισή τους και τον
ποιοτικό τους έλεγχο θα κάνει η «ΕΓΝΑΤΙΑ». Αυτό µπορεί να το
κατασκευάσουν πάλι οι τοπικοί παράγοντες, οι εργολάβοι ή και
αφού είναι ανοιχτοί οι διαγωνισµοί, όποιος θα συµµετάσχει στο
διαγωνισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Υπήρξε µια παρανόηση, ότι η «ΕΓΝΑΤΙΑ» είναι εργολάβος και
µάλιστα, ιδιωτικός εργολάβος. Ξέρετε, όλα αυτά για τη δηµόσια
συζήτηση έχουν τη σηµασία τους, αλλά η αλήθεια είναι τελείως
διαφορετική. Πώς από την Αθήνα η υπηρεσία, για παράδειγµα,
θα εποπτεύει την κατασκευή; Γιατί η υπηρεσία της Αθήνας, η
κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου θα κατασκευάσει, για
παράδειγµα, το λιµάνι στη Χίο ή το λιµάνι στο Σίγρι. Πώς η
κεντρική υπηρεσία από την Αθήνα µπορεί να το εποπτεύει και
πώς µια «ΕΓΝΑΤΙΑ» µε ένα τοπικό κλιµάκιο εκεί, το οποίο θα
συγκροτηθεί και από τοπικά στελέχη, αλλά και από έµπειρα
στελέχη της «ΕΓΝΑΤΙΑ», δεν µπορεί να το κάνει αυτό;

Θέλω να σας πω ότι η εποπτεία και η διαχείριση θα γινόταν
από την κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου, δεν θα γινόταν από
την περιφερειακή υπηρεσία. Αυτό το διευκρινίζω. Εκτός και αν
στην Αθήνα τα ξέρουν όλα και στη Θεσσαλονίκη δεν γνωρίζουν
τίποτα και πρέπει να περιοριστούν µόνο στα του οίκου τους, αν
µπορούν και σε αυτά. Γιατί η Αθήνα, όπως καταλαβαίνετε,
διαχειρίζεται το σύνολο των δηµοσίων υποθέσεων σε όλη τη
χώρα. Η Αθήνα µε την έννοια του κεντρικού κράτους.

Τα λέω αυτά τόσο αναλυτικά, για να γίνει κατανοητό ότι αυτό
που θέλουµε είναι να στηρίξουµε τελικά την ποιότητα των έργων.

Κλείνοντας, κύριε Μουλόπουλε, θέλω να σας πω ότι σε όλες
τις δηµόσιες συζητήσεις που γίνονται αυτό που τίθεται σαν
πρώτο είναι η ποιότητα των µελετών των δηµοσίων υπηρεσιών,
ότι είναι ανεπαρκής και γι’ αυτό οδηγούν σε υπερβάσεις και
πολλές φορές –όπως έχετε τονίσει και τονίζουν όλοι ότι µέσα
από τις υπερβάσεις, τα πρόσθετα τεχνικά, τις συµπληρωµατικές
συµβάσεις, υπάρχει και η διαφθορά. Αυτά τα γκρίζα σύννεφα
θέλουµε να διώξουµε.

Θα έχουµε την ευκαιρία πολύ γρήγορα να συζητήσουµε και
στην αντίστοιχη επιτροπή και στην Ολοµέλεια το νέο θεσµικό
πλαίσιο ανάθεσης µελετών και κατασκευής έργων. Εκεί θα δείτε
ποιες ασφαλιστικές δικλίδες θέτουµε για να µπορούν και οι δη-
µόσιες υπηρεσίες αλλά και οι ανώνυµες εταιρείες του δηµοσίου
πλέον να κάνουν µελέτες ώριµες ολοκληρωµένες, για να µην
έχουµε υπερβάσεις και να µην έχουµε τα γκρίζα σύννεφα της
αδιαφάνειας και της διαφθοράς που πολλές φορές συνθλίβουν
το πολιτικό σύστηµα αλλά και τα δηµόσια έργα.

Κλείνοντας θέλω να πω και πάλι ότι δεν κατασκευάζει η «ΕΓΝΑ-
ΤΙΑ» έργα ούτε κάνει µελέτες. Εποπτεύει και συντονίζει. Το το-
νίζω και πάλι, επειδή ετέθη το θέµα για το νότιο Αιγαίο...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Το γνωρίζω. Είναι κρίσιµο ερώτηµα.

Μετά την υπογραφή της κοινής υπουργικής απόφασης προ-
τείνουµε να επιστρέψουν όλα τα έργα -εκτός από κάποια που δεν
µπορούν οι τοπικές υπηρεσίες- στις τοπικές υπηρεσίες. Οµό-
φωνα εβδοµήντα επτά δηµοτικά συµβούλια απήντησαν «θέλουµε
και άλλα έργα να δώσουµε στην εποπτεία της «ΕΓΝΑΤΙΑ»» γιατί
έχουµε µια πολύ καλή εµπειρία συνεργασίας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Υπουργέ, έχετε
διπλασιάσει το χρόνο σας.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση
αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από
το 6ο Γενικό Λύκειο Καβάλας.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σειρά έχει η έκτη µε αριθµό 337/13-12-2010 επίκαιρη ερώτηση
του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ειδική εισφορά των πε-
τρελαιοειδών κ.λπ..

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Λεβέντη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης αφού πρώτα ο κ. Λεβέντης
για δύο λεπτά µας παρουσιάσει την επίκαιρη ερώτησή του.

Έχετε το λόγο, κύριε Λεβέντη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέ-

ρουµε ότι οι βιοµηχανίες των πετρελαιοειδών είναι ρυπαρές. Τα
διυλιστήρια είναι εξαιρετικά ρυπαρά και επικίνδυνα. ∆ηµιουργούν
σοβαρά προβλήµατα στο περιβάλλον και γι’ αυτό κανένας δεν
τα θέλει.

Παρ’ όλα αυτά είµαστε υποχρεωµένοι κάπου να έχουµε διυλι-
στήρια. Βέβαια η πολιτεία δεν τα έχει µοιράσει δίκαια. Ξέρουµε
πολύ καλά ότι από τα τέσσερα µεγάλα διυλιστήρια της χώρας τα
δυο είναι σ’ αυτήν τη δύσµοιρη περιοχή του Θριασίου. Ξεκίνη-
σαν σαν µικρότερες µονάδες. Έχουν τετραπλασιαστεί τα διυλι-
στήρια του Ασπροπύργου και υπερδιπλασιάζονται τώρα και της
«ΠΕΤΡΟΛΑ» που είναι τώρα πια σε ενιαία εταιρεία «ΕΛΠΕ».

Σαν αντιστάθµισµα η πολιτεία ύστερα και από επίµονα αιτή-
µατα των αυτοδιοικήσεων και των πολιτών εκχώρησε ένα µικρό
τέλος για να µπορούν να αντιµετωπίζουν µερικά από τα πολλα-
πλά περιβαλλοντικά προβλήµατα που δηµιουργούνται. Αυτό το
τέλος είναι ως ποσοστό 1,2% της αξίας των πετρελαιοειδών προ
φόρων και εισφορών και ποσοστό 15% αυτής της ειδικής εισφο-
ράς διατίθενται για τις ανάγκες των δήµων. Αυτό το ποσοστό µοι-
ράζεται στους εµπλεκόµενους δήµους ύστερα από απόφαση της
ΚΕ∆ΚΕ. Έχουν παρέµβει και τα Υπουργεία εδώ και έχουν αλλά-
ξει την κατανοµή. ∆εν είναι όµως το αντικείµενο της ερώτησής
µας αυτό. Το πρόβληµά µας είναι ότι το ύψος της ειδικής εισφο-
ράς που κατανεµόταν, το µισό στο µέσο του έτους και το άλλο
µισό στο τέλος φέτος, µειώθηκε στο µισό.

Και κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα είναι αυτό: γιατί ήταν ένα «χ»
ποσό και τώρα είναι το µισό; Και φοβόµαστε ότι αυτό θα συνεχι-
στεί και εδώ αν δεν περιοριστεί και ακόµα περισσότερο.

Τέθηκε ένα θέµα, ποιος είναι αρµόδιος να απαντήσει: Το
Υπουργείο Περιβάλλοντος ή το Υπουργείο Οικονοµικών; Επειδή
εσείς είστε εδώ οι απόλυτοι άρχοντες, εσείς πια ετάζετε καρδίας
και νεφρούς, εσείς αποφασίζετε και περικόπτετε, να µας απα-
ντήσετε αν όντως αυτό το πενιχρό ποσοστό θα εξακολουθήσει να
δίνεται ή αν θα περικοπεί και πόσο, και αν θα δοθεί και πότε.
Θέλω να πιστεύω ότι τουλάχιστον θα διατηρηθεί όπως ήταν έως
σήµερα αν όχι θα έπρεπε να δοθεί και µεγαλύτερο ποσοστό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Λεβέντη.
Ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κυρία

Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση, ένα σχόλιο και να
δώσω και µια απάντηση.

Σε ό,τι αφορά την επισήµανση, νοµίζω ότι συµφωνώ απόλυτα
µε τις διαπιστώσεις που έκανε ο κύριος συνάδελφος σχετικά µε
τη χωρική κατανοµή των διυλιστηρίων καθώς επίσης και τις επι-
πτώσεις που έχουν στο περιβάλλον. Κανείς δεν θα µπορούσε να
διαφωνήσει µε τις επισηµάνσεις του.

Ένα σχόλιο: δεν καθορίζει τα πάντα σ’ αυτή τη χώρα το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Απλώς το Υπουργείο Οικονοµικών έχει την ευ-
θύνη για τις µεγάλες αποφάσεις που σχετίζονται µε τη συλλογή
των εσόδων και την κατανοµή των πόρων.

Σε ό,τι αφορά στο ερώτηµα το οποίο θέτετε είναι γεγονός ότι
για το έτος 2009 το ποσό που διατέθηκε στους δήµους, στους

οποίους λειτουργούν τα διυλιστήρια ή υπάρχουν εγκαταστάσεις
αποθήκευσης πετρελαιοειδών µεγάλης χωρητικότητας, ανήλθε
στο ποσό των 12 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα έσοδα του ειδικού λο-
γαριασµού πετρελαιοειδών για το οικονοµικό έτος 2009 ανήλθαν
στο ποσό των 66,8 εκατοµµυρίων ευρώ. ∆ιότι όπως πολύ σωστά
επισηµαίνετε αυτό το οποίο αποδίδεται στους δήµους είναι το
15% της ειδικής εισφοράς επί της αξίας των πετρελαιοειδών.

Το ποσό, λοιπόν, που θα έπρεπε σύµφωνα µε το νόµο να απο-
δοθεί στους ΟΤΑ το 2010 είναι 10 εκατοµµύρια ευρώ. Στον προ-
ϋπολογισµό εξόδων του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής του τρέχοντος οικονοµικού έτους είχε
προβλεφθεί αρχικά η πίστωση των 9 εκατοµµυρίων ευρώ.

Στη συνέχεια µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών για την
τροποποίηση του προϋπολογισµού και τη δηµιουργία αποθεµα-
τικού, µειώθηκαν κατά 10% οι πιστώσεις όλων των φορέων και ει-
δικών φορέων του τακτικού προϋπολογισµού. Η σχετική, λοιπόν,
πίστωση της ετήσιας επιδότησης διαµορφώθηκε στα 8 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Με νέα απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών προβλέφθηκε ότι
η διαθέσιµη πίστωση για το 2010 θα ανέλθει στο 85% µε αποτέ-
λεσµα το τελικό ποσό της ετήσιας επιχορήγησης να διαµορφω-
θεί στο ποσό των 6.885.000 ευρώ. Η πρώτη δόση, κύριε
συνάδελφε, ύψους 3.100.000 ευρώ έχει ήδη εισπραχθεί από τους
δικαιούχους δήµους µε υπουργική απόφαση της 25ης Ιουνίου
2010. Η δεύτερη δόση ύψους 3.785.000 ευρώ εγκρίθηκε µε
υπουργική απόφαση που υπεγράφη από τον Υφυπουργό Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής αλλαγής στις 23 Νοεµβρίου
2010. Τα ποσά που αναλογούν σε κάθε δήµο και αφορούν απο-
κλειστικά στην ενίσχυση των περιβαλλοντικών τους προγραµµά-
των αναγράφονται στη σχετική απόφαση την οποία και καταθέτω
προς ενηµέρωση του Σώµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σα-
χινίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Πριν δώσω το λόγο στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Λεβέντη, να
σας ενηµερώσω ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν
τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι ∆ηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής δεκαεννέα µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 10ο ∆η-
µοτικό Σχολείο Βύρωνα.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απαντήσατε στο καίριο, ότι, δηλαδή, το

Υπουργείο Οικονοµικών είναι αρµόδιο για την συλλογή και την
κατανοµή των πόρων. Εποµένως, εσείς αποφασίζετε και διατά-
ζετε τι ποσοστό από τα έσοδα θα διατεθεί στους δήµους. ∆εν
είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Αυτό είναι το πρώτο.

∆εύτερον, η λυπητερή. ∆έκα εκατοµµύρια το προηγούµενο
έτος, εξίµισι εκατοµµύρια φέτος. ∆ηλαδή, ένα ποσοστό 65% και
όχι 85% που µας είπατε. Και το ερώτηµα είναι εφόσον τα έσοδα
των εταιρειών πετρελαιοειδών, των ΕΛΠΕ τουλάχιστον αφορούν
εδώ το Θριάσιο, ήταν κατά πολύ αυξηµένα το προηγούµενο έτος
και δεν φαίνεται να είναι λιγότερα φέτος, γιατί υπάρχει αυτή η
περιστολή; Γιατί να στερηθούν οι δήµοι αυτόν τον πόρο ο οποίος
είναι καθοριστικός για να αντιµετωπίσουν ένα µικρό µέρος από
τις συνέπειες που έχει η λειτουργία αυτών των βιοµηχανιών; Και
δεν είναι µόνο η λειτουργία των βιοµηχανιών. Είναι και η αποθή-
κευση. Το ξέρετε πολύ καλά ότι αυτές οι αποθήκες που υπάρ-
χουν στο Θριάσιο από κάτω είναι τρύπιες και συνεχώς αναβλύζει
πετρέλαιο στην περιοχή της «ΠΕΤΡΟΛΑ» και µάλιστα κάτω από
το υπέδαφος της «ΠΥΡΚΑΛ», τα έχουµε πει και ξαναπεί σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα. Υπάρχουν τεράστιες δεξαµενές µε εγκλωβι-
σµένες τεράστιες ποσότητες τετρακοσίων-εξακοσίων χιλιάδων
κυβικών στο υπέδαφος των διυλιστηρίων του Ασπροπύργου.
Επανειληµµένα έχει ανάψει φωτιά στη λίµνη Κουµουνδούρου
γιατί από εκεί αναβλύζει πετρέλαιο και κηροζίνη. Όλα αυτά έχουν
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επιπτώσεις.
Εποµένως, αυτές οι επιπτώσεις δεν περιορίστηκαν τώρα. Αυ-

ξάνουν συνεχώς χρόνο µε το χρόνο. Αντί να κάνουµε κάτι λοι-
πόν, για να περιορίσουµε αυτή την κατάσταση, ερχόµαστε και
κόβουµε αυτό το πενιχρό, πενιχρότατο 15% του 1,2% το οποίο
ούτως ή άλλως εσείς το εισπράττετε, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν
το αποδίδετε, σύµφωνα µε τον νόµο ο οποίος έχει θεσπιστεί και
ψηφιστεί από αυτή τη Βουλή.

Αυτή είναι η εξήγηση, την οποία θέλω να µας δώσετε. Γιατί;
Να ζητήσουµε και να απαιτήσουµε, όπως απαιτεί και το δηµοτικό
συµβούλιο της Ελευσίνας, αλλά και όλοι οι γύρω δήµοι, να τους
δοθεί αυτό το πενιχρό ποσό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Έχετε το λόγο κ. Σαχινίδη.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, δεν θέλω να αµφισβητήσω ούτε το νοµικό

έρεισµα, ούτε τη δικαιολογητική βάση του αιτήµατος για την κά-
λυψη των υποχρεώσεων που έχει η πολιτεία απέναντι στους συ-
γκεκριµένους δήµους, στους οποίους βρίσκονται οι
εγκαταστάσεις των διυλιστηρίων.

Η απόδοση της ειδικής εισφοράς στους δήµους, στην περιοχή
των οποίων υπάρχουν διυλιστήρια, προβλέπεται από το νόµο και
εποµένως δεσµεύει την κεντρική εξουσία. Άλλωστε, είναι και µια
διάταξη, την οποία είχε φέρει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 2002,
προκειµένου να αντιµετωπισθούν τα προβλήµατα που προκύ-
πτουν από τη ρυπογόνο δράση των συγκεκριµένων επιχειρή-

σεων.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Αυτό το λέει ο νόµος, ο οποίος δεν

εφαρµόζεται.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Είµαι σί-

γουρος ότι γνωρίζετε τις δηµοσιονοµικές δυσκολίες µε τις οποίες
βρέθηκε αντιµέτωπη η χώρα. Περάσαµε, λοιπόν, ένα νόµο µε τον
οποίον περιορίζουµε την απόδοση των πόρων προς τρίτους.
Αυτό έγινε λόγω των ιδιαίτερων δηµοσιονοµικών δυσκολιών µε
τις οποίες βρισκόµαστε αντιµέτωποι.

Εποµένως, δεν ήρθα εδώ να αµφισβητήσω εάν και κατά πόσο
υπήρχε αυτό το νοµικό έρεισµα και αν και κατά πόσο δικαιολο-
γηµένα οι δήµοι ζητάνε αυτά τα χρήµατα, αλλά είναι οι ιδιαίτερες
δηµοσιονοµικές συνθήκες εκείνες, οι οποίες µας οδήγησαν στο
να περάσουµε µια ρύθµιση µε την οποία παρακρατείται µέρος
από τους πόρους που αποδίδονται προς τρίτους, ανεξάρτητα
από το αν αυτοί οι πόροι έχουν να κάνουν µε την παρουσία των
διυλιστηρίων ή οποιονδήποτε άλλο λόγο για τον οποίο θεσπί-
στηκαν αυτοί οι πόροι.

Εποµένως, για όσο διάστηµα υπάρχουν οι συγκεκριµένες δη-
µοσιονοµικές συνθήκες θα πρέπει να κάνουµε κάποιες συγκε-
κριµένες επιλογές. Στην παρούσα φάση περιορίζουµε τις
αποδόσεις για να µπορέσουµε να ανταπεξέλθουµε στα τεράστια
δηµοσιονοµικά προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Σαχινίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της
Συµφωνίας Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών
Βαλκανίων, των Γενικών Όρων του Ευρωπαϊκού Κοινού Ταµείου
∆υτικών Βαλκανίων και των Όρων αναφοράς της Ενιαίας Χρη-
µατοδοτικής ∆ιευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών
Βαλκανίων».

Το νοµοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε στη ∆ιαρκή Επιτροπή κατά
πλειοψηφία και πιο συγκεκριµένα:

Η Νέα ∆ηµοκρατία ψήφισε «ΝΑΙ», το ΚΚΕ απείχε λόγω πανελ-
λαδικής απεργίας, το ΛΑΟΣ ψήφισε «ΝΑΙ» και ο ΣΥΡΙΖΑ διατή-
ρησε τις επιφυλάξεις του για να τοποθετηθεί στην Ολοµέλεια.

Εισάγεται, λοιπόν, προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπο-
ρούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτή της συµφωνίας.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Η κ. Κανέλλη, Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Και για τη δική σας ενηµέρωση και για την ενηµέρωση όσων

µας ακούνε -ο Υπουργός είναι εξαιρετικά καλά ενηµερωµένος,
θέλω να ελπίζω- ίσως χρειάζονται κάποιες διευκρινήσεις, ειδικά
γιατί ο προλαλήσας Υπουργός, µόλις πριν από λίγο αναφέρθηκε
στη χειµαζόµενη ελληνική οικονοµία, τα τεράστια δηµοσιονοµικά
προβλήµατα. Αν κυκλοφορήσουµε εδώ µέσα και δούµε από τους
ανθρώπους στο καφενείο µέχρι τους οδηγούς, από τους αστυ-
νοµικούς που είναι έξω µέχρι τις κυρίες στη γραµµατεία, για
πάντα εργαζόµενο και πάσα εργαζοµένη στην Ελλάδα οι δηµο-
σιονοµικές δυσκολίες είναι γιγάντιες, τεράστιες,η φτώχεια τοπίο,
δηλαδή.

Πριν προχωρήσω στην ουσία του πράγµατος, παρακαλώ πάρα
πολύ, δεν θέλω να βάλω την υπογραφή µου ούτε ως «όχι» σε
συµφωνία, στην οποία τα ελληνικά είναι για πέταµα. ∆εν µπορεί
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους να έχει τη φράση «στην Ελ-
λάδα ως συνεισφέροντα», «για τη συµµετοχή της Ελλάδας ως
συνεισφέροντα».

Πού το βρήκατε αυτό το πράγµα γραµµένο; Έχετε ξεχάσει τη
µετοχή, το συνεισφέρουσα; Έχετε κανένα πρόβληµα µε το φύλο
της χώρας; Μέρες που είναι, έλεος, δηλαδή! Αρχίστε να διορ-
θώνετε κάνα-δυό τέτοια πραγµατάκια. Σοβαροί άνθρωποι είµα-
στε. Αυτά µένουν εδώ. Θα τα διαβάσουν κάποτε κάποιοι. Να λένε
ό,τι θέλουν για αυτήν την εποχή, µην λένε ότι είµαστε και ντιπ για
ντιπ αγράµµατοι και εγκαταλείψαµε τη γλώσσα µας. Άκου για την
Ελλάδα ως συνεισφέροντα! ∆ηλαδή, ειλικρινά σας το λέω, δυ-
σκολεύτηκα.

Τι είναι αυτό το Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων,
για να καταλάβει και ο κόσµος; Το µόνο που θα καταλάβει είναι
λογαριασµός. Μας κοστίζει 500.000 ευρώ. Λέτε και δεν έχουµε
άλλη τρύπα να καλύψουµε αυτήν την στιγµή, 500.000 ευρώ.

Στην ουσία η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης, η ΕΤΑ,
που ιδρύθηκε το ’90 -το’90 εκεί πάνω στα αίµατα, ξεκίναγαν τα αί-
µατα στα Βαλκάνια και µαζί µε τα αίµατα ξεκίναγαν και οι κρου-
νοί του χρήµατος- φτιάχτηκε για να βοηθήσει οικονοµίες να
περάσουν, να κάνουν µετάβαση στις οικονοµίες της αγοράς
µέσα από διάφορες διαδικασίες, κυρίως ιδιωτικοποιήσεις, κυρία
Πρόεδρε. Μετά άρχισε η ΕΤΑ να συνάπτει σχέσεις µε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ιδιωτικού τοµέα για να διαχειρί-
ζονται τα κεφάλαια.

Το 2008 η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και η Τράπεζα Ανάπτυξης του Συµβουλίου της Ευρώπης
–φαντάζοµαι ότι αρκετοί αγνοούν, ακόµα και συνάδελφοι, ότι
έχουµε και Τράπεζα του Συµβουλίου της Ευρώπης- όλοι αυτοί
µαζεύτηκαν και έφτιαξαν ένα επενδυτικό πλαίσιο των ∆υτικών

Βαλκανίων για να ενισχύσουµε τα Βαλκάνια, να µπουν και να γί-
νουν σαν τα µούτρα µας!

Αφού τα κόψαµε, αφού τα βοµβαρδίσαµε, αφού τα µατοκυλή-
σαµε, αφού τα εξανδραποδίσαµε, τώρα τους λέµε: «Ελάτε και
στου δήµιου το µοντελάκι, να σας το φορέσουµε, να περάσετε
και εσείς καλά». ∆ηλαδή, να βρεθούνε µία ώρα αρχύτερα να ζη-
τάνε βοήθεια µε το πιατέλο, όπως τη ζητάει η Ελλάδα και άλλες
πολιτισµένες δυτικές χώρες µε την ελευθερία της «ξεσαλωµέ-
νης» αγοράς.

Αφού τα κάναµε αυτά, φέρνετε ένα ταµείο τώρα, το οποίο θα
σας κοστίζει 500.000 ευρώ. Όχι µόνο. Θα έχουµε και τα έξοδα
αυτών που θα πηγαίνουν. Το λέει η Έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους. Θα έχει και έκτακτα. Θα έχουµε και έξοδα
σε περίπτωση που αυτοί καταχραστούν τα λεφτά και εµείς θα
πρέπει να τα πάρουµε πίσω καταχρασµένα.

Είναι σαν την άρση υποθήκης. Τη βάζεις, την πληρώνεις και
µετά πληρώνεις για να σου βγάλουν και την υποθήκη από το
σπίτι. Είναι τραπεζική διαδικασία κλασσική. Καµµιά φορά δε πλη-
ρώνεις ό,τι θέλει η τράπεζα για να σου βγάλει την υποθήκη, αφού
έχεις ξοφλήσει.

Με αυτόν τον τρόπο εµείς θα βοηθήσουµε τα Βαλκάνια και δε
το Κόσσοβο. Το Κόσσοβο -προσέξτε!- που κυκλοφορεί µε να-
τοϊκά έγγραφα. Ένα κράτος που δεν είναι κράτος, αλλά που
επειδή το έχουν αναγνωρίσει οι Ηνωµένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ
έχουν χορηγήσει και διαβατηριάκια και µιλάµε για ένα κράτος
που λέγεται Κόσσοβο. Είχε και εκλογές προχθές. Έτσι και είχε
µια οποιαδήποτε άλλη χώρα εκλογές, κυρία Πρόεδρε, αυτού του
τύπου θα είχε σηκωθεί σύµπασα η δηµοκρατική ανατριχίλα της
τάχα µου δήθεν, ευρωπαϊκής πολιτικής νοµενκλατούρας. Φρά-
γκο δεν δώσατε. Το αποτέλεσµα που σας σύµφερε να έρθει και
πάει µια χαρά.

Τι θέλετε τώρα; Να αναπτύξετε, λέει, τις υποδοµές του νερού,
του ηλεκτρικού, των µεταφορών, των επικοινωνιών και των κοι-
νωνικών υπηρεσιών. ∆ηλαδή, να επιβεβαιώσετε 300%, 500%,
2.000% το Μαρξ, το Λένιν και τη δικιά µας ιδεολογία. Φτάσατε
σε ένα σηµείο, βοµβαρδίσατε, καταστρέψατε. Τελευταίο στάδιο
του καπιταλισµού είναι ο ιµπεριαλισµός και αφού τα γκρεµίσατε,
τώρα θα ξαναβγάλετε λεφτά από το να τα ξαναχτίσετε.

Κλασική περίπτωση. Το ζήσαµε στο Συµβούλιο της Ευρώπης
µε το ∆ούναβη. Βοµβαρδίσατε τους παραποτάµους του ∆ού-
ναβη, δεν µπορούσαν να φύγουν τα γερµανικά προϊόντα να πάνε
στην Ανατολή και τώρα ξαναπληρώνουν οι Ευρωπαίοι πολίτες –
όλοι αυτοί που µας ακούν τώρα εδώ- να αδειάσετε το ∆ούναβη
από τα αποτελέσµατα των βοµβαρδισµών, για να ξακακινηθεί η
οικονοµία και να πουλιέται πολύ καλά το GOLF ή το OPEL στη
Μόσχα και στα Βαλκάνια.

Στην προαγωγή της ιδιωτικής επιχειρηµατικής πρωτοβουλίας,
ιδιαίτερα στα ΜΜΕ και τις επιχειρήσεις, ειλικρινά σας τα λέω,
έχουµε και Έλληνες πρωταγωνιστές. Πάτε να φτιάξετε µηχανι-
σµό προπαγάνδας δυτικού τύπου µε ιδιωτικά κανάλια που θα
λένε ό,τι τους λέει his master voice, το αφεντικό.

Και το τρίτο, να προάγετε τις περιβαλλοντικές βελτιώσεις. ∆η-
λαδή, πρέπει να πλουτίσετε. Καλά ο ένας µεσολαβητής άφησε
το µάταιο τούτο κόσµο ο άνθρωπος. Συλλυπούµαι και αυτόν και
την οικογένειά του. ∆εν µε ενδιαφέρει ούτε η εθνικότητα του θα-
νόντος. Αλλά θα βάλετε τώρα άλλους µεσολαβητές εκεί για να
βγάλει λεφτά ο Αλ Γκορ. Αυτός είναι ο µεγαλύτερος επενδυτής
στην πράσινη ανάπτυξη. Αυτός και η Χάλιµπαρτον. Αυτοί είναι οι
µεγαλύτεροι επενδυτές, άµα δεν το ξέρατε. Ήρθε εδώ µίλησε
σε σχολεία, το ίδιο θα κάνει και στα Βαλκάνια. Θα µοιράζει πρά-
σινη ανάπτυξη. Ο Αλ Γκορ είναι ο µεγαλύτερος επενδυτής στο
Χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης στην πράσινη ανάπτυξη. Που-
λάει συµβουλές, πουλάει τούτο, πουλάει κείνο, πουλάει φίλτρα.
∆ιαλύουµε το περιβάλλον και µετά πουλάµε τεχνογνωσία και φίλ-
τρα. Είναι το ίδιο πράγµα µε τον πόλεµο.

Η προσχώρηση της Ελλάδας σε αυτήν τη διαδικασία δεν κάνει
τίποτα άλλο από το να βάζει τα χέρια της και να βγάζει τα µάτια
της σε µια περιοχή για την οποία αυτά τα µοντελάκια θα ισχύ-
σουν αύριο το πρωί για τα κατεχώµενα της Κύπρου. Πολιτικά,
για να αρχίσει να το καταλαβαίνει ο κόσµος.

Περισσότερα στη δευτερολογία µου.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν υπάρχει αυτή η
διαδικασία.

Ολοκληρώστε τώρα.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το καταψηφίζουµε, διότι βλάπτει τη χώρα,

της αφαιρεί χρήµατα, δεν διευκολύνει σε τίποτα απολύτως, φέρ-
νει τα Βαλκάνια στην εξαθλιωµένη ευρωπαϊκή πραγµατικότητα
αυτή τη στιγµή και θα σας πω και έναν άλλο βαθύτερο λόγο.

Από χθες βοά η Ευρώπη για τα προβλήµατα του ευρώ για το
ένα για το άλλο. Θυµηθείτε ένα πράγµα: Για παίξουµε αυτό το
καπιταλιστικό, ιµπεριαλιστικό παιχνίδι, κύριε Υπουργέ, την Ελ-
λάδα τη βάλατε µε το ζόρι µε χαρτιά, µε τούτα, µε κείνα, µε τ’
άλλα -σας τα λένε οι Ευρωπαίοι, δεν µε νοιάζει- οι δύο κυβερνή-
σεις από τη Μεταπολίτευση και µετά στη Ζώνη του Ευρώ, η οποία
αυτή τη στιγµή ταρακουνιέται και από ζώνη έχει φύγει από τη
µέση και έχει πάει πιο πάνω και τους κρεµάει τους ανθρώπους.
Ειλικρινά. Να θυµάστε ένα πράγµα: Την ηµεροµηνία που µπή-
καµε εµείς µπήκε και το Κόσσοβο στο ευρώ. Με τι διαδικασίες
µπήκε το Κόσοβο στο ευρώ; Μέχρι τότε εξανδραπόδιζαν τα Βαλ-
κάνια οι Ουτσεκάδες µε γερµανική χρηµατοδότηση. Και έχει µπει
στην ευρωζώνη µε όρους µάρκου και χρησιµοποιεί το ευρώ το
Κόσοβο µη όντας κράτος, µη όντας µε βάση τη διεθνή νοµιµό-
τητα, µη όντας αναγνωρισµένο από χώρες ως όφειλε να είναι.
Άρκεσαν οι Ηνωµένες Πολιτείες για να κυκλοφορεί το ευρώ στο
Κόσοβο ευκολότερα και ακριβότερα από ότι κυκλοφορεί εδώ.
Εάν θέλετε αυτήν την πολιτική να τη συνεχίσετε, συναίνεση από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν πρόκειται να πάρετε πότε, γιατί
είναι σε βάρος των λαών των Βαλκανίων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

∆ρίτσας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Με αυτό το σχέδιο νόµου καλούµαστε να κυρώσουµε µια συµ-

φωνία προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο των ∆υτικών
Βαλκανίων. Το Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων είναι
ένα όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς δική του νοµική προ-
σωπικότητα και σύµφωνα και µε τα αναφερόµενα στη σύµβαση
αποσκοπεί να συντονίσει υφιστάµενες επενδυτικές πρωτοβου-
λίες. Σε αυτό καλούµεθα να συναινέσουµε και να συµφωνήσουµε
και να επικυρώσουµε και εµείς από την πλευρά µας ότι η χώρα
µας πρέπει να συµµετάσχει καταθέτοντας και ένα ποσό των πε-
ντακοσίων χιλιάδων ευρώ µαζί µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανα-
συγκρότησης και Ανάπτυξης και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων.

Επειδή αναφέρεται σε στοχεύσεις επενδυτικών προγραµµά-
των κατ’αρχάς σε έργα υποδοµών και εν συνεχεία σε έργα ενί-
σχυσης µικροµεσαίων επιχειρήσεων, σε τοµείς περιβάλλοντος,
ενέργειας, ενεργειακής αποδοτικότητας, µεταφορών, κοινωνι-
κών θεµάτων εκπαίδευσης, υγείας, στέγης και σε διάφορα τέ-
τοια, θα µπορούσε να πει κανείς ότι είναι θετικό κάτι τέτοιο. Και
αναφέρεται αυτή η συµφωνία στις χώρες των δυτικών Βαλκανίων
-αυτό το ταµείο δηλαδή, η λειτουργία και η ανάπτυξη και η συµ-
µετοχή και της Ελλάδας σε αυτό το ταµείο- όπως στην Αλβανία,
στο Μαυροβούνιο, στην Κροατία, στη Βοσνία Ερζεγοβίνη, στη
Σερβία, στην Πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ηµοκρατία της Μακεδο-
νίας και στο Κοσσυφοπέδιο.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση. Με την
ανάγνωση της συµµετοχής και του Κοσσυφοπεδίου στα προ-
γράµµατα αυτού του ταµείου θα µπορούσε κάποιος να υποθέ-
σει και να επισηµάνει ότι µε έναν τέτοιον τρόπο αυτή η αναφορά
είναι µια έµµεση αναγνώριση του καθεστώτος του Κοσσυφοπε-
δίου, παρά το γεγονός όµως ότι όντως πρέπει να αναγνωρίσουµε
ότι υπάρχει και η αναφορά της απόφασης του Συµβουλίου Ασφα-
λείας µε την οποία ρυθµίζεται το καθεστώς του Κοσσυφοπεδίου
ως προτεκτοράτο. Η συµπερίληψη όµως, δεν µπορεί να είναι
αθώα. Εδώ υπάρχουν πρωθύστερες ρυθµίσεις και δεν πρέπει να
τις αποδεχθούµε. Αυτό ήταν µια παρένθεση ως προς το Κοσσυ-
φοπέδιο.

Το κύριο όµως, είναι ότι οι χώρες αυτές που προανέφερα σε
αυτή τη σύµβαση δεν παίζουν κανένα ρόλο στην πραγµατικό-
τητα. ∆εν υπάρχει συµµετοχή αµοιβαιότητας ούτε αυτών των
χωρών µε την Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε αυτών των χωρών µε κάθε

χώρα, όπως η Ελλάδα, δεν υπάρχει παρά µόνο ένα πλαίσιο προ-
ετοιµασίας της προενταξιακής διαδικασίας –θα έλεγα- το οποίο
όµως δεσµεύει. Και δεσµεύει σε συγκεκριµένη κατεύθυνση, η
οποία ρητώς αναφέρεται. Παρά τα όσα προηγουµένως είπα που
θα µπορούσαν να φανούν θετικά, δεσµεύει, πρώτον, ως προς
τους όρους που οι τράπεζες θέτουν για την ενίσχυση και την
προσφορά τεχνογνωσίας, κεφαλαίων, προγραµµάτων προς
αυτήν την κατεύθυνση. Είναι δεσµευτικά αυτά από την πλευρά
των τραπεζών και αυτό το ξέρουµε στη χώρα µας πάρα πολύ
καλά αυτό -εκεί όµως, είναι και η κύρια αντίρρησή µας- αλλά όλα
αυτά που περιέγραψα που έχουν ενδεχοµένως και θετικές πα-
ραµέτρους εξειδικεύονται σε µία στόχευση, η οποία ρητά και κα-
τηγορηµατικά αναφέρεται: «στη µετάβαση των οικονοµιών αυτών
των χωρών σε οικονοµίες προσανατολιζόµενες στις απαιτήσεις
της οικονοµίας της αγοράς, στις διαδικασίες ιδιωτικοποίησης σε
διάφορους τοµείς» κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι µια διαδικασία, ένα ταµείο µέσα
από το οποίο θα γίνει µια διαπραγµάτευση και ένας προγραµ-
µατισµός σε ποιους τοµείς, εν πάση περιπτώσει, θα βοηθηθούν
πραγµατικά αυτές οι χώρες, αλλά είναι ένας µηχανισµός εξανα-
γκασµού στο να προσανατολιστούν αυτές οι χώρες στην οικο-
νοµία της ελεύθερης αγοράς, τις συνέπειες της οποίας ζει η
Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Ισπανία και να στερηθούν των στοιχειω-
δών δυνατοτήτων άµυνας, αυτοπροστασίας και δυνατοτήτων
ελέγχου των οικονοµιών της κάθε χώρας. ∆ηλαδή, να οδηγηθούν
και αυτές στο γνωστό υπερδανεισµό και στη γνωστή χρεοκοπία
που έχει οδηγηθεί και η χώρα µας.

Για όλους αυτούς τους λόγους πιστεύουµε ότι η χώρα µας δεν
πρέπει να συµµετάσχει σε αυτήν την κατεύθυνση µε αυτούς τους
όρους. Εµείς τουλάχιστον από την πλευρά µας κρατάµε αρνη-
τική στάση και καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε,
κύριε ∆ρίτσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας
Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων,
των Γενικών Όρων του Ευρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών
Βαλκανίων και των Όρων αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτι-
κής ∆ιευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκα-
νίων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας Προ-
σχώρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων, των
Γενικών Όρων του Ευρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών Βαλκα-
νίων και των Όρων αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτικής ∆ι-
ευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκανίων»
έγινε δεκτό κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρον και στο σύνολο κατά πλειο-
ψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό
Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων, των Γενικών Όρων του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών Βαλκανίων και των Όρων
αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτικής ∆ιευκόλυνσης του
Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκανίων

Άρθρο πρώτο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1
του Συντάγµατος, η Συµφωνία Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό
Κοινό Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων, που υπογράφηκε διαδοχικά,
στις 4 Σεπτεµβρίου 2010, 7 Οκτωβρίου 2010 και 8 Οκτωβρίου
2010, οι Γενικοί Όροι του Ευρωπαϊκού Κοινού Ταµείου ∆υτικών
Βαλκανίων και οι Όροι αναφοράς της Ενιαίας Χρηµατοδοτικής

2780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



∆ιευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαισίου ∆υτικών Βαλκανίων, το
κείµενο των οποίων σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε

µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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2782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας µε τα συ-
νηµµένα κείµενα που κυρώνονται, από την πλήρωση των προϋ-
ποθέσεων της παραγράφου (d) του άρθρου IV της Συµφωνίας
Προσχώρησης.»

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε µε τη συζήτηση επί

των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: « Εξορ-
θολογισµός και βελτίωση στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύ-
νης».

Στη χθεσινή συνεδρίαση ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στη σηµερινή θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολο-
γίες ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Λάµπρος Μίχος
για οχτώ λεπτά.

ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο για τον

εξορθολογισµό και τη βελτίωση της ποινικής δικαιοσύνης είναι
πρωτοβουλία ριζικού εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαισίου για
την ποινική δίκη, όπως µου δόθηκε πολλές φορές η ευκαιρία και
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή και χθες να πω, στα χνάρια
άλλων ευρωπαϊκών χωρών, στα ίχνη της διεθνούς εµπειρίας. Το
περιεχόµενό του υπερβαίνει τα όρια του αµιγώς τεχνικού διεκ-
περαιωτικού. ∆ιαπνέεται από τάση αλλαγής, καινοτόµα διάθεση
και τολµηρές αλλαγές. ∆ιότι, πως αλλιώς µπορεί να χαρακτηρί-
σει κανείς την ενσωµάτωση του θεσµού της ποινικής συνδιαλ-
λαγής για κακουργήµατα κατά της ιδιοκτησίας και περιουσίας
χωρίς χρήση βίας, την αποποινικοποίηση αδικηµάτων, την επι-
τάχυνση των σταδίων της ποινικής δίκης.

Το ελληνικό θεσµικό πλαίσιο για την ποινική δίκη αποκτά πρό-
σωπα, λειτουργικό, σύγχρονο, αφήνοντας στο χρονοντούλαπο
διατάξεις παρωχηµένες, αφήνοντας ταυτόχρονα τους δικαστές
να εκτελέσουν το πραγµατικό, ουσιώδες έργο τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου κάνει εντύπωση και µου δη-
µιουργεί ικανοποίηση µπορώ να πω η επιδοκιµασία που εκφρά-
στηκε για το συζητούµενο νοµοσχέδιο, τις τολµηρές αυτές
ρηξικέλευθες αλλαγές από όλους τους φορείς που είχαµε την
ευκαιρία να ακούσουµε και τους εκπροσώπους των δικηγορικών
συλλόγων του κράτους και της ένωσης εισαγγελέων και της ένω-
σης δικαστών και εισαγγελέων και δικαστικών λειτουργών και µε-
µονωµένων συναδέλφων δικηγόρων, αλλά και της εθνικής
ένωσης για τα δικαιώµατα του ανθρώπου που ξέρετε πόσο ψει-
ρίζει τα πράγµατα, πόσο αυστηροί είναι στην τήρηση των θεσµι-
κών εγγυήσεων και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, µολονότι
υπάρχουν βέβαια και παρατηρήσεις που άλλες πολύ σωστά µε
την ευθυκρισία του αντιµετώπισε θετικά ο κύριος Υπουργός και
άλλες προφανώς δεν τις έχει θετικά αξιολογήσει.

Σε αυτό το σηµείο µου δίνεται η ευκαιρία να πω, διατυπώνο-
ντας και µια έτσι, αναγνώριση της ορθής άποψης που διατύπωσε
ο κύριος Υπουργός, γιατί εξαρχής είχα την ιδέα ότι στην ποινική
συνδιαλλαγή, συντασσόµενος µάλιστα µε την άποψη που διατύ-
πωσε ο κ. Παυλόπουλος -και του το είπα- θα έπρεπε να εγγρά-
φεται µετά την ποινική συνδιαλλαγή, το αδίκηµα στο ποινικό
µητρώο.

Είναι κάτι το οποίο το λέει και η εθνική ένωση για τα δικαιώ-
µατα του ανθρώπου, αλλά θέλω µε ευθύνη και ευθύτητα να πω,
πως δεν είναι δυνατόν η πολιτεία που αρχειοθετεί και δεν έχει
αξίωση ή δεν παράγεται για λογαριασµό της αξίωση από αυτό
το λόγο, να εγγράφει στο ποινικό µητρώο αδίκηµα ή ποινή. Πολύ
περισσότερο δε, που η εγγραφή στο ποινικό µητρώο είναι παρε-
πόµενη συνέπεια της ποινής. Και κατά ποια έννοια δικαίου µπο-

ρεί στο ποινικό µητρώο να γραφεί αδίκηµα για το οποίον δεν έχει
διατυπωθεί δικαστική κρίση ή ποινή χωρίς δίωξη;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αφού υπάρχει…
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Χωρίς δικαστική κρίση.
Επίσης µε την ευκαιρία θέλω να σταθώ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, στις διατυπώσεις που εισάγονται και τροποποιούν το
άρθρο 88, παράγραφος 1, για το οποίο έγινε µεγάλη συζήτηση
και εκφράστηκαν πολλές και µπορώ να πω και πολύ ουσιαστικές
αντιρρήσεις. Πρέπει, όµως, εδώ να σηµειώσω ότι όλες αυτές οι
διαδοχικές νοµοθετικές ρυθµίσεις που αφορούν στην είσοδο,
διαµονή και κοινωνική ένταξη υπηκόων τρίτων χωρών στη χώρα,
µε βάση τους ν. 1975/91, ν. 2910/2001, ν. 3386/2005, άρθρο 48
του 3772/2009, που τροποποίησε την παράγραφο 5 του ν.
3386/2005 και την παράγραφο 1 του άρθρου 88 του ιδίου νόµου,
διακρίνονται από τη σταδιακή κλιµάκωση, επί το αυστηρότερο
της ποινικής καταστολής της παράνοµης µετανάστευσης. Έλα,
όµως, που παρ’ ότι ο νόµος είναι αυστηρότερος από τον προη-
γούµενο, µε αποκορύφωµα την πρόσφατη τροποποίηση που επέ-
φερε ο ν. 3772/2009, δεν έφεραν καµµία ουσιαστική αλλαγή,
αλλά το αντίθετο. Πλέον οι πράξεις µε όλους αυτούς τους νό-
µους που προανέφερα, ανάγονται σε κακουργήµατα. Αλλά τόσο
η ισχύουσα διάταξη, όσο και οι προϊσχύουσες από πλευρά αντε-
γκληµατικής πολιτικής απέτυχαν, όπως είπα, καθόσον δεν
επήλθε µείωση της λαθροµετανάστευσης, όπως προκύπτει από
αδιάσειστα και αναµφισβήτητα στατιστικά στοιχεία. Οµοίως οι ει-
σαγγελείς της χώρας και ειδικότερα οι εισαγγελείς εφετών σε
περιοχές όπου ενδηµεί το πρόβληµα της παράνοµης µετανά-
στευσης, της παράνοµης εισόδου στη χώρα, βεβαιώνουν, όπως
ο κύριος Υπουργός µας κατέθεσε επανειληµµένως, ότι αυτή η
κλιµάκωση της ποινικής καταστολής δεν επέφερε τα αναµενό-
µενα αποτελέσµατα, αλλά µάλλον το αντίθετο. Τα ανωτέρω κα-
ταδεικνύουν ότι το τεράστιο πρόβληµα της παράνοµης εισόδου
στη χώρα υπηκόων τρίτων χωρών, δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
µόνο µε την ποινική καταστολή, η αυστηροποίηση µάλιστα της
οποίας ουδόλως, όπως προανέφερα, συνέβαλε προς αυτή την
κατεύθυνση.

Συνεπώς υπάρχει αναµφισβήτητα σηµαντικότατη αύξηση των
εργασιών των εισαγγελιών και πολλές υποθέσεις, δυστυχώς, µέ-
νουν ακόµη αδίκαστες, ενώ θα µπορούσαν να αποφευχθούν όλα
αυτά µε την εισαγωγή των υποθέσεων στο ακροατήριο του πληµ-
µελειοδικείου κατά την αυτόφωρη διαδικασία. Πέραν τούτου, η
άκριτη µετατροπή παραβατικών συµπεριφορών σε κακουργή-
µατα έρχεται σε αντίθεση µε την αρχή της αναλογίας, που διέπει
τα σύγχρονα δικαϊικά συστήµατα. Η κακουργηµατοποίηση αυτή
οδηγεί, αδικαιολόγητα απολύτως, άτοµα στη φυλακή και µάλι-
στα µε µέτρα δικονοµικού καταναγκασµού, όπως είναι η προσω-
ρινή κράτηση, µε τον κίνδυνο αποφυλάκισης, εφόσον παρέλθουν
τα ανώτατα όρια προσωρινής κράτησης, όπως κινδυνεύει να
συµβεί στα ακριτικά πρωτοδικεία.

Με την προτεινόµενη ρύθµιση και ιδίως την αρχική µε την
οποία τείνω κυρίως να συµφωνήσω, κύριε Υπουργέ, αλλά δέχο-
µαι εξ ανάγκης τις διορθώσεις που κάνατε, καταστρώνεται η ποι-
νική καταστολή κλιµακωτά, µε βάση την αρχή της αναλογίας και
το βαθµό της ποινικής απαξίας κάθε συµπεριφοράς. Είναι εύ-
λογο, λοιπόν, για την απλή µορφή του αδικήµατος να υπάρχει
φυλάκιση, τουλάχιστον δυο χρόνων, όπως εισηγηθήκατε µε την
τροποποίηση. ∆ιότι δεν είναι καθόλου δίκαιο να αντιµετωπίζεται
µε τον ίδιο τρόπο, αυτός που προσφέρει κατάλυµα σε ένα µετα-
νάστη, µε αυτόν που βάζει σε κίνδυνο ζωής απελπισµένες οικο-
γένειες και ανηλίκους.

Η κακουργηµατική µορφή της παράνοµης διακίνησης, λοιπόν,
προβλέπεται σε τρεις περιπτώσεις. Και θέλω να πω ότι είναι
ακραία, ίσως τολµηρότερη η αρχική σας τοποθέτηση, δηλαδή να
είναι συγκεκριµένη η διακινδύνευση και όχι αφηρηµένη που εί-
πατε, η οποία δηµιουργεί ανασφάλεια δικαίου και ενδεχοµένως
οδηγεί σε ανεπιεικείς λύσεις.

Μολαταύτα, θέλω να πω ότι ψηφίζουµε τη διάταξη και τη θε-
ωρούµε οπωσδήποτε τολµηρή και απολύτως δίκαιη και σε καµ-
µία περίπτωση αντίθετες απόψεις δεν νοµίζω ότι έχουν κανέναν
έρεισµα στη σύγχρονη αντίληψη για την ποινική καταστολή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για δυο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Προσπαθήστε να ολο-

κληρώσετε, κύριε συνάδελφε.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τέλος, εµφαντικά να πω ότι οι γοργοί ρυθ-

µοί στην προκαταρκτική εξέταση, στην προανάκριση, στην κύρια
ανάκριση µε αντίστοιχες δικλείδες ασφαλείας. Αυτό φέρνει το
καινούργιο νοµοσχέδιο. Ελάφρυνση ύλης πληµµελειοδικείων,
υποβιβασµό πολλών από αυτών σε πταίσµατα κ.ο.κ., συνθέτουν
αυτό το νέο καµβά που φέρνει το νέο νοµοσχέδιο.

Η νέα δοµή δεν ευνοεί εύκολες ποινικές διώξεις πολλές φορές
σε βάρος αθώων πολιτών. Καλλιεργεί πνεύµα ιδιαίτερου ελέγ-
χου προτού ασκηθεί η ποινική δίωξη. ∆εν αγκαλιάζει πολυπρό-
σωπους δικαστικούς σχηµατισµούς. Απλοποιεί, περιορίζει τις
αναβολές. Και θέλω να σταθώ βεβαίως και εδώ στην απεγκλη-
µατοποίηση πληµµεληµάτων, τη µετακίνηση της ποινικής κλίµα-
κας σε ένα επίπεδο προς τα κάτω, κατά τρόπο, ώστε η Ελλάδα
να συγκαταλέγεται, όχι στις χώρες τιµωρούς, αλλά στις χώρες
που διακατέχονται από ανοικτό πνεύµα σωφρονισµού. Υποκρί-
νεται, αν δεν εθελοτυφλεί, όποιος υπερασπίζεται την παραµονή
στη φυλακή. ∆εν σωφρονίζει η βραχυχρόνια παραµονή στα
κελιά. Η κοινωνία κερδίζει τον πολίτη, δίνοντάς του τη δυνατό-
τητα να µετατρέψει την ποινή του σε κοινωφελή εργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο παρέχει
το κατάλληλο πλαίσιο, ώστε να απαγκιστρωθεί επιτέλους η χώρα
από νοµικούς παραλογισµούς που συνθέτουν παρωχηµένες δια-
τάξεις, ανώφελες επιδείξεις σκληρότητας, αναχρονιστικές µε-
θόδους.

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου έρχεται να καλύψει σηµαντικά
κενά, να εξορθολογήσει, να κάνει τοµές, αλλά και να προσδώσει
µεγαλύτερο κύρος και αξιοπιστία στο υφιστάµενο θεσµικό πλαί-
σιο, αντανακλώντας τις αδήριτες ανάγκες της σηµερινής επο-
χής. Είναι υποχρέωση νοµίζω και ευθύνη του βουλευτικού
Σώµατος η στήριξη αυτού του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νι-
κόλαος Παναγιωτόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεχόµαστε όλοι
ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι στη σωστή κατεύθυνση και βοηθά
στην επίλυση προβληµάτων. ∆εν τα επιλύει, γιατί είναι πολύ µε-
γαλύτερο ζήτηµα η οριστική επίλυσή τους, αλλά βοηθά. Αυτές
τις µέρες έγινε µια πολύ εποικοδοµητική συζήτηση και συνεχίζει
να γίνεται στην επιτροπή, στην Ολοµέλεια και φάνηκε η διάθεση
όλων των πτερύγων της Βουλής να συµβάλλουν στο να δοθούν
λύσεις.

Θα κάνω, λοιπόν, µερικές παρατηρήσεις επί των άρθρων, όσες
εν πάση περιπτώσει απέµειναν µετά και τις τοποθετήσεις των
προηγούµενων ηµερών. Ξεκινάµε όλοι από την παραδοχή ότι το
βασικό πρόβληµα είναι η συµφόρηση τεραστίου όγκου υποθέ-
σεων στα δικαστήρια της χώρας και ίσως και συνεπεία αυτής, η
συµφόρηση τεραστίου αριθµού κρατουµένων στα σωφρονιστικά
καταστήµατα της χώρας. Εκεί εδράζεται η προσπάθεια να λύ-
σουµε αυτό το ζήτηµα για την ταχύτερη και εποµένως πιο εύ-
ρυθµη και καλύτερη ποιότητα απονοµής της δικαιοσύνης.

Εκτιµώ ότι στα µικρά δικαστήρια, κύριε Υπουργέ, οι τροπο-
ποιούµενες διατάξεις, όπως έρχονται µε το νοµοσχέδιό σας, δί-
νουν λύσεις όπως και να το κάνουµε, στο πρόβληµα. Αυξάνεται
η αρµοδιότητα του µονοµελούς, το δεχθήκαµε. Εκεί είπαµε ότι
ενδεχοµένως η απειρία των δικαστών µπορεί να γίνει αιτία επι-
βάρυνσης του επόµενου δικαστηρίου κρίσης, του Β’ βαθµού δη-
λαδή -του τριµελούς εδώ- αν η ποιότητα των αποφάσεων δεν
είναι η αναµενόµενη, λόγω απειρίας, έλλειψης τόλµης, συγκρό-
τησης και εµπειρίας, αλλά σε κάθε περίπτωση καλώς γίνεται η
ανακατάταξη των αρµοδιοτήτων σε µονοµελές και τριµελές.

Εξάλλου προχωρείτε και στην αποποινικοποίηση υποθέσεων
ήσσονος σηµασίας. Και αυτό είναι ευπρόσδεκτο και το δεχόµα-

στε. Όλοι όσοι ασχολούµαστε µε την καθηµερινή πρακτική των
ακροατηρίων, ξέρουµε ότι δεκάδες υποθέσεις κακώς έρχονται
για εκδίκαση και επιβαρύνουν τα πινάκια των µικρών δικαστη-
ρίων. Καλώς γίνεται, λοιπόν, η ρύθµιση για τις παρακρατούµε-
νες οφειλές ασφαλιστικών ταµείων. Καλώς γίνεται η ρύθµιση για
τον υποβιβασµό σε πταίσµατα των διατάξεων που αφορούν στον
κώδικα οδικής κυκλοφορίας, εκτός από τις τέσσερις εξαιρέσεις
των βαρυτέρων, αν θέλετε, αδικηµάτων που περιγράφονται στον
κώδικα και καλώς γίνεται ο υποβιβασµός σε πταίσµατα των υγει-
ονοµικών διατάξεων.

Εκεί, λοιπόν, ερχόµαστε σε ένα διακανονισµό της κατάστασης.
Υπάρχει και η αναµόρφωση των ορίων του εκκλητού των απο-
φάσεων πταισµατοδικείων µονοµελούς και τριµελούς. Και αυτό
καλώς εισάγεται, αν και εγώ προσωπικά νοµίζω ότι πρακτικά δεν
θα δώσει µεγάλη διαφορά προς το καλύτερο στην κατάσταση,
δεδοµένου ότι όλοι οι δικηγόροι θα ζητούν –όπως κάνουν πάντα-
τα ελάχιστα της εφεσίµου, ασχέτως του αν το ελάχιστο έχει να
κάνει µε τρεις ή τέσσερις µήνες στο τριµελές, µε τρεις µήνες αντί
για εξήντα ηµέρες στο µονοµελές. Πάλι το ίδιο θα γίνεται.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, στα µικρά δικαστήρια το πρόβληµα
αντιµετωπίζεται. Εκεί που υπάρχει ζήτηµα είναι στα µεγαλύτερα
δικαστήρια, τα κακουργιοδικεία, αυτά που δικάζουν τα βαριά αδι-
κήµατα, ακόµη και στο τριµελές. Παρακολουθείστε το καθηµε-
ρινό ωράριο ενός ακροατηρίου. Οι δικαστές ανεβαίνουν στην
Έδρα στις 9.00’. Μέχρι τις 9.30’ περίπου διευθετούν τα ζητήµατα
χορήγησης αναβολών. ∆ικάζουν από τις 9.30’ περίπου µέχρι τις
12.00’ και στις 12.00’ διακόπτουν. Μπορεί να διακόψουν για µισή
ώρα, µπορεί και για µία. Εάν επανέλθουν στις 13.00’, θα δικά-
σουν µέχρι τις 15.00’. Καθαρός χρόνος εκδίκασης τεσσερισήµισι
µε πέντε ώρες. Όπως καταλαβαίνετε, ακόµη και για το τριµελές
πολλές φορές δεν εξαρκεί, πόσω µάλλον για τα µεγάλα δικα-
στήρια όπου διακόπτουν ας πούµε στο νούµερο 12, 13, 14, µε
τριάντα υποθέσεις στο πινάκιο. Εκεί είναι το ζήτηµα.

Ευπρόσδεκτα τα µέτρα που αποφορτίζουν και την ύλη των µε-
γάλων δικαστηρίων, φερ’ ειπείν ιδιαίτερες δικάσιµοι για τους
προσωρινά κρατούµενους του άρθρου 20 ή µη αναστολή εκδί-
κασης για γνωστής διαµονής του κατηγορούµενου στο κακουρ-
γιοδικείο, όπου ο απών δικάζεται σαν ήταν παρών. Αυτά
επιταχύνουν τη διαδικασία.

Η αυστηροποίηση των αναβολών είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Άλλο εάν εµείς εκτιµούµε ότι θα µείνει ανεφάρµοστη στην
πράξη λόγω των ήδη επιβαρυµένων πινακίων. Και αναρωτιέµαι τι
θα γίνεται αν η νοµική έννοια της ανωτέρας βίας θα αποδεικνύε-
ται πλήρως και µετά τη χορήγηση και της δεύτερης αναβολής.
Εκεί θα υπάρχει ζήτηµα. Μπορεί το δικαστήριο να µη δεχθεί την
αποδεδειγµένη ανωτέρα βία. Θα δηµιουργεί σίγουρα αναιρετι-
κούς λόγους και θα πάµε παραπέρα.

Αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, στα µεγαλύτερα δικαστήρια οπωσ-
δήποτε υποβοηθούνται ως προς τη λύση τους από κάποια από τα
µέτρα σας, αλλά χρειάζονται και άλλα πέρα από αυτό το νοµο-
σχέδιο. Χρειάζεται οργανική ενίσχυση σε δικαστικό προσωπικό,
αλλά και προσωπικό δικαστικών υπαλλήλων. Χρειάζονται κτη-
ριακές υποδοµές. Το βασικό επιχείρηµα, για να αποτρέψετε και
αυτήν τη µικρή ιδιοτέλεια, κύριε Υπουργέ, για την ίδρυση Εφε-
τείου Ανατολικής Μακεδονίας µε έδρα την εκλογική µου περιφέ-
ρεια, δεν ήταν τοπικιστικό, ήταν η αποσυµφόρηση του Εφετείου
Θράκης, το οποίο προχθές έµεινε στο νούµερο 11. Πού θέλω να
το πάω; Στην ενίσχυση των κτηριακών υποδοµών.

Επιβάλλεται να µπει στο τραπέζι το ζήτηµα του ωραρίου. Το
εξαιρετικό είναι ότι αυτή τη στιγµή ο δικαστικός κλάδος αρχίζει
να το δέχεται. Η κύρια πηγή αντίρρησης προέρχεται από τους
δικαστικούς υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν µάθει να κατεβάζουν
κάτω την πένα και να αποχωρούν στις τρεις η ώρα. Εκτιµώ ότι
θα µπορούσε να αποφορτισθεί η υπερφορτωµένη ύλη σε πολύ
µεγάλο βαθµό µε αυτές τις δύο επιπλέον ώρες ή ακόµα και τη
µία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ύο-τρία σηµεία για τα άρθρα στα οποία έγινε η περισσότερη
συζήτηση και τελειώνω, δηλαδή, για το άρθρο 17 για την ποινική
συνδιαλλαγή και για το άρθρο 32.
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Κύριε Υπουργέ, δείξατε ότι ήρθατε µε διάθεση να συζητήσετε
και µε διάθεση ενδεχοµένως να δείτε και ορισµένες από τις πα-
ρατηρήσεις που έγιναν από όλα τα µέρη σε αυτήν τη διαδικασία.
Εµείς σας είπαµε γιατί δεν ψηφίζουµε το θεσµό της ποινικής συν-
διαλλαγής, λέµε όµως επιπλέον -και το επαναλαµβάνω- ότι εφό-
σον ισχύσει, θα θέλαµε να συµπεριληφθούν στο πεδίο
εφαρµογής του οι διατάξεις για την κακουργηµατική πλαστο-
γραφία και την κακουργηµατική ψευδή βεβαίωση. Είναι αδική-
µατα που στρέφονται κατά της ασφάλειας των υποµνηµάτων.
Αυτά, όµως, συνδέονται και φαινοµενικά και κατά συρροή µε τα
αδικήµατα που στρέφονται κατά της περιουσίας, τα οποία καλύ-
πτονται από το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής.

Νοµίζω ότι θα µπορούσε να γίνει πρόβλεψη µε µεταβατικές
διατάξεις γι’ αυτές τις εκκρεµείς υποθέσεις, που δεν έχουν έρθει
δηλαδή στο ακροατήριο, πλην όµως έχει περατωθεί η ανάκριση
και δεν έχουν δικαστεί. Να υπαχθούν δηλαδή και αυτοί οι κατη-
γορούµενοι στο θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής. Και αυτό απο-
συµφόρηση φέρνει.

Επίσης είµαστε αντίθετοι ως προς την µη εγγραφή στο ποινικό
µητρώο ή έχουµε, όπως είπαµε, κατάφαση ενοχής και εποµένως
µία κάποιου είδους εγγραφή, µία υπόµνηση στο ποινικό µητρώο
ή δεν έχουµε κατάφαση ενοχής.

Θεωρούµε επίσης, σωστή την αποβολή της διακεκριµένης κλο-
πής µε την τροποποίηση που φέρατε χθες από το πεδίο εφαρ-
µογής του άρθρου.

Τέλος, όσον αφορά το άρθρο 32 δείξατε ότι είστε διατεθειµέ-
νος να διανύσετε ένα αρκετά µεγάλο µέρος της διαδροµής. ∆ε-
χθήκατε λίγο-πολύ, υπαγάγοντας και τη δεύτερη περίπτωση του
αδικήµατος στην κακουργηµατική µορφή, αυτό που λέµε αρκε-
τές ηµέρες εδώ. Σηµασία εδώ έχει το πολιτικό στίγµα, το µήνυµα
που εκπέµπει η συντεταγµένη πολιτεία. Θέλουµε, όσοι ενδιαφέ-
ρονται να ασχοληθούν µε αυτού του είδους την εγκληµατική δρα-
στηριότητα, να ξέρουν ότι στην Ελλάδα, στο ελληνικό δικαιϊκό
σύστηµα ισχύουν δύο λέξεις για το αδίκηµα της διακίνησης και
µεταφοράς λαθροµεταναστών στο εξωτερικό της χώρας: Κα-
κούργηµα και κάθειρξη. Αυτό πρέπει να ξέρουν. Νοµίζω ότι αν
το ξέρουν θα αποθαρρυνθούν από τη διεξαγωγή αυτού του εί-
δους των εγκληµατικών δραστηριοτήτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ούτως ή άλλως µε τις διατάξεις που φέρνετε επισπεύδετε τις
ταχύτητες της ανάκρισης. Ούτως ή άλλως µε τις διατάξεις που
φέρνετε θεωρώ ότι και στην αυτόφωρη ακόµη διαδικασία χωρεί
η δυνατότητα αναβολής για τον κατηγορούµενο. Ούτως ή άλλως
έχετε υπαγάγει τις περισσότερες από αυτές τις περιπτώσεις
στην κακουργηµατική µορφή.

Σήµερα –και µε αυτό κλείνω- σας υπενθυµίζω τη δήλωση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, κ. Χρήστου Παπουτσή, ο
οποίος ούτε λίγο ούτε πολύ προανήγγειλε ότι θα ενεργοποιη-
θούν και οι ένοπλες δυνάµεις στην καταπολέµηση αυτού φαινο-
µένου. Εποµένως υπάρχει µία σχετική εγρήγορση της πολιτείας
και αν µη τι άλλο αναγνώρισης του προβλήµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι και εσείς µπο-
ρούσατε να συµβάλλετε κάνοντας πίσω όσον αφορά το άρθρο
32, που όπως σας είπα καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντώνης Σκυλλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εµείς δεν είµαστε αντίθετοι µε τα

πέντε πρώτα άρθρα, εκτός από το 4, στο οποίο ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ», γιατί θέλουµε επιεικέστερη µεταχείριση των ατόµων
µε ειδικές ανάγκες και των γυναικών µε τέκνα.

Στα υπόλοιπα συµφωνούµε, παρ’ όλο που ξέρουµε ότι στην
εφαρµογή τους οι εναλλακτικές ποινές δεν πρόκειται να εφαρ-
µοστούν, διότι δεν λειτουργούν όπως πρέπει ή δεν λειτουργούν
καθόλου τα συστήµατα, είτε αυτά που αφορούν τους επιµελη-
τές κοινωνικής αρωγής για να παρακολουθούν αυτούς που τους

ανεστάλη η εκτέλεση της ποινής είτε η παρεχόµενη κοινωνική
εργασία και γενικά όλη η λογική της ένταξης στην κοινωνία.

Πριν από λίγο ακούσαµε τις οµιλίες των σωφρονιστικών υπαλ-
λήλων για την κατάσταση στις φυλακές και τι γίνεται µετά, όταν
θα βγουν από τις φυλακές. Είναι τραγική η κατάσταση. Αυτά για
τα πέντε πρώτα άρθρα.

Το άρθρο 6 το καταψηφίζουµε γιατί είµαστε αντίθετοι µε τον
θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής για τους λόγους που εξήγησα
χθες.

Το άρθρο 7 για τον ίδιο λόγο το καταψηφίζουµε.
Στο άρθρο 8 προβλέπονται πιο σύντοµοι χρόνοι για την ολο-

κλήρωση της προκαταρκτικής εξέτασης. Ο περιορισµός του χρό-
νου διενέργειας της προκαταρκτικής εξέτασης µε τεχνητό
τρόπο, όπως επιχειρείται εδώ, µπορεί να βλάψει την ουσιαστική
εξέταση της υπόθεσης και τον κατηγορούµενο. Αβασάνιστα µπο-
ρεί να τον στείλει στο ακροατήριο. Το καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 10 λέµε «ΟΧΙ», γιατί είµαστε αντίθετοι µε την πα-
ράγραφο 4 που διευρύνει σηµαντικά την αρµοδιότητα του µονο-
µελούς πληµµελειοδικείου, αφού υπάγει σε αυτό την εκδίκαση
πληµµεληµάτων που προέβλεπαν µεγαλύτερη ποινή φυλάκισης
από ό,τι η προηγούµενη ρύθµιση. Γενικά είµαστε πολύ επιφυλα-
κτικοί µε την εκδίκαση ποινικών υποθέσεων από µονοµελή ποι-
νικά δικαστήρια και φοβόµαστε για την ορθότητα των
αποφάσεων και για την πληρότητα των αποφάσεων, αλλά και για
τις δυνατότητες ευκολότερου επηρεασµού των µονοπρόσωπων
δικαιοδοτικών οργάνων.

Στο άρθρο 11 θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Απλουστεύεται η δια-
δικασία καθαρογραφής. Αυτό είναι θετικό, αλλά το πρόβληµα
παραµένει. Γι’ αυτό ψηφίζουµε παρών.

Στο άρθρο 12 λέµε «ΟΧΙ», διότι προτείνεται µε τεχνητό τρόπο,
µε πρόβλεψη από το νόµο δηλαδή ο περιορισµός του χρόνου
διενέργειας της προανάκρισης. Το ίδιο γίνεται και µε τον χρόνο
της κύριας ανάκρισης, µε τον χρόνο που χρειάζεται. Επιχειρείται
µέσα από την εντατικοποίηση της δουλειάς των υπαρχόντων δι-
καστών και δικαστικών υπαλλήλων, χωρίς προσλήψεις, να επιτα-
χυνθούν οι διαδικασίες. Το άρθρο 12 το καταψηφίζουµε, λοιπόν.

Στο άρθρο 13 καταργείται η προανάκριση για τα πληµµελή-
µατα αρµοδιότητας του µονοµελούς πληµµελειοδικείου, κάτι το
οποίο είναι αρνητικό για την εξέταση µιας ποινικής υπόθεσης και
για την προστασία του κατηγορουµένου, ο οποίος θα οδηγείται
αβασάνιστα στο ακροατήριο. Το καταψηφίζουµε.

Το άρθρο 14, επίσης, το καταψηφίζουµε γιατί πρόκειται για
τροποποιήσεις του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, που σχετίζονται
µε την κατάργηση της προανάκρισης.

Στο άρθρο 15 καθιερώνεται ως βασικό όργανο στο πλαίσιο της
λεγόµενης ενδιάµεσης διαδικασίας έκδοσης όλων των βουλευ-
µάτων το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών και προσδιορίζεται ρητά
ότι γίνεται µια προσπάθεια για περιορισµό του χρόνου µέσα στον
οποίο πρέπει ο εισαγγελέας να υποβάλει την πρότασή του προς
το συµβούλιο πληµµελειοδικών. Πρόκειται, δηλαδή, για τεχνητή
επιτάχυνση της διαδικασίας. Είναι µέσα στο γενικό πνεύµα ότι
κάνουµε περικοπές σε όλες τις ενδιάµεσες διαδικασίες, επιτα-
χύνουµε το χρόνο, βάζουµε το µαχαίρι στο λαιµό στους δικαστές
να βγάλουν γρήγορα αποφάσεις και να ερευνήσουν πολύ γρή-
γορα την υπόθεση σε βάρος της ποιότητας της δικαιοσύνης.

Στο άρθρο 16 λέµε «ΟΧΙ». Στην περίπτωση των κακουργηµά-
των το άρθρο αυτό περιορίζει την γκάµα των κακουργηµάτων και
αυτό είναι σωστό, που µετά το πέρας της ανάκρισης οδηγούνται
στο ακροατήριο. Παρ’όλα αυτά βλέπουµε ότι ενώ αυτό είναι θε-
τικό υπάρχει η άλλη ρύθµιση σε αυτό το άρθρο, που ορίζει ότι σε
περίπτωση συµφωνίας του Προέδρου Εφετών στην πρόταση του
Εισαγγελέα Εφετών για παραποµπή κατηγορουµένου για το εν
λόγω κακούργηµα στο ακροατήριο προβλέπεται η έκθεση κλη-
τήριου θεσπίσµατος κατά το οποίο δεν επιτρέπεται η προσφυγή.
Θα έπρεπε να επιτραπεί η προσφυγή, διότι στερείται ενδίκου
µέσου. Γι’ αυτό το λόγο, λοιπόν, δεν το ψηφίζουµε.

Το άρθρο 17 αναφέραµε και στη χθεσινή µας τοποθέτηση ότι
πρόκειται για ρύθµιση µε ταξικό περιεχόµενο γιατί προωθεί υπέρ
των οικονοµικά ισχυρών παρανοµούντων την ποινική συνδιαλ-
λαγή. Έχουµε µιλήσει για την ποινική συνδιαλλαγή. ∆εν χρειά-
ζεται να πω περισσότερα.
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Στο άρθρο 18 προσδιορίζεται µε τεχνητό τρόπο η απ’ ευθείας
πρόβλεψη από το νόµο για εξασφάλιση των απαιτούµενων προ-
ϋποθέσεων στελέχωσης και προσδιορίζει µε τεχνητό τρόπο συ-
γκεκριµένο και περιορισµένο χρόνο εντός του οποίου το
συµβούλιο πληµµελειοδικών θα πρέπει να εκδώσει το βούλευµα.
Συνοπτικές διαδικασίες σε βάρος της ποιότητας της έρευνας.
Συµβάλει και στο να κρίνει µε άνεση χρόνου την υπόθεση.

Το άρθρο 20, επίσης, το καταψηφίζουµε διότι πρόκειται για τις
αναβολές για τις οποίες εξηγήσαµε χθες. Να µην επαναλαµβάνω
και σήµερα τα ίδια ζητήµατα, ότι δεν λύνεται κανένα πρόβληµα
µε τις αναβολές, διότι τις ίδιες υποθέσεις πάλι θα εκδικάζουν οι
δικαστές, εκτός αν κάθονται δυο ώρες επιπλέον και εντατικο-
ποιηθεί πολύ η εργασία τους, που είναι µια προοπτική µε την
οποία είµαστε αντίθετοι. Το ίδιο ισχύει και για τις ιδιαίτερες δι-
κασίµους. Χρειάζονται περισσότεροι δικαστές, περισσότερες αί-
θουσες. ∆εν µπορούν να πραγµατοποιηθούν µε τις σηµερινές
συνθήκες αυτές οι ρυθµίσεις.

Με τα άρθρα 21 και 22 είµαστε αντίθετοι και µε το ένα και µε
το άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε να έχω λίγο χρόνο ακόµα, γιατί είναι πολλά
τα άρθρα.

Είπαµε και στην Ολοµέλεια ότι είµαστε αντίθετοι όταν κάποιος
απουσιάζει χωρίς να φταίει, ανυπαίτια να δικάζεται ερήµην και
να έχει µόνο το δικαίωµα ακύρωσης της διαδικασίας.

Το άρθρο 24 πρόκειται για ρύθµιση που επιτείνει ακόµα πε-
ρισσότερο την προωθούµενη και εφαρµοζόµενη εδώ και µερικά
χρόνια συρρίκνωση της λεγόµενης ενδιάµεσης διαδικασίας ενώ-
πιον των δικαστικών συµβουλίων, µε όλες τις συνέπειες µε τις
οποίες µιλήσαµε στη χθεσινή συζήτηση επί της αρχής.

Στο άρθρο 25 περιορίζεται το δικαίωµα του εισαγγελέα πληµ-
µελειοδικών να ασκήσει αναίρεση. Αυτό το δικαίωµα το χορηγεί
πλέον µόνο το βούλευµα όσον αφορά το κακούργηµα. Στερείται,
επίσης, το δικαίωµα αναίρεσης του σχετικού βουλεύµατος και
δίνεται αυτό το δικαίωµα στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.
∆εν συµφωνούµε µε αυτήν την λογική.

Το άρθρο 26 περιέχει µια ρύθµιση µε την οποία περιορίζεται το
δικαίωµα του κατηγορουµένου να ασκήσει έφεση κατά δικαστι-
κής απόφασης για πταίσµα και για πληµµέληµα, γιατί αυξάνει το
όριο του εκκλητού. Τα είπαµε και επί της αρχής. Το καταψηφί-
ζουµε.

Το άρθρο 27 διευρύνει την παροχή ανασταλτικού αποτελέ-
σµατος στην άσκηση έφεσης κατά δικαστικής απόφασης. Συµ-
φωνούµε µε αυτό το άρθρο.

Το άρθρο 30 επιτείνει και επεκτείνει την αποποινικοποίηση της
µη καταβολής ασφαλιστικών εισφορών. Είµαστε αντίθετοι. Είναι
σε βάρος των ασφαλιστικών ταµείων και χαριζόµαστε µε αυτήν
την διάταξη στους εργοδότες και δεν µιλάµε για τους µικρούς
εργοδότες.

Με το άρθρο 31 υποβιβάζονται ορισµένα πληµµελήµατα σε
πταίσµατα για να αποφευχθεί η υπέρµετρη επιβάρυνση των πι-
νακίων των µονοµελών πληµµελειοδικείων, η αρµοδιότητα των
οποίων αυξάνεται σηµαντικά µε άλλο άρθρο. Έτσι είµαστε αντί-
θετοι στον υποβιβασµό σε πταίσµατα όλων των πληµµεληµάτων
που αποτελούν παραβάσεις. Εκεί βρίσκεται η αντίρρησή µας, ότι
οι παραβάσεις του υγειονοµικού κανονισµού και των υγειονοµι-
κών διατάξεων είναι σε βάρος των εργαζοµένων και της υγείας.
Είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο 31. Το είπαµε και επί της αρχής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Με το άρθρο 32, όσον αφορά τους δουλέµπορους, παρά τη

βελτίωση που γίνεται δεν συµφωνούµε. Η διαφωνία µας δεν είναι
µόνο στο αν θεωρείται κακούργηµα ή όχι, αλλά και γιατί παρα-
µένει η διάταξη η οποία λέει ότι όποιος παραχωρεί κατάλυµα -δη-
λαδή τους βάλει κάπου να κοιµηθούν κάποιους µετανάστες, για
λόγους ανθρωπιστικούς, δηλαδή, το κάνει και δεν είναι δουλέ-
µπορος- µπορεί να καταδικαστεί. ∆εν συµφωνούµε, λοιπόν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, να συνεχίσετε στη δευτερολογία σας.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
∆εν είναι αρνητικό ό,τι θα περιλαµβάνει σε σχέση µε την επι-

θεώρηση των εισαγγελέων. Είµαστε αντίθετοι, να περιλαµβάνο-
νται στα κριτήρια αξιολόγησης, αυτά που είναι από παλιές
διατάξεις, το σθένος και η κοινωνική παράσταση. Είναι αόριστες
έννοιες και δεν συµφωνούµε γι’ αυτό το λόγο µε αυτό το άρθρο.

Επίσης, δεν συµφωνούµε διότι αποτελεί εξαναγκασµό των δι-
καστών να απορρίπτουν την ικανοποίηση των αιτηµάτων αναβο-
λών, διότι αλλιώς οι επιθεωρητές θα τους κρίνουν, ότι δεν
χειρίστηκαν καλά το ζήτηµα των αναβολών. Είναι πίεση για άδικη
µεταχείριση κατηγορουµένων.

Είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο 35 που είναι και το τελευταίο
άρθρο για το οποίο µιλώ. Είναι µερικές διατάξεις που καταρ-
γούνται µε το άρθρο 35, όπως είναι η κατάργηση των άρθρων
480 και 482 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, τα οποία έδιναν
στον πολιτικό ενάγοντα το δικαίωµα να ασκήσει ένδικα µέσα κατά
του βουλεύµατος του αρµόδιου δικαστικού συµβουλίου. Γενικά
περιορίζει τα ένδικα µέσα, είµαστε αντίθετοι.

Είµαστε αντίθετοι τέλος και µε το άρθρο 36, µε τον υποβιβα-
σµό ορισµένων πληµµεληµάτων που αφορούν παραβάσεις δια-
τάξεων, που έχουν τεθεί για την προστασία των εργαζοµένων.
Τα είπαµε αυτά στην Ολοµέλεια.

Και είµαστε αντίθετοι και µε το ακροτελεύτιο άρθρο.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή του ΛΑΟΣ κ. Αθανάσιο

Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα πρόβληµα στο ΠΑΣΟΚ και

πρέπει να συνεννοηθούν τα Υπουργεία, διότι το µεν Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, κύριε Μίχο λέει ότι έχει έρθει περιορι-
σµός της λαθροµετανάστευσης, ότι έχει περιοριστεί συγκριτικά
µε τη διακυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αν έχουµε, λοιπόν,
περιορισµό δεν µπορείτε να λέτε ότι ο αυστηρός νόµος -ο οποίος
υπήρξε, του κ. Μαρκογιαννάκη ουσιαστικά και του κ. ∆ένδια- δεν
έφερε αποτέλεσµα.

Το προκλητικό, όµως, του πράγµατος, είναι πώς έχετε απο-
τελέσµατα για ένα νόµο, που ψηφίστηκε τον Ιούλιο του 2009; Ει-
πώθηκε εδώ πέρα, ότι κάνουν δεκαοκτάµηνο και βγαίνουν έξω.
Μα, δεν έχει κλείσει δεκαοκτώ µήνες ζωής ο νόµος. Αµφιβάλλω
εάν έχει εφαρµοστεί ο νόµος. ∆εν έχει πάει ένας να δικαστεί µε
αυτόν το νόµο. Γιατί αυτός που πιάστηκε τον Ιούλιο του 2009,
είναι βέβαιο ότι δεν έχει δικαστεί µέχρι σήµερα. Και µας λέτε ότι
εφαρµόστηκε ένας νόµος και έχουµε αποτελέσµατα, ενώ έχει
ζωή µόνο δεκαοκτώ µήνες.

Ακούστε, λοιπόν, εδώ τι κάνετε. Και όποιος έχει δικηγορική
πρακτική ξέρει. Ακούµε εδώ πέρα την ιστορία ότι θα έχουµε αυ-
τόφωρα αδικήµατα. Μήπως στα αυτόφωρα, κύριοι συνάδελφοι,
και όσοι είστε δικηγόροι, δεν έχουµε αναβολές; ∆εν παίρνει ο
άλλος υποχρεωτικά το τριήµερο; ∆εν του δίνουν µετά αναβολή;
Ο κίνδυνος να σηκωθεί να φύγει, από τη στιγµή που έχουµε και
πληµµέληµα, κύριε Υπουργέ και στο πληµµέληµα δεν µπορείτε
να τον κρατήσετε στην αναβολή που θα πάρει του τριηµέρου,
δεν µπορεί αυτός να σηκωθεί να φύγει; Για κοιτάξτε στατιστικά
στοιχεία, πόσα αυτόφωρα δικάζονται; Τα περισσότερα αυτό-
φωρα έχουν αναβολή. Οπότε ας φύγει αυτή η ιστοριούλα, «πάµε
αυτόφωρα για γρήγορες εκδικάσεις».

Εµείς αυτήν τη στιγµή εδώ πέρα ξεκάθαρα λέµε, όποιος φέρ-
νει µετανάστες παράνοµα στην ελληνική επικράτεια, µια ποινή
υπάρχει, η κακουργηµατική ποινή. Και όσοι δεν είστε συνάδελφοι
δικηγόροι, ακούστε ποιες είναι οι ποινές: Φέρνει, λοιπόν, κάποιος
αυτήν τη στιγµή -µε τη διορθωµένη διάταξη που έφερε ο κύριος
Υπουργός- όχι κατ’ επάγγελµα, πενήντα µετανάστες στην Ελ-
λάδα παράνοµα -δεν µπορούµε να του προσάψουµε το κατ’
επάγγελµα, γιατί ενδεχοµένως δεν τον έχουµε πιάσει καµµία
φορά ούτε έχουµε δει ότι πήρε χρήµατα- χωρίς κίνδυνο ζωής.
Ποινή, όπως το φέρνει ο νόµος, δυο χρόνια για κάθε µετανάστη.
Θα µου πείτε εκατό χρόνια δεν είναι εύλογη ποινή; Για να δούµε
αυτά τα εκατό χρόνια τι είναι; Πληµµεληµατική ποινή, ανώτατο
ποινής, δέκα χρόνια. Στα δέκα χρόνια πόσο θα εκτίσει; Τα 2/5.
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Τα 2/5 στα δέκα χρόνια είναι τέσσερα χρόνια. Στο άρθρο 4 του
παρόντος νοµοσχεδίου δίνεται η δυνατότητα να κάνεις το 1/5 της
ποινής και να εξαγοράσεις το άλλο 1/5. Άρα, στα τέσσερα χρό-
νια -στα 2/5 εξαγοράζεις το 1/5- συνεπώς, κάνει δυο χρόνια. Άρα,
η ποινή γι’ αυτόν θα είναι δυο χρόνια, µην κοροϊδευόµαστε. Ας
πάει µε το κακούργηµα, να µείνει το δεκαοκτάµηνο µέσα, να
υπάρχουν εισαγγελείς και ανακριτές και να δουλέψουν παρα-
πάνω, να κάνουν τη δουλειά τους για να οδηγηθούν στις καταδι-
καστικές αποφάσεις. Αλλά και να µην οδηγηθούν, θα τον έχουµε
δεκαοκτώ µήνες µέσα σίγουρα. Και θα έχουµε και την ελπίδα, ότι
θα τον δικάσουµε.

Και δεν µπορώ να καταλάβω τι θα πει αυτό το επιχείρηµα, δεν
προλαβαίνουν πλέον οι εισαγγελείς και οι ανακριτές και κάνω το
κακούργηµα πληµµέληµα; Ή πιστεύω νοµικά ότι η ποινή είναι
πληµµεληµατική, οπότε να το συζητήσουµε -αλλά εµείς διαφω-
νούµε, γιατί πρέπει να είναι κακουργηµατική- ή πιστεύετε ότι πρέ-
πει να είναι κακουργηµατική και έχετε τους µηχανισµούς να το
κάνετε. Σας το είπαµε. Αύριο οι εισαγγελείς θα έρθουν να πουν,
ξέρετε και στα ναρκωτικά µας βολεύει να το πάµε στα αυτό-
φωρα, για να κάνουµε γρήγορα.

Είναι δυνατόν η ευνοµούµενη πολιτεία ως επιχείρηµα να έχει
όχι την απαξία του αδικήµατος -αυτό που αισθάνεται που είναι η
πράξη του αδικήµατος- αλλά το εάν µπορεί ή δεν µπορεί να απο-
δώσει γρήγορα τη δικαιοσύνη; ∆ηλαδή, θεωρούµε εδώ ότι η απα-
ξία του αδικήµατος είναι κακούργηµα, αλλά επειδή υπάρχει ο
κίνδυνος καθυστέρησης και συµφόρησης, το κάνουµε πληµµέ-
ληµα;

Συνεπώς, εµείς καταθέσαµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας.
Πιστεύω συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ ότι δεν είναι θέµα από το οποίο
βέβαια εξαρτάται η Κυβέρνηση -για να χρειάζονται διαγραφές σ’
όποιον καταψηφίσει ένα τέτοιο άρθρο- αλλά είναι ένα θέµα που
πρέπει να το δούµε όλοι µε την εξής διάσταση: Κανένα µήνυµα
σε όσους φέρνουν ανθρώπους παράνοµα εδώ είτε απλά είτε κατ’
επάγγελµα, είτε ο ταξιτζής που τον πήρε τον άλλον, δυο άτοµα
-που είναι η περίπτωση πληµµεληµατική- και αυτός να ξέρει, ότι
η ποινή του είναι κακούργηµα.

ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: ∆εν είναι πλέον κακούργηµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άµα δεν είναι κατ’ επάγγελµα, κύριε

Μίχο, δεν είναι κακουργηµατική, είναι πληµµεληµατική.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Και από κερδοσκοπία λέει η διάταξη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και πού θα τα βρούµε τα λεφτά; Για

πείτε µου. Λεφτά που θα βρείτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι διάλογο, παρα-

καλώ, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άρα, µε αυτήν τη διάταξη, είναι σαν

να µας λέτε ότι δεν υπάρχει κανένα πληµµέληµα τότε. ∆ιότι προ-
φανώς όποιος µεταφέρει µετανάστες παίρνει λεφτά. Αποδει-
κτικά, όµως, πρέπει να βρεις τα λεφτά. Και στον ταξιτζή που θα
έχει έναν µέσα δεν θα τα βρείτε. Αλλά αυτός θα έχει µεταφέρει
άλλους τριακόσιους, τις τριακόσιες επόµενες µέρες. Θα τον πιά-
σετε µία φορά και θα έχει ποινή «χάδι». ∆υο χρονάκια µε ανα-
στολή, γιατί ως τα τρία χρόνια, δίνεται.

Τα άρθρα 1 µέχρι 5 τα καταψηφίζουµε, διότι είπαµε ότι είναι
προς την επιείκεια, χωρίς ουσιαστικά να έχουν κάποια δικαιοπο-
λιτική βάση.

Το άρθρο 6 το ψηφίζουµε όπως και το άρθρο 7, όπως και το
άρθρο 17. Τα βάζω σε µια ενότητα, είναι δηλαδή η ικανοποίηση
του παθόντος και η ποινική συνδιαλλαγή. Ωστόσο, κύριε
Υπουργέ, δείτε το θέµα του ποινικού µητρώου. Και θα διαφω-
νήσω πλήρως µε το σκεπτικό που ανέπτυξε ο κ. Μίχος. Είπατε
ότι δεν υπάρχει ποινή. Λάθος, κύριε Μίχο. Στην παράγραφο 7 του
άρθρου 17 λέει: «Το δικαστήριο λαµβάνοντας υπ’ όψιν το πρα-
κτικό συνδιαλλαγής κηρύσσει ένοχο τον κατηγορούµενο και επι-
βάλλει σε αυτόν κατά το άρθρο 79 του Ποινικού Κώδικα ποινή,
που δεν υπερβαίνει τα τρία έτη». Συνεπώς, υπάρχει ποινή, τρία
έτη µάξιµουµ ποινής. Γιατί, λοιπόν, σε αυτόν που υπάρχει ποινή
µας λέτε από εδώ αυτό το Βήµα, ότι δεν µπορούµε να το γρά-
ψουµε στο ποινικό του µητρώο γιατί έχει παραιτηθεί η πολιτεία
από την τιµώρηση. Ποινή υπάρχει. Και ποινή µάλιστα µε την κατ’
άρθρον 79 του Ποινικού Κώδικα. Άρα, µια χαρά µπορεί να εγ-
γραφεί στο ποινικό µητρώο. Ωστόσο εµείς επειδή συµφωνούµε

στην εισαγωγή του θεσµού θα το ψηφίσουµε ούτως ή άλλως το
άρθρο.

Πιστεύουµε, όµως, πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
κύριε Υπουργέ, να υπάρχει επιπλέον αυτή η θυσία που λέει µέσα
και την επιστηµονική έκθεση ο κ. Μυλωνόπουλος, που ο άλλος
την επιπλέον θυσία δεν τη δείχνει µόνο µε την αποζηµίωση, τη
δείχνει παράλληλα µε τη στάση συµφιλίωσης µε την κοινωνία,
δηλαδή ότι αποδέχεται να µπει στο ποινικό του µητρώο, η ανα-
φορά ότι υπήρξε ποινική συνδιαλλαγή.

Πρέπει να δείτε το θέµα µε την απόπειρα. Εκεί υπάρχει ένα
πρόβληµα. Το έθιξε χθες ο κ. Παυλόπουλος. ∆εν θέλω να κάνω
κατάχρηση του χρόνου.

Για τα άλλα άρθρα, λίγο πολύ, τα είπαµε. Συµφωνούµε µε την
ωσεί παρών εκδίκαση των υποθέσεων για τα κακουργήµατα. ∆ια-
φωνούµε µε την σύντµηση των προθεσµιών. ∆ιαφωνούµε µε τον
περιορισµό των βουλευµάτων.

Συµφωνούµε –και είναι πολύ σωστή- µε τη διάταξή σας για τα
εγκλήµατα, που αναφέρονται στους ανηλίκους. Πρέπει να ανα-
φέρουµε και τα θετικά. Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, είναι στην
πολύ σωστή κατεύθυνση. Όταν έχουµε ανήλικο θύµα σε τόσο
βαριά αδικήµατα, θα πρέπει να υπάρχει κατ’ επείγουσα έρευνα.

Συµφωνούµε µε την αύξηση του ποσού στα θέµατα που έχουν
να κάνουν µε τις εισφορές. Τα ποσά αυτά –µην κοροϊδευόµαστε-
είναι στους µικροεπιχειρηµατίες, δεν είναι σε τίποτα κολοσσούς.
Οι κολοσσοί µια χαρά πληρώνουν τις ασφαλιστικές εισφορές. Οι
µικροεπιχειρηµατίες αντιµετωπίζουν αυτά τα προβλήµατα.

Συµφωνούµε και µε τη λελογισµένη αύξηση του ανεκκλήτου.
Συµφωνούµε προφανώς µε τις καταργούµενες διατάξεις.

Κύριε Υπουργέ -και χωρίς να κάνω ιδιαίτερη κατάχρηση στο
χρόνο κυρία Πρόεδρε θέλουµε να σας πούµε κάποια θέµατα,
που πρέπει να τα δείτε στο νοµοσχέδιο για την επιτάχυνση, το
οποίο θα έρθει.

Για τη λελογισµένη αύξηση του ωραρίου πρέπει να πάµε ένα
στάδιο παραπάνω. Η δικαιοσύνη νοσεί. Κανένας συντεχνιακός
κλάδος δεν πρέπει ουσιαστικά να βγάζει τις ευθύνες του. Ξέρω
ότι ο δικηγορικός σύλλογος Αθηνών και η Πανελλήνια Ένωση
έχουν µία µικρόψυχη στάση πάνω στο θέµα. ∆εν θέλουν να έχουν
άλλο φόρτο.

Όχι, υπάρχει αυτήν τη στιγµή ένα πατριωτικό καθήκον που
πρέπει να το δείξουν και οι δικαστές και οι γραµµατείς και οι δι-
κηγόροι µε αύξηση του ωραρίου. Και βέβαια, να πληρώνονται
όσοι δουλεύουν υπερωρίες. Αυτά τα λεφτά θα τα παίρνουν πίσω,
γιατί η δικαιοσύνη φέρνει χρήµα. ∆εν µπορούν, όµως, οι δικηγό-
ροι, εµείς δηλαδή, να επικαλούµαστε χαµηλού επιπέδου επιχει-
ρήµατα για να µην έχουµε αύξηση ωραρίου. Πρέπει να υπάρξει
αύξηση ωραρίου για τουλάχιστον τρία µε τέσσερα χρόνια, ώστε
να εξορθολογιστεί το σύστηµα.

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, που είναι πιο εφικτό είναι ότι
πολλά αδικήµατα είναι συναφή. Έχουµε, λοιπόν, στο βασικό αδί-
κηµα αυτοµάτως ψευδή καταµήνυση, ψευδορκία, συκοφαντική
δυσφήµηση. Τι γίνεται σήµερα στην πράξη; ∆ικάζεται το βασικό
αδίκηµα και τα άλλα, αφού υπάρξει καταδικαστική απόφαση, δι-
κάζονται.

Υπάρχει επιβάρυνση των πινακίων. Τι πρέπει να γίνει αυτή τη
στιγµή, κύριε Υπουργέ; Είναι πραγµατικά κάτι εφικτό. Σας πλη-
ροφορώ ότι τουλάχιστον το ένα πέµπτο των υποθέσεων είναι συ-
κοφαντικές, ψευδείς καταµηνύσεις και ψευδορκίες. Θα
εκδικάζονται όλα από το ένα δικαστήριο, που δικάζει το βασικό
αδίκηµα. Η συνάφεια θα γίνεται και θα πηγαίνει στο πινάκιο,
όποτε και αν δικάζεται.

Αυτό κατά την άποψή µου, κύριε Υπουργέ, πρέπει να γίνει και
στην πολιτική δίκη. Έρχεται ο άλλος και τραβάει µία παρέµβαση
δεκαπέντε µέρες πριν και πάει δύο χρόνια στο δικαστήριο. Ει-
δικά αυτό κοιτάξτε το, δηλαδή την ψευδή καταµήνυση, ψευδορ-
κία και συκοφαντική δυσφήµηση για το βασικό αδίκηµα θα τα
δικάσει ένα δικαστήριο. Αθωώνει, καταδικάζει την ψευδορκία και
οτιδήποτε άλλο.

Αυτήν τη στιγµή επιβαρύνετε τα πινάκια µε συναφείς υποθέ-
σεις λόγω της δικοµανίας των διαδίκων. Έχουν εφτά µε οχτώ
ακροατήρια για το ίδιο αντικείµενο. Εάν πάµε εκεί, πιστέψτε µε
ότι πραγµατικά, χωρίς κανένα κόστος, θα υπάρξει µία επιτάχυνση

2872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της δικαιοσύνης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μουλόπουλος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ κυρίως στα άρθρα που καταψηφίζουµε και σε

παρατηρήσεις µας σε ορισµένα από αυτά που θα υπερψηφί-
σουµε.

Στο άρθρο 1 η διεύρυνση του θεσµού της κοινωφελούς εργα-
σίας είναι σωστή, αλλά κύριε Υπουργέ φοβούµαστε ότι θα έχει
προβλήµατα. Έχετε αφήσει το ρόλο του επιµελητή τελείως αρ-
ρύθµιστο, όπως αρρύθµιστα παραµένουν το πλαίσιο λειτουργίας
για το θέµα του εισαγγελέα και οι σχέσεις τους µε τους επιµε-
λητές. Τα προβλήµατα µας τα είπαν οι επιµελητές στην επιτροπή.
∆εν θέλω να επεκταθώ.

Υπερψηφίζουµε τα άρθρα 2, 3, 4. Με το άρθρο 4 εισάγεται
τροποποίηση του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα, που αφορά
την υφ’ όρον απόλυση. Η διάταξη κατ’αρχάς είναι θετική, δεδο-
µένου ότι επεκτείνεται ένα µέτρο που εφαρµόζεται ήδη για τους
άνω των 65 ετών, µε παραδοχή του γεγονότος ότι δεν µπορούν
να εργαστούν για να επιτύχουν µε τον τρόπο αυτόν τον ευεργε-
τικό υπολογισµό.

Κατά τις περισσότερες από τις περιπτώσεις, όµως, που απα-
ριθµούνται στο άρθρο αυτό, υπάρχει ήδη η διάταξη του άρθρου
110 Α’ του Ποινικού Κώδικα, σύµφωνα µε την οποία δίνεται δι-
καίωµα υπαγωγής στην υφ’ όρον απόλυση χωρίς τη συνδροµή
των προϋποθέσεων του άρθρου 105, χωρίς δηλαδή τον ελάχι-
στο πραγµατικό χρόνο έκτισης ποινής. Οι παθήσεις –να µην τις
αναφέρω- είναι γνωστές.

Έτσι µε τη διάταξη αντί να εισάγεται ευεργετικό µέτρο, αντί-
θετα υπονοµεύεται ευεργετικότερη διάταξη, που ήδη ισχύει.
Κατά τη γνώµη µας πρέπει η ρύθµιση να τροποποιηθεί. Το ευερ-
γετικό µέτρο του άρθρου 110 Α, «υφ’ όρον απόλυση χωρίς προ-
ϋποθέσεις», να επεκταθεί και στις περιπτώσεις των πασχόντων
από οποιαδήποτε πάθηση µε ποσοστό αναπηρίας άνω του 80%
και να επεκταθεί στις περιπτώσεις κάθε πάθησης µε ποσοστό
αναπηρίας άνω του 67%.

Τα άρθρα 5, 6, 7, 8 και 9 τα υπερψηφίζουµε. Καταψηφίζουµε
το άρθρο 10. Η βασική µας διαφωνία έγκειται στην παράγραφο
4, που τροποποιεί τον αριθµό 114 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονο-
µίας. Η µεταφορά παραπάνω αρµοδιοτήτων στα µονοµελή πληµ-
µελειοδικεία είναι επικίνδυνη, εάν λάβουµε υπ’όψιν µας πως
έχουν ήδη µεγάλο φόρτο εργασίας.

Η µόνη λύση που διαθέτει ο δικαστής θα είναι µία βιαστική και
επιπόλαιη µελέτη. Γι’ αυτό κατά τη γνώµη µας περαιτέρω αύξηση
του όγκου δουλειάς των µονοµελών δεν µπορεί να γίνει, παρά
µόνο µε µία αύξηση των εδρών. Και πάλι, όµως, αυτό θα σήµαινε
περισσότερη επιβάρυνση στη δουλειά των δικηγόρων και µία
ακόλουθη οικονοµική επιβάρυνση των κατηγορουµένων.

Ψηφίζουµε το άρθρο 11. ∆εν ψηφίζουµε το άρθρο 12 και το
άρθρο 13. Οι προθεσµίες, που θέτει το άρθρο 13, είναι τελείως
παράλογες. Η επιτάχυνση της ποινικής δίκης, µε κάθε κόστος
βάζει ένα ασφυκτικό πλαίσιο σε εισαγγελείς και δικηγόρους και
κατηγορουµένους. Υποβαθµίζει τη δικαστική προστασία. Οι προ-
θεσµίες, που προτείνετε, είναι εποµένως εκτός πραγµατικότη-
τας.

Είµαστε κατά των άρθρων 14, 15 και 16. Είµαστε υπέρ των άρ-
θρων 17, 18, 19 και επίσης κατά του άρθρου 20. Πιστεύουµε ότι
το άρθρο 20 είναι µια κακή διάταξη, στο βαθµό που περιορίζει
τον αριθµό και τις δυνατότητες αναβολής µε στόχο να επιταχύ-
νει την εκδίκαση των υποθέσεων.

Η υπερφόρτωση των πινακίων από την εισαγγελία καθιστά τις
αναβολές αναγκαίες. Ειδάλλως το βάρος της επιτάχυνσης θα
πέσει ολοκληρωτικά στον κατηγορούµενο και τον δικηγόρο του.
Ακόµα και αν στηρίζαµε την ρύθµιση, θα γινόµασταν µέσα σε λί-
γους µήνες µάρτυρες της κατάρρευσης του συστήµατος. Έτσι
το µόνο που θα καταφέρναµε, θα ήταν να δυσκολέψουµε τη δυ-
νατότητα του κατηγορουµένου να οργανώσει την υπεράσπισή
του.

Είµαστε κατά των άρθρων 21, 22. Σχετικά µε τα άρθρα 21 και

22 έχουµε και εδώ να κάνουµε µε επιτάχυνση των διαδικασιών οι
οποίες είναι αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας και διευρύνεται η
δυνατότητα ερήµην εκδίκασης του κατηγορουµένου, χωρίς να
διευκρινίζεται, αν θα διορίζεται συνήγορος υπεράσπισης και
αφήνοντας ελάχιστα χρονικά περιθώρια για την αίτηση ακύρω-
σης της διαδικασίας.

Πιστεύουµε ότι το άρθρο 22 είναι προβληµατικό, επειδή κάνει
τελείως ανελαστικό το πλαίσιο εκδίκασης και διευρύνεται η δυ-
νατότητα εκδίκασης ερήµην του κατηγορουµένου. Φοβόµαστε,
πως η συγκεκριµένη διάταξη θα έχει ως συνέπεια την αύξηση
των αδίκως καταδικασθέντων λόγω ελλιπούς υπεράσπισης.
Αλλά, η αυτοπρόσωπη υπεράσπιση δεν πρέπει να αντιµετωπίζε-
ται ως εµπόδιο στην ταχύτητα της εκδίκασης.

Είµαστε κατά των άρθρων 23 και 24. Για το άρθρο 24 θέλω να
πω, πως η διεύρυνση των περιπτώσεων αµετακλήτου βουλευµά-
των είναι προβληµατική. Γνωρίζουµε ότι πολλά βουλεύµατα γρά-
φονται στο πόδι. Από τη στιγµή που είναι αµετάκλητα, βάζουν ή
µπορούν να βάλουν ό,τι θέλουν. Η δυνατότητα έφεσης είναι γε-
νικά πάρα πολύ σηµαντική και η δεύτερη δικαστική κρίση για µία
ποινική υπόθεση είναι πολύ συχνά απαραίτητη για την ποιότητα
της δικαστικής προστασίας.

Παρατηρούµε ταυτόχρονα ότι ενώ διευρύνεται το αµετάκλητο
για τους κατηγορουµένους, για τους εισαγγελείς οι περιορισµοί
µειώνονται. Στο άρθρο 25 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ». Στα άρθρο 26,
27 είµαστε υπέρ. Στο άρθρο 28 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ» και είµαστε
υπέρ του άρθρου 29.

Σ’ αυτό θέλω να πω ότι η συζήτηση που είχαµε στην επιτροπή
και η επιχειρηµατολογία του Υπουργού µάς έπεισε. Έτσι, µετα-
βάλαµε την ψήφο µας στην επιτροπή.

Άρθρο 30, «κατά». Θα καταψηφίσουµε το συγκεκριµένο
άρθρο, όχι µόνο γιατί διαφωνούµε γενικά, αλλά επιπλέον το θε-
ωρούµε και προκλητικό, τη στιγµή που κόβονται οι συντάξεις
λόγω, όπως λέει η Κυβέρνηση, χρεών, χρεοκοπηµένων ταµείων.
Συµφωνούµε πως η εισφοροδιαφυγή δεν λύνεται µε βαριές ποι-
νές εντυπωσιασµού, γι’ αυτό και οι ποινικές κυρώσεις της πα-
ρούσας νοµοθεσίας δεν είχαν µέχρι στιγµής κανένα αποτέλεσµα,
µάλλον το αντίθετο. Πιστεύουµε ότι είναι ένα βαθιά πολιτικό
θέµα, µε έντονα ταξικά χαρακτηριστικά, η επίλυση του οποίου
θα σταµατήσει, όταν σταµατήσει η ασυλία του κεφαλαίου που
κλέβει συστηµατικά το εισόδηµα των εργαζοµένων υπό µορφή
εισφορών.

Όσο για τη διαφοροποίηση στο ύψος των οφειλοµένων εργο-
δοτικών εισφορών και εισφορών εργαζοµένων, πιστεύουµε ότι
είναι παντελώς λάθος. Ανεξάρτητα από το πώς τις χαρακτηρί-
ζουµε νοµικά, έχουµε να κάνουµε µε έµµεσο µισθό του εργαζό-
µενου και πρέπει να προστατεύεται αποτελεσµατικά.

Το ίδιο πιστεύουµε και για τις παραβάσεις υγιεινής και ασφά-
λειας στους χώρους υγειονοµικού ενδιαφέροντος. Μπορεί, όπως
είπε ο Υπουργός, να µην αφορά τα εργατικά ατυχήµατα και τις
επαγγελµατικές ασθένειες, αλλά την ώρα που έχουµε ραγδαία
αύξηση και των µεν και των δε, οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες δια-
κριτικής µεταχείρισης των εργοδοτών µάς βρίσκουν αντίθετους.

Άρθρο 31, «υπέρ». Έχουµε µία αµφιβολία και αυτό είναι η ελά-
φρυνση για τα ποινικά αδικήµατα που σχετίζονται µε τις παρα-
βάσεις και Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας σε µία περίοδο που έχει
ανοίξει το ζήτηµα της αντιµετώπισης των ατυχηµάτων και της
αναθεώρησης του Κώδικα και όλοι ξέρουµε ότι έχουµε ένα λου-
τρό αίµατος καθηµερινά στους δρόµους.

Άρθρο 32, άρθρο 33, «υπέρ», όπως επίσης και στα άρθρα 34,
35, 36 και 37.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Μουλόπουλε.
Πριν µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών επί των άρθρων,

έχει ζητήσει το λόγο ο Υφυπουργός κ. Σηφουνάκης.
Τι χρόνο θα χρειαστείτε, κύριε Υφυπουργέ; Τρία λεπτά επαρ-

κούν;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μάλιστα, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, έχετε το λόγο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια της τακτοποίησης των
ηµιυπαίθριων χώρων που εισηγηθήκαµε πρόσφατα, έχει δηµι-
ουργηθεί µια πολύ θετική ανταπόκριση από τους πολίτες, οι
οποίοι προσέρχονται στα πολεοδοµικά γραφεία για να ρυθµίσουν
θέµατα που προκύπτουν από το νόµο για τους ηµιυπαίθριους,
χωρίς καµµία ασάφεια ή ανησυχία γύρω από το φορολογικό κα-
θεστώς ή κάθε άλλη οικονοµική επιβάρυνση, όπως τα δηµοτικά
τέλη, που θεωρούσαν ότι θα τους επέφερε η ρύθµιση. Παράλ-
ληλα, η αύξηση του αριθµού των δόσεων και η επιµήκυνση του
χρόνου αποπληρωµής τους είναι µία πολύ µεγάλη ανακούφιση
για τα νοικοκυριά, που είδαν τον προϋπολογισµό τους να πιέζε-
ται σηµαντικά εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης.

Αυτή η θετική ανταπόκριση των πολιτών αποτυπώνεται και στα
ποσοτικά δεδοµένα που έχει στη διάθεσή του το Υπουργείο σε
συνεργασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος. Έτσι, µέχρι
χθες, 16 ∆εκεµβρίου του 2010, οι αιτήσεις τακτοποίησης ηµιυ-
παίθριων ανέρχονταν σε τριακόσιες τριάντα επτά χιλιάδες, ενώ
στα τέλη του Νοέµβρη είχαν κατατεθεί διακόσιες τριάντα οκτώ
χιλιάδες αιτήσεις. Με άλλα λόγια, σε διάστηµα δεκαπέντε µόλις
ηµερών κατετέθησαν επιπρόσθετα εκατό χιλιάδες αιτήσεις µε
µέσο ηµερήσιο ρυθµό περίπου τις πέντε χιλιάδες αιτήσεις.

Η ταχεία αύξηση των αιτήσεων που κατατίθενται καθηµερινά
δηµιουργεί ένα πολύ µεγάλο φόρτο εργασίας στις αρµόδιες πο-
λεοδοµικές υπηρεσίες και κυρίως δηµιουργεί πρόσθετο άγχος
στους πολίτες για το εάν θα προλάβουν τις προθεσµίες υποβο-
λής των δικαιολογητικών τους.

Κατά συνέπεια, θέλοντας να ανταποκριθούµε και εµείς από την
πλευρά µας στη µεγάλη συµµετοχή των πολιτών, παρατείνουµε
την προθεσµία υποβολής µέχρι τις 28 Φεβρουαρίου 2011. Νο-
µίζω ότι έχετε την τροπολογία, η οποία ουσιαστικά τι προβλέπει;
Λέει η συγκεκριµένη τροπολογία µε την οποία ζητείται η έγκριση:
«Οι προθεσµίες υποβολής των δικαιολογητικών της παραγράφου
2 του άρθρου 5 του ν. 3843/2010 (ΦΕΚ Α’ 62) στις πολεοδοµικές
υπηρεσίες για την υπαγωγή ακινήτων στις διατάξεις των διατη-
ρούµενων χώρων του ίδιου ως άνω νόµου, παρατείνονται µέχρι
την 28η Φεβρουαρίου 2011».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003 περί «ποινικής ευθύνης
των Υπουργών», δικογραφία κατά των πρώην Υπουργών Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.κ. Ευάγγελου Μπασιάκου και Αλέ-
ξανδρου Κοντού.

Το λόγο έχει τώρα ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χρήστος Μαρ-
κογιαννάκης.

Κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, καταφαίνεται από τις παρατηρήσεις τις
οποίες έχω να κάνω στη συνέχεια, η προχειρότητα µε την οποία
πραγµατικά έχει συνταχθεί το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Πριν µπω, όµως, στις παρατηρήσεις, θα ήθελα να συνηγορήσω
σ’ αυτό το οποίο προέβαλε ο κ. Πλεύρης και το οποίο είχα συζη-
τήσει προηγουµένως µαζί του και γι’ αυτό και µίλησα για κλοπή
πνευµατικής ιδιοκτησίας, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Την οποία και επιβεβαιώ-
νουµε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: ...Ό,τι και να κάνουµε, όσο
και να προσπαθείτε, όσο και αν προσπάθησαν οι προκάτοχοί σας,
δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να έρθει σε µία έστω υποφερτή
κατάσταση ο χρόνος εκδίκασης των ποινικών υποθέσεων, εάν
δεν συµφωνήσουν όλοι οι παράγοντες της απονοµής της δικαι-
οσύνης σε µία τριετή ανοχή, σε µία τριετή υπερπροσπάθεια, την
οποία πρέπει να καταβάλουµε εµείς -τουλάχιστον τριετή- χωρίς
ωράρια, µε αµοιβή ασφαλώς, προκειµένου να ξεµπλοκάρουν

αυτό τον τεράστιο αριθµό υποθέσεων που υπάρχει σε εκκρεµό-
τητα. Και θα δείτε ότι θα ισορροπήσουν τα πράγµατα και δεν θα
υπάρχει µετά λόγος να συζητάµε το πρόβληµα.

Το λέω αυτό το πράγµα, διότι παλαιότερα που το ωράριο δεν
ίσχυε, σε αυτή τη µορφή τουλάχιστον, δεν υπήρχε το πρόβληµα.
Είναι πάρα πολύ απλό. Θέλω να πω, λοιπόν, ότι πρέπει να ανα-
ζητήσουµε την αιτία των καθυστερήσεων στο γεγονός ότι δεν
δουλεύουµε όλοι µας τόσο όσο θα έπρεπε να έχουµε να δου-
λεύουµε.

Έρχοµαι τώρα στις επιµέρους παρατηρήσεις τις οποίες έχω
να κάνω. Κατ’ αρχάς, εγώ διαφωνώ µε τη µείωση της µετατροπής
της ποινής ηµερησίως στα 3 ευρώ. Είναι εξευτελιστικό και σε
κάθε περίπτωση και θα δείτε ότι θα καταλήξουµε όλα τα δικα-
στήρια να λένε πλέον ότι «µετατρέπουµε προς 3 ευρώ». Η πρα-
κτική µάς έχει διδάξει στο παρελθόν ότι πάντοτε στα δικαστήρια,
σε όλες τις υποθέσεις, η µετατροπή γίνεται στην κατώτερη πι-
θανότητα περίπτωση που υπάρχει.

Εσείς µπορεί να κινείστε από άλλα ελατήρια, πράγµατι να
υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι να είναι οικονοµικά εξαθλιωµένοι.
Όµως, δεν θα ωφεληθούν αυτοί. Θα ωφεληθούν κυρίως εκείνοι
οι οποίοι έχουν χρήµατα και θα πηγαίνουν και θα κάνουν αστεία
στα δικαστήρια µε 3 ευρώ την ηµέρα.

∆εύτερον, στο άρθρο 1 παράγραφος 4 λέτε το εξής πράγµα:
«Μετά τη µετατροπή της στερητικής της ελευθερίας ποινής, το
δικαστήριο εκτιµά αν εκείνος που καταδικάστηκε µπορεί να κα-
ταβάλει αµέσως το σύνολο του ποσού της µετατροπής. Αν δια-
πιστωθεί ότι υπάρχει αδυναµία άµεσης καταβολής ή ότι η
καταβολή θα συνεπαγόταν την αδυναµία και τα σχετικά, το δι-
καστήριο αποφασίζει».

Είναι θέµα εκτελέσεως ποινής, κύριε Υπουργέ. Είναι δουλειά
του εισαγγελέως αυτό, δεν είναι δουλειά του δικαστηρίου. ∆εν
µπορεί το δικαστήριο να κάθεται εκείνη τη στιγµή να εκτιµά τα πι-
στοποιητικά, τα περιουσιακά, τη φορολογική δήλωση ή οτιδή-
ποτε άλλο.

Επαναλαµβάνω ότι είναι θέµα εκτέλεσης της ποινής και όχι του
δικαστηρίου. Εδώ είναι θέµα δικαστικής απόφασης. Και αυτό έχει
µία συνέχεια, διότι στην παράγραφο 7 λέτε το εξής πράγµα: «Αν
η εργασία παρέχεται από εκείνον που καταδικάστηκε ελλιπώς ή
πληµµελώς µε δική του υπαιτιότητα, ο εισαγγελέας εκτέλεσης
της ποινής µπορεί, αφού λάβει… να προβεί σε µετατροπή…» και
τα σχετικά. Επαναλαµβάνω και λέω ότι όποιο θέµα υπάρχει και
αφορά την εκτέλεση της ποινής είναι θέµα του αρµοδίου εισαγ-
γελέως.

Στην παράγραφο 6 του άρθρου 1, που µιλάτε για την κοινω-
φελή εργασία -και παρακαλώ την προσοχή σας ιδιαιτέρως εδώ-
λέτε το εξής: «Μπορεί, επίσης, να αφορά και σε παροχή υπηρε-
σιών προς τον παθόντα, αν υπάρχει η σύµφωνη γνώµη του». ∆η-
λαδή, εάν συµφωνήσει ο παθών, µπορεί ο καταδικασθείς, αντί
για κοινωφελή εργασία, να πάει να δουλεύει στα χωράφια του.
Αυτά είναι πρωτοφανή. Εδώ πρόκειται περί αποζηµίωσης πλέον.
∆εν είναι έκτιση ποινής αυτή. Είναι αρχή επαναφοράς του θε-
σµού της δουλείας, επαναλαµβάνω. Θα τον έχει στα χωράφια
του ή στο σπίτι του ή οπουδήποτε να δουλεύει ο παθών τον κα-
τηγορούµενο, τον καταδικασθέντα, ως έκτιση ποινής. Αυτό δεν
ξέρω, αν υπάρχει αλλού. Πρόκειται για µία παγκόσµια πρωτοτυ-
πία πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα.

Στην παράγραφο 8 του ίδιου άρθρου πάλι το ίδιο λέτε: «Αν
µετά τη µετατροπή στερητικής της ελευθερίας ποινής σε χρη-
µατική ή πρόστιµο, επέρχεται ουσιώδης αλλαγή των όρων της
προσωπικής και οικονοµικής κατάστασης εκείνου που καταδικά-
σθηκε, αυτός µπορεί να ζητήσει από το δικαστήριο προθεσµία ή
διεύρυνση της προθεσµίας καταβολής...» και τα σχετικά. Επα-
ναλαµβάνω και λέω ότι είναι δουλειά του εισαγγελέως, διότι
αφορά την έκτιση της ποινής.

Στο άρθρο 2 λέτε ότι εάν κάποιος που καταδικασθεί σε ποινή
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα τρία έτη, το δικαστήριο µε την
απόφασή του διατάσει την αναστολή εκτέλεσης της ποινής. Εν-
νοείτε προφανώς συνολικά τα τρία έτη. Καλύτερα να µπει η λέξη
«συνολικά τα τρία έτη», διότι µπορεί µε τη συγχώνευση να πάµε
παραπάνω. ∆ιαφωνώ µε αυτό που λέτε ότι δεν µπορεί να είναι ο
χρόνος της αναστολής κατώτερος από ένα και ανώτερος από
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τρία χρόνια. Καλά ήταν τα τρία χρόνια που είχαµε τόσα χρόνια
στα δικαστήρια. Τώρα πηγαίνετε την αναστολή στον ένα χρόνο.
Ήταν τριετής πάντοτε. Και λέτε ότι η αναστολή εκτέλεσης της
ποινής δεν µπορεί να εξαρτηθεί από την προηγούµενη καταβολή
των δικαστικών εξόδων. ∆ικαστικά έξοδα είναι αυτά. Πόσα να
είναι; Πολλές φορές αναστέλλεται ποινή τριών και παραπάνω
ετών, όπως θα πω στη συνέχεια, ενώ δεν χάλασε ο κόσµος για το
πώς θα καταβάλλει τα δικαστικά έξοδα.

Στο άρθρο 3, που αφορά την µετατροπή του άρθρου 100, λέτε,
κύριε Υπουργέ: «Aν κάποιος καταδικασθεί σε ποινή φυλάκισης
µεγαλύτερη από τρία έτη και συντρέχει στο πρόσωπό του η προ-
ϋπόθεση… το δικαστήριο διατάσσει την αναστολή εκτέλεσης της
ποινής του υπό όρους και υπό την επιµέλεια και επιτήρηση επι-
µελητή κοινωνικής αρωγής, για ορισµένο διάστηµα, που δεν µπο-
ρεί να είναι κατώτερο από τρία και ανώτερο από πέντε έτη..».
∆ηλαδή µέχρι δέκα; ∆ιότι η ποινή φυλάκισης µε συγχώνευση πάει
µέχρι τα δέκα. ∆εν αποβάλει το χαρακτήρα, γι’ αυτό θα πείτε
µέχρι πέντε ή µέχρι δέκα. Αν είναι µέχρι δέκα, να πείτε ότι µπο-
ρεί να ανασταλεί µέχρι τα δέκα. Εγώ διαφωνώ σ’ αυτό. Αναστολή
ποινής φυλακίσεως δέκα ετών η κοινωνία δεν το δέχεται.

Στο άρθρο 5 λέτε: «Eκείνος που καταδικάστηκε σε ποινή φυ-
λάκισης και έχει υπερβεί το εβδοµηκοστό πέµπτο έτος της ηλι-
κίας του εκτίει την ποινή ή το υπόλοιπο της ποινής στην κατοικία
του….». Και παρακάτω λέτε ότι πρέπει να παρουσιάζεται µια
φορά το µήνα στο Αστυνοµικό Τµήµα. Ποιος θα επιβλέπει ότι
πράγµατι εκτίεται η ποινή στην κατοικία; Εκτός αν εννοείτε στον
τόπο κατοικίας. Εάν εννοείτε στον τόπο κατοικίας, ορθώς βάζετε
την εµφάνιση µια φοράς το µήνα στο Αστυνοµικό Τµήµα που θα
µπορούσε να είναι και µία φορά την εβδοµάδα ή µια φορά την
ηµέρα. Εάν, όµως, βάζετε έκτιση της ποινής στην κατοικία, µε
ποιον τρόπο θα µπορέσουµε να διαπιστώσουµε ότι όντως εκτίε-
ται η ποινή και δεν είναι είκοσι εννιά µήνες ο καταδικασµένος στο
εξωτερικό κι έρχεται µία µέρα και παρουσιάζεται;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα παρακαλέσω δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε και τελει-
ώνω. Είναι πολύ σηµαντικά από εδώ και κάτω.

Στο άρθρο 6 διαφωνώ κάθετα µε τη διατύπωση και τη ρύθµιση.
Πρώτον, δεν διανοούµαι στην κλοπή να υπάρχει ικανοποίηση του
παθόντα, ούτε στο κακούργηµα που το αφαιρέσατε, όπως το
αφαιρέσατε στη συνέχεια, ούτε στο πληµµέληµα. Να προσθέ-
σετε την ψευδή καταµήνυση. Τα δικαστήρια στην πράξη ξέρουν
πάρα πολύ καλά όταν έχουν ψευδή καταµήνυση κάνουν ότι έκα-
ναν και στην υπεξαίρεση και στα άλλα αδικήµατα, όπου δέχονται
ότι τα βρήκαν µεταξύ τους οι διάδικοι.

Ένα ερώτηµα, το οποίο θέλω να θέσω, είναι το εξής: Έχουµε
µία υπεξαίρεση για την οποία όλοι δεχόµαστε ότι µπορεί να πάει
στην περίπτωση ικανοποίησης του παθόντα. Όσον αφορά τις
υποστηρικτικές αξιόποινες πράξεις που φτάνει ο κατηγορούµε-
νος στην υπεξαίρεση -δηλαδή µπορεί να έχουµε µία ψευδή βε-
βαίωση ή να έχουµε µία υπεξαγωγή εγγράφων- τι γίνεται µε
αυτές; Όσον αφορά την υπεξαίρεση θα τον αθωώνουµε κι όσον
αφορά τις άλλες θα τον καταδικάζουµε; ∆είχνει αυτό και την προ-
χειρότητα µε την οποία έχει συνταχθεί το νοµοσχέδιο.

Περιλαµβάνεται τη ζωοκλοπή στην κλοπή; ∆ιότι παρακάτω,
στο άρθρο 18, που αναφέρεσθε στη ζωοκλοπή, βάζετε εντός πα-
ρενθέσεως και τη ζωοκλοπή, που σηµαίνει ότι θεωρείται τη ζωο-
κλοπή απλή κλοπή. Μήπως µεταφερθεί το ίδιο και εδώ πέρα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Μαρκογιαν-
νάκη, σας παρακαλώ πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆ιαφωνώ κάθετα µε την περίπτωση υπαγωγής των άρθρων

390, 394, 404 και 406, την ικανοποίηση του παθόντα στην περί-
πτωση του 406 α. ∆εν διανοούµαι αυτήν την εποχή η απιστία να
µπορεί να αποτελέσει αντικείµενο ικανοποίησης του παθόντα και
µάλιστα άµα είναι το δηµόσιο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα το βγάλουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Θα το βγάλετε; Χαίροµαι γι’
αυτό.

Ούτε, όµως, για την αποδοχή και διάθεση προϊόντων εγκλή-

µατος, ούτε για την τοκογλυφία σε βαθµό κακουργήµατος,
διότι…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τρία λεπτά παρα-
πάνω έχουν ολοκληρώσει τα πάντα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Χρήσιµα πράγµατα λέω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Είναι πάρα πολύ,
αλλά ο χρόνος µε κυνηγάει κι εµένα, όπως κι εσάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ένα λεπτό.
Να πω, λοιπόν, ο δεσπότης µε τον περιφερειάρχη να πάνε στην

ειδική δωσιδικία.
Τι να κάνουµε; Ο περιφερειάρχης θα κάθεται τώρα στο µονο-

µελές, που µπορεί να θέλει να τον εκδικηθεί ο µικρός δικαστής
για τον α’ ή β’ λόγο;

Σχετικά µε τη διάταξη που µας φέρνετε για τους δουλεµπό-
ρους, ξέρετε για ποιο λόγο είχαµε αυξήσει την ποινή τόσο πολύ
και την είχαµε κάνει κακούργηµα;

Όχι τόσο για να προφυλακίζονται κάποιοι, όσο για να στεί-
λουµε, κύριε Υπουργέ, ένα µήνυµα προς τα έξω ότι όποιος έρ-
χεται στην Ελλάδα και είναι δουλέµπορος και συλληφθεί, δεν θα
περάσει καλά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μην αµβλύνετε αυτήν την αυ-
στηρότητα την οποία είχαµε βάλει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τέλος χρόνου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω καταθέ-

σει µία τροπολογία, την οποία είδα ότι δεν τη φέρνετε γιατί είναι
εκπρόθεσµος. Όµως, δείτε την. Μαθαίνω ότι θα τροποποιήσετε
το νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Λάβετε υπ’ όψιν σας αυτά τα
οποία λέµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Γυµνάσιο του Άστρους της επαρχίας Κυνουρίας
του Νοµού Αρκαδίας, όπου -αν θυµάµαι καλά- το 1822 φτιάχτηκε
η πρώτη ελληνική σηµαία και είµαστε ιδιαίτερα περήφανοι που
σας έχουµε εδώ.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού, έχει το λόγο για οχτώ λεπτά επί
άρθρων και τροπολογιών.

Ορίστε, κύριε Αϊβαλιώτη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χάρηκα ιδιαίτερα που είδα τα παιδιά από την Αρκαδία, από την

περιοχή που κατάγεται και η γυναίκα µου.
Η συζήτηση στη Βουλή για ένα ακόµη νοµοσχέδιο που αφορά

τη δικαιοσύνη ήταν αναµενόµενο να έχει και νοµικές µονοµαχίες
µε ικανούς ξιφοµάχους, διακεκριµένους νοµικούς που είναι και
Βουλευτές. Αναπόφευκτο, λοιπόν, να υπάρχει και επιχειρηµατο-
λογία ένθεν κακείθεν, σχετικά µε τις τεχνικές ρυθµίσεις και τους
νοµικούς όρους.

Όµως, έχω την αίσθηση ότι όλα πρέπει να υποτάσσονται στο
κυρίαρχο αίτηµα και ενδιαφέρον της κοινωνίας, που είναι η γρή-
γορη και ποιοτική απονοµή της δικαιοσύνης. Όταν λέµε «ποιο-
τική απονοµή της δικαιοσύνης», εννοούµε δίκαιες ποιοτικές
αποφάσεις -στις οποίες υστερούµε χαρακτηριστικά και όποιος
δεν το βλέπει είναι αιθεροβάµων- όπως και ταχύτητα απονοµής
της δικαιοσύνης.

Όλοι γνωρίζουµε ότι τα τελευταία τριάντα χρόνια ψηφίστηκαν
αρκετοί νόµοι, οι οποίοι στόχευαν στην επιτάχυνση της απονοµής
της δικαιοσύνης, ενώ θα πρέπει, δυστυχώς, να παραδεχθούµε
ότι τα αποτελέσµατα ήταν πενιχρά. Όχι µόνο έχουν µπλοκαρι-
στεί τα δικαστήρια, αλλά έχουν µπλοκαριστεί και οι φυλακές και
οι δικαστικές υπηρεσίες, οι οποίες µάλιστα µας στοιχίζουν αρ-
κετά ακριβά.
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Θα καταθέσω την απάντηση που ευγενώς µου έστειλε ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Καστανίδης σε ερώτηση που έκανα
στη Βουλή σχετικά µε το πόσο µας κοστίζουν οι δικαστικές υπη-
ρεσίες, οι φυλακές, οι ιατροδικαστικές υπηρεσίες κ.ο.κ. Τριάµισι
εκατοµµύρια για έξι µήνες: Από τον Ιανουάριο έως τον Ιούνιο
φέτος πληρώσαµε 3,5 εκατοµµύρια για ενοίκια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, οι φυλακές δεν επαρκούν και για έναν άλλο λόγο. ∆εν
έχουµε πληθυσµό 11,2 εκατοµµύρια ανθρώπους, όπως ήταν πέ-
ρυσι, που έγινε η απογραφή. Έχουµε άλλα ενάµισι-δύο εκατοµ-
µύρια περίπου ανθρώπους σε αυτήν τη χώρα – κανείς δεν ξέρει
πόσους ακριβώς – ανθρώπους που µπήκαν µε το «έτσι θέλω»
στην πατρίδα µας, πολλοί εκ των οποίων, δυστυχώς, ήταν και
«µπουµπούκια», εξ ου και ο τεράστιος αριθµός των Αλβανών,
Ρουµάνων κ.λπ. κρατουµένων στις ελληνικές φυλακές.

Προφανώς λύση δεν είναι να τους ξαµολήσεις απ’ αυτές τις
φυλακές. Λύση είναι να είχες καταστήσει τα σύνορά σου πραγ-
µατικά σύνορα και όχι προθάλαµο εισόδου στην Ελλάδα όποιου
µας προωθούν οι Τούρκοι δουλέµποροι, οι οποίοι κονοµάνε, ή
όσων µας σπρώχνουν οι Αλβανοί, αδειάζοντας τις φυλακές τους
από επικίνδυνους εγκληµατίες και τους στέλνουν, φυσικά, στην
Ελλάδα.

Όσο γίνονταν όλα αυτά τα τρελά από το 1990 έως τώρα, δη-
λαδή για είκοσι χρόνια, φορτωνόταν η Ελλάδα «κάθε καρυδιάς
καρύδι», οι Έλληνες πολίτες υπέµεναν την εγκληµατικότητα, το
παραεµπόριο και την ανεργία και από πάνω άκουγαν ότι είναι ρα-
τσιστές, ακροδεξιοί, φασίστες και ένα σωρό άλλες βρισιές, οι
οποίες λέγονταν, δυστυχώς, και από επίσηµα χείλη, µειωτικοί χα-
ρακτηρισµοί περί ρατσισµού σε µία απέλπιδα προσπάθεια των
δύο φθαρµένων κοµµάτων να φτιασιδώσουν την αποτυχία τους.

Έτσι, µπλοκάρουν τα δικαστήρια, φρακάρουν οι φυλακές, πλη-
ρώνει τα µαλλιά της κεφαλής του ο Έλληνας, για να τις συντη-
ρεί και ψάχνοµε νέες νοµικές ρυθµίσεις, για να βγούµε από το
αδιέξοδο. Φυσικά, τρίβουν τα χέρια τους οι Τούρκοι και οι Αλβα-
νοί, που φόρτωσαν τα προβλήµατά τους στην πλάτη µιας Ελλά-
δας, που, δυστυχώς, χρεοκοπεί.

Σωστή είναι η παρατήρηση που είδα στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ότι ο ρυθµός απονοµής της ποινικής
δικαιοσύνης είναι αφόρητα βραδύς και ότι όλη η κατάσταση αγ-
γίζει την αρνησιδικία και ίσως την ατιµωρησία.

∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι όλες οι παρόµοιες προσπάθειες
επιτάχυνσης του ρυθµού δικαιοσύνης είχαν καλές προθέσεις,
όπως και η παρούσα –δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία γι’ αυτό-
και στόχευαν στην αποσυµφόρηση των δικαστικών αιθουσών και
των φυλακών. Μόνο που η αποσυµφόρηση δεν γίνεται µε τη µα-
ζική αποφυλάκιση επικίνδυνων κρατουµένων.

Προφανώς είναι σωστό να σταµατήσει ο αναχρονισµός της φυ-
λάκισης όσων δεν µπορούν να πληρώσουν ανά δίκες, που προ-
βλέπεται στο νοµοσχέδιο. Σωστό είναι και το µέτρο για την
αναβολή της εκδίκασης: Να µην ξεπερνάει αυτή η αναβολή τους
τρεις µήνες, διότι διάφορα περιπαικτικά και αρνητικά σχόλια
ακούγονται, δυστυχώς, διεθνώς για τη βραδύτητα της απονοµής
δικαιοσύνης στην Ελλάδα.

Υπάρχουν σωστές ρυθµίσεις. Ορθή είναι και η αποποινικοποι-
ήση των οφειλών µικροποσών στα ασφαλιστικά ταµεία, ιδίως
µέσα σε αυτήν την πνιγηρή ατµόσφαιρα που δηµιουργεί η κρίση.

Όµως, αλήθεια, όλα αυτά χτυπούν στη ρίζα τους τα προβλή-
µατα; Εγγυώνται δραµατική αλλαγή προς το καλύτερο; Υπάρχει
ένας Έλληνας που είναι σήµερα ευχαριστηµένος από τη γενικό-
τερη λειτουργία της δικαιοσύνης, την απονοµή της και αισιοδο-
ξεί; Οι Έλληνες –για να είµαστε ειλικρινείς εδώ µέσα-
αισθάνονται πραγµατικά ότι απονέµεται ακριβοδίκαια η δικαιο-
σύνη στην Ελλάδα ή µήπως οι Έλληνες έχουν την αίσθηση –για
να το αντικρίσουµε κατάµατα- ότι ο ισχυρότερος κερδίζει στα δι-
καστήρια και ότι θα γεράσεις µέχρι να βρεις το δίκιο σου, αν ποτέ
έχεις την έµπνευση να καταφύγεις στα δικαστήρια;

Και επειδή τυγχάνω και µέλος της εξεταστικής επιτροπής και
βλέπω στην Αίθουσα και δύο αγαπηµένους µου συναδέλφους,

τον κ. Τζαβάρα και τον κ. Αποστολάκο, που είµαστε µαζί στην
Εξεταστική Επιτροπή της «SIEMENS» για ένα περίπου χρόνο και
έχουµε τραβήξει όσα έχουµε τραβήξει, να πω ότι οι Βουλευτές
της εξεταστικής τα είδαν όλα –το ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι-
και κυρίως κάναµε τα πάντα. Γίναµε λογιστές, αστυνοµικοί, ντε-
ντέκτιβ, ανακριτές, δικαστές, επιθεωρητές Κλουζώ. Ψάχνουµε
σκληρούς δίσκους στα δωµάτια ξενοδοχείων. Πηγαίνουµε µε
κλειδαράδες στα Εξάρχεια, για να ανοίξουµε διαµερίσµατα όπου
υπάρχουν σκληροί δίσκοι και φαξ κάποιων περίεργων ανθρώπων,
οι οποίοι ποτέ δεν εκλήθησαν ως κατηγορούµενοι από τη δικαι-
οσύνη. Ποτέ δεν εκλήθησαν. Πρώτη φορά τους βλέπαµε!

Έχουµε γίνει ακόµη και χάκερς, για αν αποκρυπτογραφή-
σουµε τους σκληρούς δίσκους. Αυτό δεν κάνετε τώρα; Έτσι δεν
θα περάσουµε τις διακοπές των Χριστουγέννων και εσείς, κύριε
Αποστολάκο, και εσείς, κύριε Τζαβάρα, και εγώ; Αυτό θα κά-
νουµε. Θα ασχολούµαστε µε τους σκληρούς δίσκους της Τσα-
κάλου και των υπολοίπων. Έχουµε, δηλαδή, αναγκαστεί να
κάνουµε τη δουλειά άλλων, µεταξύ των οποίων και του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, το οποίο δεν προσδιορίζει τη ζηµιά
που έπαθε το ελληνικό δηµόσιο. Το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους δεν µας έχει κάνει ακόµη την τιµή να µας πει τι ζηµιά έπα-
θαν από τη «SIEMENS».

Έχουµε γίνει και εισαγγελείς, γιατί εντοπίζουµε τους εµπλε-
κοµένους στην υπόθεση της «SIEMENS», τους οποίους ουδέποτε
κάλεσε η δικαιοσύνη –αυτή είναι η αλήθεια- και ουδέποτε υπήρξε
για πολλούς απ’ αυτούς ένταλµα συλλήψεως.

Θα πρέπει, λοιπόν, ν’ ακούσει ο κόσµος, αλλά και κάποια µέσα
ενηµέρωσης, που επιλέγουν τον εύκολο στόχο, το Βουλευτή, ενώ
αφήνουν κάποιους άλλους στο απυρόβλητο -βγάζουν «λάδι» και
την εκτελεστική και τη δικαστική εξουσία- ότι οι ελλείψεις της δι-
καιοσύνης δυσκολεύουν το έργο της διερεύνησης σκανδάλων,
όπως της «SIEMENS».

Και επειδή κανείς δεν είναι υπεράνω κριτικής, θα πρέπει να πά-
ρουν ορισµένοι το µήνυµα ότι κανέναν από εµάς και εσάς, κύριε
Τζαβάρα και κύριε Αποστολάκο –το λέω, επειδή αυτή τη στιγµή
είµαστε στην Αίθουσα τρία µέλη από την Εξεταστική Επιτροπή
της «SIEMENS»- κανείς δεν µας κρατάει. ∆εν πήραµε από κανέ-
ναν µισό ευρώ, για να κάνουµε προεκλογικές εκστρατείες. Κα-
νείς δεν µας διοργάνωσε προεκλογικές εκστρατείες στα κτήρια
της «SIEMENS». Από κανέναν δεν λάβαµε δώρα και χορηγίες.
Κανείς δεν µας κανόνισε διαµονές σε χλιδάτα ξενοδοχεία. Άρα,
δεν χρωστάµε σε κανένα, όπως και εσείς, κύριε Καστανίδη.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Πες και ότι δεν έχουµε βγάλει
ακόµη πόρισµα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Και εσείς, κύριε Καστανίδη,
µε το ήθος σας δώσατε ένα παράδειγµα. Αφήσατε ένα αποτύ-
πωµα στο δηµόσιο βίο µε την ενέργεια της επιστολής που στεί-
λατε το 1996 και την οποία εγώ τιµώ, όπως τιµώ και εσάς γι’ αυτό
που κάνατε εκείνη την εποχή.

Γι’ αυτό δεν θα επωµιστούµε ευθύνες της δικαιοσύνης, αλλά
και της σηµερινής Κυβέρνησης, η οποία ευθύνεται για πολλά εν
σχέσει µε την ατιµωρησία των «λαδιάρηδων» πολιτικών και για
τη διαφυγή εκτός Ελλάδος κρίσιµων µαρτύρων και κατηγορου-
µένων. Η απαξίωση όλων των πολιτικών και της πολιτικής έχει
ονοµατεπώνυµο στην ούγια και εννοούµε να γνωστοποιήσουµε
αυτό το ονοµατεπώνυµο, ώστε να µη φορτωθούµε ευθύνες
άλλων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κωνσταντίνο Αϊβαλιώτη.

Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Ελισσάβετ Βόζεµπεργκ έχει τώρα
το λόγο για οκτώ λεπτά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς χθες απο-
δείξαµε για µια ακόµη φορά ότι η Νέα ∆ηµοκρατία στηρίζει τις
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που έχουν σωστή κατεύθυνση και
αυτή είναι µια τέτοια τόσο όσον αφορά στην επιτάχυνση των ρυθ-
µών της δικαιοσύνης και στην ορθή απονοµή της όσο και ως πα-
ρεπόµενο -κατ’ ανάγκην, όµως, για την πολιτεία χρήσιµο- την
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αποσυµφόρηση των φυλακών. Αρκεί να αναλογιστεί κανείς –το
λέω ως εντυπωσιακή παρατήρηση- ότι κάθε έτος -η άντληση της
ποινικής πρόβλεψης είναι αυτό στο οποίο θα αναφερθώ- έχουµε
περίπου εξήντα χιλιάδες µηνύσεις που αφορούν σε παράβαση
του κώδικα οδικής κυκλοφορίας και περίπου είκοσι χιλιάδες µη-
νύσεις για παραβίαση υγειονοµικών διατάξεων.

Έτσι, οι προβλέψεις του σχεδίου νόµου που αµβλύνουν, µε-
τατρέπουν και κάποια πληµµελήµατα τα υπάγουν σε πταίσµατα
µάς βρίσκουν σύµφωνους. Συντάσσοµαι απόλυτα µε τις διαφο-
ροποιήσεις και τις εξειδικεύσεις τις οποίες ανέπτυξε ο εισηγη-
τής µας κ. Παναγιωτόπουλος και ειδικότερα στην αντίρρηση που
έχουµε προτάξει και αναπτύξει σε σχέση µε τις διατάξεις 32 και
17 του νόµου.

Ειδικότερα στο θέµα των προσώπων που κατηγορούνται για
µεταφορά και διακίνηση λαθροµεταναστών στο εσωτερικό της
χώρας εκτιµούµε πως το γεγονός ότι η πράξη χαρακτηρίζεται
από το νοµοθέτη µέχρι σήµερα σε βαθµό κακουργηµατικό εναρ-
µονίζεται απόλυτα µε την κοινή περί δικαίου αντίληψη του µέσου
Έλληνα. Εναρµονίζεται, επίσης, και µε το νοµικό µας πολιτισµό
και την αντίληψη του µέσου πολίτη για το τι είναι δίκαιο και ποιος
παραβάτης πρέπει να τιµωρείται µε τις αυστηρότερες ποινές,
πρωτίστως και κυρίως, µε βάση τη δοµή της προσωπικότητάς
του –γιατί αυτό παρακολουθεί η ποινή- και, βεβαίως, την πράξη
στην οποία έχει επιδοθεί.

Επίσης, χθες είχα την ευκαιρία και την τιµή να πω κάποιες σκέ-
ψεις για την ποινική διαµεσολάβηση το θεσµό εκείνο που έχουµε
αναπτύξει έναν ισχυρισµό και µια επιχειρηµατολογία ότι θα µπο-
ρούσε να υποβαθµίζει αξιόποινες πράξεις, που ο νοµοθέτης
µέχρι σήµερα τις περιβάλλει µε ιδιαίτερη απαξία, δίνοντάς τους
πληµµεληµατικό χαρακτήρα. Αναπτύχθηκε επαρκώς.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θέλω να υποστηρίξω µία τροπολογία που πιστεύω ότι είναι
καθ’ ύλην αρµόδιο το σχέδιο νόµου να τη συµπεριλάβει και να
τη φιλοξενήσει σε νοµοθετική πρόβλεψη. Αφορά σε µία παρα-
δροµή του νοµοθέτη στο άρθρο 256, που αναφέρεται στην απι-
στία σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, στο άρθρο 256 λέει ο νοµοθέτης επί λέξει ότι «υπάλληλος
που κατά τον προσδιορισµό, την είσπραξη και τη διαχείριση
φόρων, δασµών, τελών ή άλλων φορολογηµάτων ή οποιωνδή-
ποτε εσόδων ελαττώνει εν γνώσει του –µε πρόθεση, δηλαδή µε
δόλο- και για να ωφεληθεί ο ίδιος ή άλλος, -υπερχειλής προσω-
πικότητα, έντονη προσωπικότητα του δόλου για εκείνους που
µας ακούν- τη δηµόσια, τη δηµοτική ή την κοινοτική περιουσία
της οποίας του έχουν εµπιστευθεί τη διαχείριση». Εδώ εκ παρα-
λείψεως δεν έχει προστεθεί ότι το αδίκηµα αυτό αφορά και σε νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.

Και αυτό το λέµε σαν αναγκαιότητα της πρόληψης και της πρό-
βλεψης. ∆ιότι όπως γνωρίζετε ο ν.1608/1950, που είναι ο νόµος
περί καταχραστών του ελληνικού δηµοσίου, ο οποίος παραπέ-
µπει στο άρθρο 256, δηλαδή στην απιστία σε βάρος του ελληνι-
κού δηµοσίου, όπως τροποποιήθηκε από τα νοµοθετήµατα
1738/87 και 2298/95 επί λέξει διατυπώνει «στον ένοχο του αδι-
κήµατος που προβλέπεται ειδικώς από το άρθρο 256, τα παρα-
πάνω εφαρµόζονται µόνο όταν το αδίκηµα στρέφεται κατά του
δηµοσίου, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου».

Αυτό βεβαίως, γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ και όλοι γνωρίζουµε,
ότι θα µπορούσε να ισχύσει και να µη χρειάζεται τροπολογία αν
µπορούσε η αναλογική εφαρµογή να διευρύνει και να αλλοιώσει
και το αξιόποινο και τη βάση επέκτασης του νοµοθέτη. Εδώ,
όµως, δεν µπορεί να το κάνει, διότι όπως γνωρίζετε η κατά πα-
ραποµπή ουσιαστική αλλοίωση των στοιχείων της αντικειµενικής
υπόστασης του εγκλήµατος προσκρούει στο άρθρο 7 παράγρα-
φος 1 του Συντάγµατος, στο άρθρο 1 του Ποινικού Κώδικα και
στο άρθρο 7 παράγραφος 1 της Σύµβασης των ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου.

Έτσι, λοιπόν, επειδή κατ’ αναλογία δεν µπορεί να εφαρµοστεί
ο νόµος για τους καταχραστές του ελληνικού δηµοσίου στο
άρθρο 256, δηλαδή στην απιστία σε βάρος του ελληνικού δηµο-
σίου, οποιοσδήποτε δράστης παραβαίνει το νόµο αλλά η ελάτ-

τωση της δηµόσιας περιουσίας περιορίζεται σε ένα νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, όπως παραδείγµατος χάρη µπορεί να
είναι ο δικηγορικός σύλλογος ή το πανεπιστήµιο, µε βάση το 256
δεν µπορεί να τιµωρηθεί.

Έτσι, λοιπόν, για την τροπολογία την οποία νόµιµα σας έχουµε
καταθέσει και υπογράφεται από δεκαπέντε ή δεκαεπτά συνα-
δέλφους, λέµε επί λέξει ότι η τελική διατύπωση πρέπει να είναι
«υπάλληλος που κατά τον προσδιορισµό, την είσπραξη ή τη δια-
χείριση φόρων, δασµών, τελών ή άλλων φορολογηµάτων ή οποι-
ωνδήποτε εσόδων ελαττώνει εν γνώση του και για να ωφεληθεί
ο ίδιος ή ο άλλος τη δηµόσια, τη δηµοτική ή την κοινοτική περι-
ουσία ή την περιουσία νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου της
οποίας η διαχείριση του είναι εµπιστευµένη» και παρακάτω συ-
νεχίζει το άρθρο την ποινική πρόβλεψη που αφορά στη συγκε-
κριµένη διάταξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας εκτιµούµε ότι
εφόσον και το Υπουργείο εκτιµήσει –και είµαι βέβαιη πως θα το
κάνει- τις παρατηρήσεις που αρθρώθηκαν εναργώς και από τον
εισηγητή µας και από άλλους συνοµιλητές -διότι αλίµονο αν ένα
σχέδιο νόµου που στοχεύει στην επιτάχυνση της δικαιοσύνης θα
έπρεπε να γίνεται ένα αντικείµενο κοµµατικής αντιπαράθεσης,
αυτό δεν φάνηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα- ότι θα είναι σεβαστές οι
παρατηρήσεις, που σε βελτιωτικό χαρακτήρα τείνουν να συν-
δράµουν στην εξειδίκευση των διατάξεων, εκείνες που πραγµα-
τικά δεν θα εµπεριέχουν προχειρότητα, αλλά θα δείχνουν ότι
είναι ένα προϊόν ενδελεχούς µελέτης, αφού αφορούν στην απο-
νοµή της δικαιοσύνης.

Με αυτές τις σκέψεις εµείς ψηφίζουµε, όπως ανέλυσε και ο ει-
σηγητής µας, την πλειονότητα των διατάξεων, µε τις εξαιρέσεις
για τις οποίες επιχειρηµατολόγησε. Θεωρούµε ότι πραγµατικά
αυτό το σχέδιο νόµου συµβάλλει θετικά στην επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τη

Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας Β’ Αθηνών κ. Ελισσάβετ Βόζε-
µπεργκ.

Θα ολοκληρωθεί ο κύκλος των οµιλητών επί των άρθρων και
των τροπολογιών µε τον κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο, Βου-
λευτή του ΛΑΟΣ.

Έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά, κύριε Χρυσανθακόπουλε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, χθες µέχρι σήµερα το πρωί στην περιοχή της

Πάτρας γίναµε µάρτυρες εκτεταµένων επεισοδίων ανάµεσα σε
Αφγανούς και σε Σοµαλούς λαθροµετανάστες. Καταλαβαίνετε
ότι αυτό το φαινόµενο πλέον είναι καθηµερινό στην πόλη των Πα-
τρών. Είχαµε τρία άτοµα στο νοσοκοµείο, είχαµε πυρπόληση
χώρων και καταλυµάτων µεταξύ τους, συγκρούσεις, κατέστρε-
ψαν και έκαψαν αυτοκίνητα.

Εξεγέρθηκαν σε µία χώρα που τους φιλοξενεί δίχως διαβατή-
ριο, δίχως πιστοποιητικά ταυτότητας στα χέρια τους, δίχως τί-
ποτα, σε µία χώρα που σε λίγο καιρό θα κληθεί ο απλός πολίτης
να έχει µία κάρτα για να εντοπίζεται µε GPS από το δορυφόρο.
Κατανοείτε τις συνθήκες στις οποίες βρισκόµαστε. ∆εν είναι δυ-
νατόν το φαινόµενο αυτό, µε τους δεκάδες χιλιάδες λαθροµετα-
νάστες που έρχονται κατά µήνα στη χώρα µας, να συνεχιστεί.

Η εξέλιξη των πραγµάτων είναι δραµατική. Κρυφά, δίχως καµ-
µία ανακοίνωση και δίχως να προσδιοριστεί ο χώρος που έχει
επιλεγεί για να κατασκευαστεί χώρος υποδοχής, η Κυβέρνηση
ετοιµάζεται να προχωρήσει σε ενέργειες και στην περιοχή µας.
∆ηλαδή, να αποκτήσουµε µόνιµο καταυλισµό, οργανωµένο ή µη
οργανωµένο, ανάλογα πώς θα επιλέξει η Κυβέρνηση, για να
εδράζονται αυτοί -στη δική µας περίπτωση θα χρειαστούν και
δύο καταυλισµοί, γιατί είναι χωρισµένοι σε στρατόπεδα- και να
συνεχιστεί αυτός ο πόλεµος µεταξύ τους.

Το φαινόµενο αυτό της λαθροµετανάστευσης η Κυβέρνηση το
αντιµετωπίζει στο πλαίσιο των δικαιωµάτων του ανθρώπου, το
οποίο όµως καταντά απάνθρωπο για µας. Εµείς σεβόµαστε την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια και ύπαρξη και θεωρούµε ότι όποιος αι-
τείται πολιτικού ασύλου πρέπει να εξετάζεται. Πιστεύουµε, επί-
σης, ότι ο οποιοσδήποτε βρέθηκε στη χώρα µας, πρέπει να του
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φερθούµε κόσµια. Βέβαια, οφείλει και αυτός να σεβαστεί το
χώρο που βρίσκεται.

Όµως, ξέρετε, ότι η αλαζονεία της αυθαιρεσίας και της ασυ-
δοσίας δεν διακατέχει µόνο τον κυβερνητικό κόσµο, αλλά και αυ-
τούς οι οποίοι απολαµβάνουν τιµών και δόξας. Σκεφτείτε
µερικούς από αυτούς που φορτώνονται στα λεωφορεία για να
έλθουν στην Αθήνα -δωρεάν µετακίνηση- και µετά βρίσκουν τον
τρόπο να κατέβουν και στην Πάτρα.

Με µεγάλη θλίψη βλέπουµε την Κυβέρνηση να κάνει έκπτωση
αξιών στο ζήτηµα της αντιµετώπισης των διακινητών. Αλήθεια,
πότε οι δουλέµποροι, –γιατί έχει σηµασία να το δούµε σε όλες τις
διαστάσεις το θέµα- πότε οι σωµατέµποροι –επιµένω και σ’ αυτό-
πότε αυτοί που οδηγούν κόσµο να σκοτώνεται στις νάρκες του
Έβρου ή να πνίγεται στον Έβρο ή βυθίζουν τα πλοιάριά του και
πνίγεται έξω από τις ακτές των ελληνικών νησιών, πότε αυτοί οι
άνθρωποι έπαψαν να διαπράττουν κακουργηµατικές πράξεις και
κάνουν απλά πληµµελήµατα τιµωρίας ενός έτους;

Πότε αυτά τα οργανωµένα κυκλώµατα, τα οποία υπηρετούν τη
νέα τάξη πραγµάτων και διευκολύνουν στο να γίνει η ∆υτική Ευ-
ρώπη η δύση της Ευρώπης και αυτή µια πλατιά Βαβυλωνία, µία
πολυπολιτισµική κοινωνία, θέλει δεν θέλει, θα πρέπει να διευκο-
λύνονται; ∆ιευκολύνονται ακριβώς γι’ αυτό το λόγο, ότι οδηγούν
την Ευρώπη στον πολυπολιτισµό, θέλει δεν θέλει; ∆ιευκολύνο-
νται γιατί υπηρετούν τα σχέδια της νέας τάξης πραγµάτων; ∆ι-
ευκολύνονται αυτά τα κυκλώµατα, τα οποία εισπράττουν και
πάρα πολλά χρήµατα από τη συµφωνία η οποία έχει συναφθεί
ανάµεσα σ’ αυτούς που τους διακινούν από τις χώρες καταγωγής
τους -µε ναρκωτικά στα χέρια πολλές φορές- και µέχρι τον ευ-
ρωπαϊκό χώρο;

Ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι πιέζουν τη συνείδησή µας να νοµο-
θετήσουµε ως Βουλή σε µια λάθος κατεύθυνση; Γιατί θα πρέπει
να ενταχθούµε όλοι στη θεωρία της ανοιχτής κοινωνίας, των
ανοιχτών συνόρων, της κατάργησης των συνόρων, της ελεύθε-
ρης διακίνησης των ανθρώπων όπου θέλουν; Γιατί θα πρέπει η
Κυβέρνηση να δίνει εκατοντάδες εκατοµµύρια; Και να µε δια-
ψεύσετε σε αυτό, αν τα χρήµατα για τις συναυλίες που κάνουν σε
όλες τις πόλεις της χώρας τα συγκροτήµατα υπεράσπισης των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων των µεταναστών, δεν είναι επιδοτού-
µενα από την ίδια την Κυβέρνηση µε τα φανερά κονδύλια. Πώς
γίνεται;

Γιατί, λοιπόν, εσείς µέσα σ’ αυτό το συνολικό πλέγµα κατα-
στάσεων κινείστε προς αυτόν το δρόµο; ∆ιότι δυστυχώς η δική
σας άποψη είναι θετική στο να επιβραβευθούν αυτές οι εξελίξεις
τις οποίες θεωρείτε φυσιολογικές στην πράξη, κύριε Υπουργέ.
Αυτοί οι σωµατέµποροι –δεν θα πω απλά δουλέµποροι- αν δεν
έχουν το φόβο της βαριάς ποινής, δεν θα διακινδυνεύουν ακόµα
περισσότερο; ∆εν ξέρουµε ότι αυτοί συνεργάζονται µε τις επί-
σηµες αρχές της Τουρκίας γιατί έχει διαφθαρεί το τουρκικό κρά-
τος, αν δεν είναι και εντολή των υπηρεσιών του τουρκικού
κράτους να γίνεται αυτό το «ξεφόρτωµα» στην Ελλάδα; ∆εν το
ξέρουµε αυτό; ∆εν έχουν συλληφθεί –δυστυχώς για µας- λιµενι-
κοί και άλλοι παράγοντες που προωθούν τη λαθροδιακίνηση
αυτών των µεταναστών; Αυτό δεν είναι ένα φαινόµενο για το
οποίο έχουµε δεδοµένα στα χέρια µας;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Τα κακουργήµατα πα-
ραπέµπονται και τώρα, κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλουµε να συνεχί-
σουν µε κακουργήµατα επειδή συνεπάγονται και τα πληµµελή-
µατα κι εδώ είναι ένα θέµα.

Εσείς γιατί κάνατε την αποµείωση της ποινής; Τι θέλετε να δι-
ευκολύνετε; ∆εν κατανοείτε ότι όταν εσείς τους χαµογελάτε,
όταν χασκογελάτε ικανοποιηµένοι ότι «κοιτάξτε, εµείς είµαστε
µια χώρα πολύ ανεκτική», αυτοί θα κάνουν υπέρβαση της ανο-
χής µας; ∆εν συνειδητοποιείτε ότι αυτό το «παράθυρο» είναι
πρώτο θέµα µεταξύ τους για να ενηµερωθούν ότι από δω και
µπρος τα πράγµατα είναι πιο εύκολα γι’ αυτούς; Τουλάχιστον
τους διαπράττοντες το αδίκηµα δεν θα πρέπει να τους «στριµώ-
χνουµε»;

Να σας ρωτήσω κάτι; Υπάρχουν οι χθεσινοί τραυµατίες. Επί-
σης στην Πάτρα τον τελευταίο χρόνο έχουµε πάνω από δέκα νε-

κρούς σε συµπλοκές µεταξύ τους. Μαχαιρώθηκε Αλγερινός, µα-
χαιρώθηκε Ρουµάνος, έφυγαν οι πεντακόσιοι Ρουµανόγυφτοι
όταν συγκρούστηκαν µε Αφρικανούς. Πανικός στην πόλη, συνέ-
χεια τα ίδια φαινόµενα. Πριν από λίγο καιρό είχαµε το βιασµό
µιας κοπέλας από τρεις Αφγανούς και µια σειρά από άλλα γεγο-
νότα. Ποιος είναι ο ηθικός αυτουργός; Ποιος πληρώνει γι’ αυτά
τα αδικήµατα για τα οποία δεν συλλαµβάνεται κανείς; ∆εν θα
πρέπει, λοιπόν, να αισθάνονται ότι αυτή η χώρα είναι ευνοµού-
µενη και είναι ευρωπαϊκή;

Κύριε Υπουργέ, να αφήσετε το νόµο ως ισχύει, να µην γίνετε
η ελαστική Κυβέρνηση, η ελαστική συνείδηση, η υποχωρητική
µεταρρυθµιστική πολιτική που οδηγεί την ανοµία στο να κυριαρ-
χεί και να επιβραβεύεται. Επιµένουµε. Αυτό είναι ένα φαινόµενο
για το οποίο µέρα µε τη µέρα οι Έλληνες τα βάζουν µε τον εαυτό
τους γιατί είναι ανεκτικοί προς εσάς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χρυσανθακόπουλο του ΛΑΟΣ.
Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-

ωµάτων κ. Χάρης Καστανίδης έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
µου δείξετε µια µικρή ανοχή γιατί σήµερα δεν µίλησα καθόλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι ιδιαίτερη ικανοποί-
ηση γιατί η Κυβέρνηση εισηγείται νοµοσχέδιο τολµηρό στο οποίο
περιλαµβάνονται ρηξικέλευθες ιδέες για τον εξορθολογισµό
στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης. Είναι νοµοσχέδιο που
εντάσσεται σε µία συνολική δέσµη παρεµβάσεων της Κυβέρνη-
σης για τον εξορθολογισµό και την επιτάχυνση στην απονοµή
της δικαιοσύνης γενικότερα. Έχω προαναγγείλει ότι σε λίγο
καιρό από τη σηµερινή συζήτηση θα υπάρξει νέα νοµοθετική
πρωτοβουλία που θα αφορά την επιτάχυνση και τον εξορθολο-
γισµό στην πολιτική δίκη. Ήδη, όπως είναι γνωστό σε όλους σας,
εψηφίσθη το νοµοσχέδιο για την επιτάχυνση και τον εξορθολο-
γισµό της διοικητικής δίκης, όπως και το νοµοσχέδιο για τη δια-
µεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις.

∆εν είναι µία συνήθης πρωτοβουλία η σηµερινή. Επιτρέψτε
µου να διατηρώ αυτήν την άποψη µε επιµονή. Στο νοµοσχέδιο
που συζητάµε περιλαµβάνονται γενναία και ριζοσπαστικά µέτρα
που θα δώσουν ώθηση στον εξορθολογισµό της ποινικής δίκης.
Προφανώς δεν επιλύονται όλα τα προβλήµατα που χρόνια τώρα
συσσωρεύτηκαν στο ποινικό, διοικητικό και πολιτικό µας σύ-
στηµα. Θα χρειαστούν και άλλες συνεχείς και επίµονες προσπά-
θειες. Σηµασία όµως έχει κάθε βήµα που συντελείται να εισφέρει
µε τρόπο θετικό και αποτελεσµατικό στον επιδιωκόµενο σκοπό.
Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε για τον εξορθολογισµό
στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης κινείται σε ριζοσπαστι-
κές «ράγες».

Ο εισηγητής µας µε εύγλωττο και απολύτως επαρκή τρόπο
εξήγησε όλα όσα έπρεπε να διατυπωθούν για τις εισηγούµενες
ρυθµίσεις. Πολλοί εκ των συναδέλφων, είτε εισηγητές είτε αγο-
ρητές, φώτισαν τις θετικές πλευρές του νοµοσχεδίου. ∆εν θα
επανέλθω σ’ αυτά. Θα διατυπώσω µερικές γενικότερες σκέψεις.

Ουσιαστικά τρεις είναι οι τοµείς στους οποίους παρεµβαί-
νουµε µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Πρώτον, επιχειρούµε τον
εκσυγχρονισµό και τον εξανθρωπισµό του συστήµατος των ποι-
νών. Ενισχύουµε τις εναλλακτικές ποινές. Σε ορισµένες χώρες οι
εναλλακτικοί τρόποι έκτισης των ποινών είναι οι θεµελιώδεις, οι
κύριοι τρόποι µε τους οποίους κάποιος αποδίδει -λόγω της προ-
σβολής που έκανε προς την κοινωνία- τα οφειλόµενα στην κοι-
νωνία. Στην Ελβετία, παραδείγµατος χάρη, είναι σχεδόν
αποκλειστικός ο εναλλακτικός τρόπος έκτισης των ποινών.

Εµείς κάνουµε ένα πολύ σηµαντικό βήµα στο να ενισχύσουµε
τις εναλλακτικές ποινές. ∆ιαλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο σειρά
µέτρων που διακρίνονται για την εσωτερική τους αλληλουχία και
συνέπεια. Πρώτον, διευκολύνουµε το δικαστή να επιβάλει την
κοινωφελή εργασία διότι µέχρι σήµερα αυτός ο πρωτοποριακός
θεσµός που εισήχθη ήδη από το 1999 δεν εφαρµοζόταν γιατί οι
προβλέψεις που τον αφορούσαν ήταν λανθασµένες. Υπήρχε πε-
ρίπτωση άνθρωπος στον οποίο θα µπορούσε να επιβληθεί η κοι-
νωφελής εργασία να οφείλει τέσσερις χιλιάδες ώρες εργασίας,
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αριθµός εξωπραγµατικός που, όπως και ορισµένα άλλα συµπα-
ροµαρτούντα, καθιστούσε τελικά το θεσµό της κοινωφελούς ερ-
γασίας ουσιαστικά µη ελκυστικό. Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
καθιστούµε το θεσµό της κοινωφελούς εργασίας ελκυστικό.

∆εύτερον, καταλήγουµε πάντα στο θεσµό της κοινωφελούς
εργασίας και αν ακόµα αρχικώς, όπως και σήµερα προβλέπεται,
το δικαστήριο επιβάλλει τη µετατροπή µιας ποινής σε χρηµατική
ποινή. Η σειρά, λοιπόν, είναι: Επιβάλλεται µία ποινή που µετα-
τρέπεται από το δικαστήριο σε χρηµατική ποινή. Η χρηµατική
ποινή σύµφωνα µε τις προβλέψεις µας µπορεί να καταβληθεί σε
χρόνο επαρκή, ώστε ο καταδικασθείς να µη βρίσκεται µπροστά
στην ανάγκη τελικά να οδηγείται πίσω από της φυλακής τα σί-
δερα γιατί δεν έχει να πληρώσει την επιβληθείσα χρηµατική
ποινή.

Μέχρι τώρα µόνο οι δυνάµενοι για λόγους οικονοµικούς µπο-
ρούσαν να καταβάλλουν τις χρηµατικές ποινές. Υπήρχαν πολλοί
καταδικασµένοι που επειδή δεν είχαν να πληρώσουν την επιβλη-
θείσα χρηµατική ποινή οδηγούντο στα καταστήµατα κράτησης.
Προβλέπουµε τώρα τη δυνατότητα σε ένα χρονικό ορίζοντα δύο
ως τριών ετών να καταβάλεται η επιβληθείσα ποινή και αν και
πάλι ο καταδικασθείς δηλώσει ότι δεν έχει τη δυνατότητα τότε
επέρχεται η ελκυστική πλέον επιβολή της κοινωφελούς εργα-
σίας.

Εξορθολογίζουµε όµως το σύστηµα των ποινών και στις δια-
τάξεις περί αναστολής. Και λαµβάνονται για πρώτη φορά πρό-
νοιες καθαρά ανθρωπιστικού χαρακτήρα. Κανένας,
παραδείγµατος χάριν, δεν είχε σκεφθεί σήµερα ότι ο ευεργετικός
υπολογισµός της ποινής δεν µπορεί να ισχύσει για ανθρώπους
που δεν δύνανται να εργαστούν. Οροθετικοί, παραπληγικοί, άν-
θρωποι µε αναπηρίες υψηλού ποσοστού, µητέρες που έχουν τα
ανήλικα παιδιά τους µέχρι τριών ετών στις φυλακές. Όλες αυτές
οι κατηγορίες, επειδή είναι προφανές ότι δεν µπορούσαν να ερ-
γαστούν, δεν µπορούσαν να δεχθούν και την ευεργεσία αυτού
του µέτρου, του ευεργετικού τρόπου υπολογισµού της ποινής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δεύτερος τοµέας στον οποίον
επεµβαίνουµε είναι η ανάγκη να εξευρεθούν εναλλακτικές ποινι-
κές διαδικασίες που θα αποσυµφορούν τα ποινικά δικαστήρια.
Εισάγονται, λοιπόν, νέοι θεσµοί. Για να είµαι ακριβής εισάγεται
νέος θεσµός: ο θεσµός της ποινικής συνδιαλλαγής. Προηγου-
µένως όµως εξορθολογίζουµε την ισχύουσα ήδη πρακτική της
έµπρακτης µετάνοιας.

Η έµπρακτη µετάνοια έχει εισαχθεί ως θεσµός εδώ και πολύ
καιρό στο ποινικό µας σύστηµα. Είχε όµως και αυτή πολλά προ-
βλήµατα. Πρώτον αφορούσε πολύ µικρό αριθµό εγκληµάτων.
∆εύτερον, προβλέπονταν διαφορετικοί χρόνοι εντός των οποίων
µπορούσε να επέλθει η έµπρακτη µετάνοια µε αποτέλεσµα να
υπάρχει µια µη κανονικότητα των ρυθµίσεων που ήταν προβλη-
µατική. Το σύστηµα, λοιπόν, της έµπρακτης µετάνοιας το εξορ-
θολογίζουµε γιατί προβλέπουµε ενιαίες προθεσµίες µέσα στις
οποίες µπορεί να κινηθεί η διαδικασία της έµπρακτης µετάνοιας
και επεκτείνουµε σε µια σειρά αδικηµάτων την εφαρµογή της.

Ο εντελώς όµως καινοτόµος και νέος θεσµός είναι ο θεσµός
της ποινικής συνδιαλλαγής. Είναι θεσµός προερχόµενος, πράγ-
µατι, από τις αγγλοσαξονικές χώρες. Υιοθετήθηκε και στη µέση
Ευρώπη. Η Ιταλία για παράδειγµα υιοθέτησε έγκαιρα το θεσµό.
Η υιοθέτηση της ποινικής συνδιαλλαγής από την εµπειρία εφαρ-
µογής που έχουµε στις χώρες αυτές οδήγησε σε µια σοβαρό-
τατη ελάφρυνση των πινακίων των ποινικών δικαστηρίων από τις
υποθέσεις που αφορούν εγκλήµατα ιδιοκτησίας και σε βάρος της
περιουσίας. Ένα υψηλό ποσοστό που µπορεί να ανέρχεται στο
85% των υποθέσεων που εντάχθηκαν στη διαδικασία της ποινικής
συνδιαλλαγής δεν έφτασαν ποτέ στο ακροατήριο του οικείου ποι-
νικού δικαστηρίου.

Το θεσµό της ποινικής συνδιαλλαγής εισάγουµε τώρα µε βάση
το άρθρο 17 του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Και είναι µια πρω-
τοποριακή επιλογή. Ευελπιστούµε βάσιµα ότι εφαρµοζόµενος µε
συνέπεια αυτός ο θεσµός θα οδηγήσει στα ίδια θετικά αποτελέ-
σµατα που οδήγησε τα δικονοµικά συστήµατα σε άλλες χώρες.
Και υπολογίζω ότι µετά την πάροδο ευλόγου χρόνου ένα υψηλό
ποσοστό υποθέσεων που αφορούν παραβιάσεις προσβολές κατά
της ιδιοκτησίας και της περιουσίας δεν θα φθάνουν στα ποινικά

δικαστήρια µε ευεργετικές συνέπειες για τους δικαστές και τις
συνθέσεις των δικαστηρίων που θα µπορούν να ασχολούνται µε
άλλες πολλές σοβαρές υποθέσεις.

Ο τρίτος τοµέας στον οποίον παρεµβαίνουµε είναι η σύντµηση
και η ευελιξία όλων των δικονοµικών διαδικασιών, από το προ-
καταρκτικό στάδιο, από την προκαταρκτική εξέταση µέχρι και τη
συζήτηση επ’ ακροατηρίου. Θυµίζω ότι τάσσουµε προθεσµίες
και για τη διατύπωση της εισαγγελικής πρότασης προς το συµ-
βούλιο αλλά και συγκεκριµένη επίσης προθεσµία για την έκδοση
των βουλευµάτων. Μέχρι τώρα δεν υπήρχε καµµία τεταγµένη
προθεσµία. Συµπυκνώνουµε το χρόνο από την προκαταρκτική
εξέταση µέχρι το πέρας της κύριας ανακρίσεως. Χωρίς να θί-
γουµε δικονοµικά δικαιώµατα εξορθολογίζουµε το καθεστώς των
αναιρέσεων -µέχρις εξαλείψεως του φαινοµένου της αναιρέ-
σεως- και των εφέσεων κατά βουλευµάτων.

Εξορθολογίζουµε το άρθρο 349 που αφορά στις αναβολές.
Εδώ πρέπει να κάνω µια παρατήρηση. Πολλοί φορείς, πολλοί συ-
νάδελφοι –συνάδελφοι είτε στη Βουλή, είτε συνάδελφοι δικηγό-
ροι- όταν συζητούµε θέµατα δικαιωµάτων είναι απολύτως θετικοί.
Όταν φτάνουµε στα θέµατα της επιτάχυνσης της ποινικής δίκης
αρχίζει και ισχύει αρκετές φορές µια επαγγελµατική νοοτροπία.
∆εν είναι ποτέ κανένας διατεθειµένος –από όσους συλλειτουρ-
γούν στο πλαίσιο της δικαιοσύνης- να βοηθήσει την επιτάχυνση
της ποινικής δίκης, παρά το γεγονός ότι όλοι µας αναγνωρίζουµε
ότι είµαστε µια από τις πιο πολλές φορές καταδικασµένη χώρα
από το δικαστήριο του Στρασβούργου γιατί υπερβαίνουµε –κα-
νόνας αυτός- τα εύλογα όρια µιας δίκης. Και ενώ η χώρα µας
έχει καταδικαστεί, λίγες φορές ενεργούµε για να µην ξανασυµ-
βεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε να σταµατήσω, να σταµατήσω. ∆εν
έχω µιλήσει καθόλου από χθες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι. Απλά σας θυ-
µίζω ότι υπάρχει χρόνος. Το ότι δεν έχετε µιλήσει είναι άλλο
θέµα. Σας θυµίζω το χρόνο για τον Κανονισµό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ακού-
στε µε λίγο. Επειδή σέβοµαι τους συναδέλφους µιλώ πάντοτε
στο τέλος αφού τους ακούσω όλους. Θα µπορούσα συνεπώς
χθες να αξιοποιήσω το χρόνο που είχα κατά την πρωτολογία. Το
κάνω όµως στο τέλος γιατί θέλω να σεβαστώ τους συναδέλφους
και να ακούσω τις απόψεις τους. Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν, γι’
αυτόν το λόγο δείξτε µιαν ανοχή –ήδη την δείξατε και σας ευχα-
ριστώ- µέχρις ότου να ολοκληρώσω τις σκέψεις µου. Ειδάλλως
δεν έχω καµµίαν απολύτως αντίρρηση αν ενδεχοµένως η εφαρ-
µογή του Κανονισµού είναι τέτοια που πρέπει να σταµατήσω, να
σταµατήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ, δεν
σας απαντώ γιατί σας έχω αναγνωρίσει σιωπηλά όλα αυτά που εί-
πατε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, για το άρθρο 349 είναι αναγκαίες ρυθµί-
σεις. ∆εν µπορεί να έχουµε έναν απεριόριστο αριθµό αναβολών.
Άκουσα να λένε τι θα γίνει αν πραγµατικός λόγος ανώτερης βίας
προκύψει µετά τη δεύτερη αναβολή.

Ακούστε µε να δείτε, κύριοι συνάδελφοι. Κατ’ αρχάς δεν είναι
δύο οι αναβολές, είναι τρεις οι αναβολές. Μια η αναβολή που
µπορεί να δώσει ο εισαγγελεύς και το δικαστήριο αν κρίνει ότι
πρέπει να τη δώσει και µάλιστα χωρίς να τάσσεται προθεσµία για
τον προσδιορισµό της νέας δικασίµου. Και δύο αναβολές που
µπορεί να οφείλονται στους διαδίκους και τους πληρεξουσίους
τους, όπου βεβαίως οι αποφάσεις για την αναβολή πρέπει να
είναι αιτιολογηµένες και να στηρίζονται στους συγκεκριµένους
λόγους που προβλέπει η σχετική διάταξη. Κοιτάξτε τώρα τι µπο-
ρεί να συµβεί για να απαντήσω στο ερώτηµα περί ανωτέρας βίας
µετά τη δεύτερη αναβολή. Με συγχωρείτε. ∆ίνει µια αναβολή το
δικαστήριο, οικεία βουλήσει, χωρίς προσδιορισµό χρόνου. Λόγος
ανωτέρας βίας; Μπορεί, παραδείγµατος χάριν, να είναι η υγεία
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του κατηγορουµένου.
Το δικαστήριο, εάν είναι σοβαρό το πρόβληµα, θα εκτιµήσει

πότε µπορεί να προσδιοριστεί η δικάσιµος. Θα συνεχίσει να έχει
κάποιος πάλι λόγους ανωτέρας βίας -εγώ επιλέγω τους λόγους
ανωτέρας βίας, δεν χρειάζεται να είναι αυτός ο λόγος για τον
οποίο διατάσσει το δικαστήριο την αναβολή- και κατά την πρώτη.
∆ηλαδή, δίδεται δεύτερη αναβολή, µετά την οικεία του δικαστη-
ρίου, για λόγους που αφορούν έναν εκ των διαδίκων.

Εν τω µεταξύ, µπορεί να εκτιµηθεί αν µπορεί να υπάρξει η εφά-
παξ διακοπή της δίκης για δεκαπέντε µέρες. Μετά από αυτό δί-
δεται δεύτερη αναβολή. Μετά τη δεύτερη αναβολή προβλέπουµε
ότι θα έχουµε δύο δεκαπενθήµερες διακοπές.

∆εν αισθάνεστε ότι κάποια στιγµή θα πρέπει να σταµατήσουµε
το όριο αναβολών και διακοπών; ∆ηλαδή πως θα εξορθολογή-
σουµε το χρόνο; Ας φροντίσουν άπαντες να εφαρµόσουν τις δια-
τάξεις. Γι’ αυτό και υπάρχει και η δυνατότητα µέσω της
επιθεωρήσεως εφεξής να ελέγχεται πειθαρχικά ο δικαστής που
δεν θα εφαρµόζει σωστά τις νέες διατάξεις περί αναβολών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε ορισµένες παρα-
τηρήσεις, οι οποίες έγιναν από συναδέλφους. Είναι προφανές
ότι δεν µπορώ να αποδεχτώ ορισµένες παρατηρήσεις, όπως
αυτή ας πούµε που έκανε ο κ. Μαρκογιαννάκης για την προ-
σφορά, εφόσον το θέλει ο θιγείς, κοινωφελούς εργασίας, παρο-
χής υπηρεσιών από το θύµα στο θύτη. Πρόκειται για
πρωτοποριακό θεσµό. Έχει εφαρµοστεί σε άλλες χώρες. ∆εν
υποχρεώνει κανένας το θύµα να δουλέψει υποχρεωτικώς στο
θύτη. Εάν το θέλει ο θιγείς. Μόνο εάν συµφωνήσει. Μπορεί να
διευκολύνει κατά πολύ το αίτηµα κοινωνικής συµφιλίωσης αυτή
η δυνατότητα.

Ούτε βεβαίως υπάρχει κανένα πρόβληµα από αυτά που υπαι-
νίχθηκε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Μαρκογιαννάκης, για τις µε-
ταβολές που επιφέρουµε στο άρθρο 56 του Ποινικού µας
Κώδικα, διότι και σήµερα η διατύπωση του Ποινικού Κώδικα είναι
ότι αυτός ο οποίος είναι γέρων και έχει καταδικαστεί για αδίκηµα
για οφειλή σε βάρος του δηµοσίου, εκτελεί την επιβληθείσα
ποινή στην οικία του -και σήµερα προβλέπεται- και εµφανίζεται
και ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, αν του το επιβάλει βεβαίως το
δικαστήριο, στο αστυνοµικό τµήµα της περιφερείας του. Συνε-
πώς αυτό δεν αλλάζει. Ισχύει η διατύπωση του άρθρου 56, απλώς
επεκτείνουµε αυτήν τη δυνατότητα και σε άλλα εγκλήµατα.

Για το άρθρο 32, που αφορά τη λαθροµετανάστευση, να γίνει
κατανοητό σε όλους. Η Κυβέρνηση δίνει κυριολεκτικά µάχη,
ώστε οι έµποροι που ασχολούνται µε τη διακίνηση υπηκόων τρί-
των χωρών να µη βρίσκουν περάσµατα στη χώρα. Στις φιλότιµες
προσπάθειες της Κυβέρνησης οφείλεται η συµφωνία µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και η έλευση της FRONTEX όχι µόνο πια στα θα-
λάσσια σύνορα µας, αλλά και στα χερσαία σύνορα, προκειµένου
να περιοριστεί το φαινόµενο, κυρίως εξ ανατολών.

Τα αποτελέσµατα είναι, ήδη, σηµαντικά. Η σύµπραξη, δηλαδή,
των δικών µας δυνάµεων και των δυνάµεων της FRONTEX έχει
οδηγήσει σε µια θεαµατική βελτίωση του φαινοµένου. Ειρήσθω
εν παρόδω ότι συµφωνώ µε όλους όσους σκέφτονται ότι µια απο-
τελεσµατική λύση του προβλήµατος, γιατί δεν υπάρχει ευρω-
παϊκή αλληλεγγύη, θα ήταν η αναθεώρηση της Συνθήκης ΙΙ του
∆ουβλίνου. Συντάσσοµαι απολύτως µε αυτήν την άποψη.

Τι συµβαίνει όµως; Αντί άλλων επιχειρηµάτων θα σας διαβάσω,
όπως έπραξα χθες αναγιγνώσκοντας έγγραφο του Εισαγγελέα
Εφετών της Κέρκυρας, σχετικό έγγραφο του Εισαγγελέα Πρω-
τοδικών Θεσπρωτίας, ο οποίος -επιλέγω ένα απόσπασµα- λέει τα
ακόλουθα: «Αποτέλεσµα της νοµοθετικής αυτής µεταβολής» –
της απόλυτης, δηλαδή, κακουργηµατοποίησης σε κάθε περί-
πτωση- «ήταν ο υπερδεκαπλασιασµός των ανακριτικών
δικογραφιών. Παραδείγµατος χάριν στο Πρωτοδικείο Θεσπρω-
τίας από σαράντα περίπου ανακριτικές δικογραφίες µέχρι το
έτος 2008-2009 εισήχθησαν στην ανάκριση τετρακόσιες περίπου
δικογραφίες. Στη συντριπτική τους δε πλειοψηφία αφορούσαν
κακουργήµατα του ν.3386.»

Γιατί δεν εισήχθηκαν πριν; ∆εν υπήρχε η κίνηση της δικογρα-
φίας στο Πρωτοδικείο Θεσπρωτίας. Γιατί µε τη διαδικασία του
αυτοφώρου πήγαιναν απευθείας στο δικαστήριο και επιβάλλο-
νταν οι σχετικές ποινές. Μετά, λοιπόν, εισήχθησαν τετρακόσιες.

Η κίνηση έγινε, δηλαδή, δεκαπλασιάστηκαν οι δικογραφίες, οι
οποίες ήταν λογικό να δεκαπλασιαστούν από τη στιγµή που δεν
υπήρχε η ευχέρεια του ανακριτή και των αρµοδίων αρχών να πα-
ραπέµπουν µε τη διαδικασία του αυτοφώρου. Πήγαν τετρακό-
σιες. Τι συµβαίνει µέχρι αυτήν τη στιγµή;

Σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα είναι προφανές -λήγει σε λίγο το
δεκαοκτάµηνο, επιµένω- ότι τετρακόσιες δικογραφίες δεν µπο-
ρούν να διεκπεραιωθούν µε την αµεσότητα που δίδει η αυτό-
φωρη διαδικασία.

Γι’ αυτό ακριβώς και ζητούνε οι εισαγγελείς τη µεταρρύθµιση,
ώστε να υπάρχει µια ευελιξία. Οι εισαγγελείς όλης της χώρας ζή-
τησαν την αρχική ρύθµιση. Και µάλιστα συνεχίζει ο Εισαγγελεύς
Πρωτοδικών Θεσπρωτίας: «Για την αντιµετώπιση, εποµένως, του
προβλήµατος υπάρχουν δύο εναλλακτικές λύσεις. Η πρώτη είναι
η προσθήκη και των κακουργηµάτων του ν.3386 στο νεοπαγές
άρθρο 308α του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Η δεύτερη και ίσως
αρκετά καλύτερη είναι η επαναφορά των εγκληµάτων των άρ-
θρων 88 παράγραφος 1, περίπτωση α και β και 87 παράγραφος
5, περίπτωση α του ν.3386 στην κατηγορία των πληµµεληµάτων.»

Θέλω να διαβεβαιώσω όλους τους ανησυχούντες συναδέλ-
φους ότι δεν παραφρόνησαν οι εισαγγελείς της χώρας. Μάλιστα,
δεν παραφρόνησε η Εισαγγελία του Αρείου Πάγου, η οποία µε
έγγραφό της υπογραφόµενο από τον αντιεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου ζητεί τις ρυθµίσεις, τις οποίες εισηγούµαστε και µάλιστα
στην αρχική τους διατύπωση.

Παρακαλώ πολύ, θέλω να καταθέσω και επισήµως στα Πρα-
κτικά το έγγραφο της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν θέλετε µπορώ να σας διανείµω πολύ ευχαρίστως και τα έγ-
γραφα των δύο εισαγγελέων. Υπάρχουν και άλλα, αλλά είναι
αυτά στα οποία αναφέρθηκα. Με πολύ χαρά.

Παρ’ όλα αυτά από τις παρατηρήσεις, κυρίως επειδή έπρεπε
οι διωκτικές αρχές να κρατήσουν τα πλεονεκτήµατα του άρθρου
253α του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, κρίναµε ότι έπρεπε να κά-
νουµε µια κλιµάκωση στις ρυθµίσεις. ∆ηλαδή, στις µη ιδιαίτερες,
µη σοβαρές, βαριές περιπτώσεις διακίνησης λαθροµεταναστών,
να έχει την ευχέρεια ο δικαστής να εισαγάγει µε το αυτόφωρο τη
διαδικασία, επειδή θα πρόκειται περί πληµµεληµατικής παραβά-
σεως. Η ποινή, βεβαίως, θα είναι πολλαπλασιασµένη επί τον
αριθµό των µεταφεροµένων λαθροµεταναστών. ∆ηλαδή, είναι
δύο έτη επί όσο αριθµό λαθροµεταναστών µετακινούν. Όλες οι
υπόλοιπες περιπτώσεις να είναι βαριές κακουργηµατικές περι-
πτώσεις. Είναι οι περιπτώσεις που χαρακτήρισε, χωρίς να το γνω-
ρίζει ο κ. Χρυσανθακόπουλος ως πληµµεληµατικές, όταν δηλαδή
γίνονται από υπηρεσίες, οι οποίες υποτίθεται ότι είναι τεταγµένες
στη δίωξη της λαθροµετανάστευσης και συνεργάζονται. Όταν
πρόκειται για κατ’ επάγγελµα…

Επ’ ευκαιρία, κύριε Πλεύρη, ο Άρειος Πάγος έχει νοµολογή-
σει ότι και µε µια µόνο πράξη µπορεί να θεωρηθεί ότι συντελεί-
ται κατ’ επάγγελµα, υπό τις συνθήκες βεβαίως που περιγράφει το
άρθρο 13 του Ποινικού µας Κώδικα. Άρα, δε χρειάζεται επανά-
ληψη της διαδικασίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άρα, δεν είναι πληµµεληµατική
πράξη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όταν, λοιπόν, τελείται
κερδοσκοπία, τελείται από δηµοσίους υπαλλήλους, τελείται κατ’
επάγγελµα ή -καθιστώ εδώ το έγκληµα αφηρηµένης διακινδύ-
νευσης- µπορεί να προκύψει κίνδυνος, τότε έχουµε βαριές κα-
κουργηµατικές πράξεις.

Ας αφήσουµε µετά και τη νοµοτεχνική βελτίωση που επέφερε
τις εισαγγελικές και τις ανακριτικές αρχές να κρίνουν σε ποιες
περιπτώσεις θα επιλέξουν τη διαδικασία του αυτοφώρου και σε
ποιες περιπτώσεις, συνεργαζόµενες κυρίως µε τις αστυνοµικές
διωκτικές αρχές, θα χαρακτηρίσουν το έγκληµα, σύµφωνα µε τις
περιπτώσεις που περιγράφω, κακουργηµατική πράξη για να
έχουν και τη δυνατότητα των ανακριτικών πράξεων του άρθρου
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253α του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τέλος και αφού ακούσω και

τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους θα επιφέρω ορισµένες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες οφείλονται σε δικές σας πα-
ρατηρήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι πέντε µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί από το Νικηφόρειο 1ο Γενικό Λύκειο
Καλύµνου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζα-
βάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να βεβαιωθείτε ότι όλοι εµείς εδώ που

επιµένουµε να προσφέρουµε ιδέες, αντιρρήσεις ή –αν θέλετε-
και θετικές τοποθετήσεις απέναντι στις ρυθµίσεις που περιέχει το
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο διαπνεόµεθα και διακατεχόµεθα από την
ίδια αγωνία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Γι’ αυτό και κάνω δε-
κτές τις προτάσεις σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό σας τιµάει ιδιαιτέρως και
δείχνει το πόσο κοινοβουλευτικός άνδρας είστε.

Έχω όµως, να προσθέσω τον προβληµατισµό που ανέπτυξα
χθες. Θα κάνω αρχικά µια γενική τοποθέτηση. Όσο προσπαθώ να
γίνω συγκεκριµένος στα θέµατα που έχουν σχέση µε την αποτε-
λεσµατικότητα στην εκδήλωση της κρατικής αυθεντίας που έχει
σχέση µε την απονοµή της δικαιοσύνης, θεωρώ ότι έχω υποχρέ-
ωση να ξεκινάω πάντα από τα γενικά.

Είναι, πράγµατι, µία γενικά διαπιστωµένη έλλειψη η απουσία
στις αίθουσες των δικαστηρίων αυτής της ευπρέπειας που πρέ-
πει να κοσµεί εκείνον, ο οποίος αναλαµβάνει εν ονόµατι του ελ-
ληνικού λαού να εκφράζει το κράτος σε αυτού του είδους τις
εκδηλώσεις που έχουν σχέση µε την απονοµή του δικαίου. Φτά-
νουµε πολλές φορές στο σηµείο να υπηρετούµε από τη θέση του
δικηγόρου την πολύ σπουδαία υπόθεση της δικαιοσύνης και ως
συνήγοροι να αναµένουµε την αιτιολογία των δικαστικών απο-
φάσεων από της έδρας και αντ’ αυτής να περιοριζόµαστε σε ένα
«ναι» ή σε ένα «όχι», σε ένα «αθώος» ή σε ένα «ένοχος».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Θεωρώ λοιπόν -και αν θέλετε το µεγεθύνω- σ’ αυτό που προ-
σπαθείτε να εφαρµόσετε στην περίπτωση των «αδικαιολογήτων»
αναβολών της ποινικής δίκης µε την υποχρέωση του δικαστή να
αιτιολογεί την απόφασή του στην περίπτωση που δώσει τη δεύ-
τερη ή την περαιτέρω αναβολή, ότι θα πρέπει σε ένα µελλοντικό
νοµοσχέδιο, το οποίο εσείς αξίζει να φέρετε σ’ αυτήν την Αί-
θουσα να βρείτε τρόπους µε τους οποίους η δικαιοσύνη από της
έδρας στις ποινικές υποθέσεις θα πρέπει να απαγγέλλει ταυτό-
χρονα και την αιτιολογία της απόφασης είτε αυτή είναι αθωωτική
είτε είναι καταδικαστική. Πρέπει επιτέλους η δηµοσιότητα να κα-
ταλαµβάνει και το σκεπτικό και τη συλλογιστική πορεία, στην
οποία ο δικαστής θα πρέπει να πείθει µε το θετικό ή το αρνητικό
του στην έκδοση της απόφασης.

Θα ήθελα να κάνω µία ακόµη γενική παρατήρηση: ∆εν υπάρ-
χει δικαιοκρατία ή δεν υπάρχει νοµικός πολιτισµός όταν σε υπο-
θέσεις που έχουν σχέση µε την έκφραση της κρατικής αυθεντίας
στην επίλυση των διαφορών στα δικαστήρια, δεν πείθει ο δικα-
στής ότι δεν αποτελεί τµήµα της κοινής δηµοσιοϋπαλληλίας. Ο
δικαστής οφείλει και πρέπει να είναι κρατικός λειτουργός, οφεί-
λει και πρέπει να πείθει ότι δεν έχει µόνο επιστηµονική κατάρ-

τιση, αλλά και ότι µετέχει του πολιτισµικού παραδείγµατος, το
οποίο υπηρετεί το δίκαιο της Ελλάδος, το οποίο υιοθετεί η δι-
καιοσύνη. Και δεν νοείται να υπάρχουν περιπτώσεις όπου µε έναν
τρόπο που δεν συµβιβάζεται µε αυτού του είδους τις σκέψεις να
υπάρχει είτε µε τη µια είτε µε την άλλη εκδήλωση δηµόσια κα-
ταφορά σε άλλες εξουσίες από µέρους δικαστικών λειτουργών.

Το λέω αυτό γιατί πράγµατι –και αναφέροµαι στα όσα είπε
προηγουµένως ο εκλεκτός συνάδελφος ο κ. Αϊβαλιώτης- γίναµε
δέκτες και τέτοιων εκδηλώσεων ως µέλη της Εξεταστικής Επι-
τροπής που ασχολείται µε το σκάνδαλο της SIEMENS. ∆εν θα
ασχοληθώ µε αυτά που καθηµερινά δεχόµαστε από δηµοσιο-
γράφους ή άλλους δηµοσιολογούντες. Τουλάχιστον, τους ανα-
γνωρίζω το ελαφρυντικό της άγνοιας ή –αν θέλετε- την πρόθεση
του να είναι σπουδαίοι µε λίγα πράγµατα. ∆ιότι, και αυτό είναι
κάτι το οποίο στις µέρες µας έχει πολύ µεγάλη σηµασία.

Είναι όµως, πράγµατι, πολύ µεγάλη η σπουδαιότητα των πρω-
τοβουλιών σας όταν αυτές έχουν να κάνουν µε τον εξανθρωπι-
σµό βεβαίως στην εκτέλεση των ποινών µε την επινόηση
εναλλακτικών τρόπων εκτέλεσης έκτισης των ποινών που έχουν
καταγνωστεί.

Θα εισέλθω στα συγκεκριµένα που αφορούν το νοµοσχέδιο.
Θα συµφωνήσω µε τον κ. Μαρκογιαννάκη. Όχι βέβαια µε την ίδια
αιτιολογία. ∆εν θεωρώ ότι εδώ ανοίγετε παράθυρο στην καθιέ-
ρωση της δουλείας. Με αυτά που προβλέπετε όµως στην παρά-
γραφο 6 ουσιαστικά αποδυναµώνεται ή αναιρείται ο χαρακτήρας
του κοινωφελούς στην περίπτωση που µετά από συµφωνία ο
θύτης –όπως τον είπατε- προσφέρει υπηρεσία στο θύµα. Αυτή η
υπηρεσία, όσο ωφέλιµη και να είναι όσο δικαιολογηµένη και να
είναι µε βάση το πνεύµα µιας ευρύτατης αντίληψης για τη δικαι-
οσύνη δεν µπορεί να είναι κοινωφελής. Ή εν πάση περιπτώσει
ουσιωδώς παραλλάσει από τον χαρακτήρα της κοινωφελούς ερ-
γασίας όπως ακριβώς την ορίζετε στην παράγραφο 6 δηλαδή,
ως εργασία η οποία παρέχεται χωρίς αµοιβή στο δηµόσιο, σε δη-
µόσιες υπηρεσίες, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή σε
κοινωφελή ιδιωτικά νοµικά πρόσωπα. Μ’ αυτήν την έννοια, λοι-
πόν, θεωρώ ότι ενδεχοµένως πρέπει να το επανεξετάσετε γιατί
αποτελεί µια αστοχία σε σχέση τουλάχιστον µε τον χαρακτήρα
της εργασίας αυτής ως κοινωφελούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα δεύτερο σηµείο, στο οποίο θα ήθελα την προσοχή σας
είναι ότι πράγµατι τα σχετικά µε τη θέση, την οποία έχω διαµορ-
φώσει στο ζήτηµα που έχει να κάνει µε την ικανοποίηση του πα-
θόντος και την ποινική συνδιαλλαγή τα εξέθεσα χθες διά µακρόν.
Σήµερα, όµως, θα ήθελα ειδικά όταν αναφέροµαι στο άρθρο 6 να
επισηµάνω τις περιπτώσεις που µπορούν να δηµιουργήσουν πρό-
βληµα στην εφαρµογή. Στην παράγραφο 2 του νέου άρθρου
406Α υπάρχει η πρόβλεψη ότι η ικανοποίηση του παθόντος νοεί-
ται η καταβολή του κεφαλαίου και των τόκων υπερηµερίας. Αν
όµως δούµε στη συγκεκριµένη περίπτωση υπάρχει ελλιπής κα-
θορισµός ή τουλάχιστον υπάρχει µια αοριστία αναφορικά µε το
σηµείο από το οποίο ξεκινάει ο υπολογισµός των τόκων, οι οποίοι
στην περίπτωση που αναφέρονται ως τόκοι υπερηµερίας θα πρέ-
πει να δούµε µε βάση το Αστικό ∆ίκαιο -και συγκεκριµένα τις δια-
τάξεις των άρθρων 340 και τα 345- από πότε αρχίζουν να
οφείλονται.

Με βάση, λοιπόν, το άρθρο 340 του Αστικού Κώδικα υπερηµε-
ρία υπάρχει στην περίπτωση ληξιπρόθεσµης οφειλής αφού
προηγηθεί δικαστική ή εξώδικη όχληση. Στην περίπτωση των
χρηµατικών οφειλών, τότε θα πρέπει να έχουµε ή επίδοση της
αγωγής ή τουλάχιστον στην περίπτωση, η οποία µας ενδιαφέρει
θα πρέπει να έχουµε και εδώ ληξιπρόθεσµη οφειλή και θα πρέ-
πει να έχει προηγηθεί δικαστική η εξώδικη όχληση.

Άρα, λοιπόν, στην πράξη θα αντιµετωπιστεί κατά τη συνεν-
νόηση που θα προηγηθεί της ικανοποίησης του παθόντος. Από
πότε πρέπει να θεωρείται ότι υπάρχει το ληξιπρόθεσµο; Από τότε
που έγινε η πράξη, ή από τότε που αποφάσισε ο δράστης να απο-
καταστήσει τη ζηµιά που προκλήθηκε από την πράξη του, είτε
προτού ασκηθεί η ποινική δίωξη, είτε µετά την άσκηση της ποι-
νικής δίωξης και µέχρι πέρατος της αποδεικτικής διαδικασίας;
Εκεί υπάρχουν κάποια ζητήµατα. Ενδεχοµένως να µου πείτε ότι
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είναι πολύ λεπτοµερειακά, πλην όµως, εγώ πιστεύω ότι στην
πράξη θα υπάρξουν διχογνωµίες και εκεί τα δικαστήρια δεν θα
έχουν πού να κρατηθούν, για να θεωρηθεί ότι βρίσκονται εντός
του πνεύµατος και του γράµµατος της συγκεκριµένης διατά-
ξεως.

Σε κάθε περίπτωση, επίσης, θα πρέπει να ασχοληθούµε και µε
ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο θεωρώ ότι επαρκώς αναλύθηκε και
από τους οµιλητές της χθεσινής ηµέρας. Ειδικά στο 24ο κεφά-
λαιο του Ποινικού Κώδικα, εκεί δηλαδή όπου προστατεύονται,
ως έννοµα αγαθά, τα περιουσιακά δικαιώµατα, υπάρχει µια σειρά
εγκληµάτων, στα οποία η απλή αποκατάσταση της ζηµιάς που
έχει προκληθεί στο θύµα, στον παθόντα, δεν πρέπει να θεωρεί-
ται ότι αποκαθιστά πλήρως και την κοινωνική πληγή που έχει
αφήσει η διάπραξη αυτής της εγκληµατικής πράξης και ιδιαιτέ-
ρως αναφέροµαι στις διατάξεις του άρθρου 398.

Στην περίπτωση, λοιπόν, τουλάχιστον της δολίας χρεοκοπίας,
εκεί δηλαδή όπου πλέον αυτός ο οποίος διαπράττει το συγκε-
κριµένο έγκληµα, δεν έχει σκοπό µόνο να πλήξει περιουσιακά δι-
καιώµατα, αλλά ταυτόχρονα να διασαλεύσει και να διαταράξει
όλο το σύστηµα των συναλλαγών σε στιγµές κρίσης, όπως είναι
αυτή η οποία ζούµε, θεωρώ ότι έχουν ιδιαίτερη σηµασία και πρέ-
πει να τυγχάνουν µιας πρόσθετης αξιολόγησης.

Το ίδιο συµβαίνει και µε το 404 την τοκογλυφία, το ίδιο επίσης
συµβαίνει και µε το έγκληµα της παραπλάνησης ανηλίκου, για να
αναλάβει υποχρεώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο.
Εκεί υπάρχει το στοιχείο της προστασίας της ανηλικότητας,

το οποίο επίσης σήµερα είναι ένα επιπλέον στοιχείο που δεν
θεωρώ ότι µπορεί να πει κάποιος ότι αποκαθίσταται η πληγή που
προξενείται σε αυτήν ακριβώς την κατάσταση, µόνο και µόνο µε
την ικανοποίηση του παθόντος. Κατά πάσα περίπτωση, πράγµατι,
θα µπορούσε να πει κάποιος -και από αυτά που ελέχθησαν και
χθες παίρνω για να κάνω και µια σύνθετη πρόταση, αν θέλετε, ή
µια πρόταση σύνθεσης καλύτερα- ότι θα µπορούσε να έχει το-
ποθετηθεί συστηµατικά µια πρωτοβουλία που έχει σχέση µε την
πρόθεση που υπάρχει στη διάταξη του άρθρου 308Α της Ποινι-
κής ∆ικονοµίας, έτσι όπως διαµορφώνεται µε την καθιέρωση της
ποινικής συνδιαλλαγής. Θα µπορούσε –επαναλαµβάνω- να έρθει
εδώ στην Βουλή, είτε µε την µορφή της αναγνώρισης µιας ειδι-
κής ελαφρυντικής περίστασης είτε θα έλεγα επίσης και µε τη
µορφή της ένταξης κάποιων τέτοιων αδικηµάτων που προσβάλ-
λουν περιουσιακά δικαιώµατα ή δικαιώµατα ιδιοκτησίας µε την
κατάταξή τους πλέον στο σύστηµα, όχι της αυτεπάγγελτης δίω-
ξης, αλλά της κατ’ έγκληση δίωξης. Οπότε η δήλωση του παθό-
ντος για την παραίτησή του από την έγκληση ταυτόχρονα να µην
οδηγεί στα αποτελέσµατα ενδεχοµένως που δηµιουργούνται από
την αναστάτωση που προκαλούν στο θέµα των δογµατικών θε-
µελίων του Ποινικού µας ∆ικαίου.

Τέλος, θα ήθελα να πω τούτο. Υπάρχει ένα ζήτηµα σχετικά µε
το αν έτσι όπως έχει διαµορφωθεί αυτός ο θεσµός ανακουφίζει
το δικαστήριο ή τα δικαστήρια από τον φόρτο υποθέσεων. Θα
ήταν πιστεύω πιο λυσιτελής από αυτήν την άποψη η ρύθµιση, αν
αξιοποιούσε τη δυνατότητα που έχει ο εισαγγελέας, µε βάση τον
οργανισµό δικαστηρίων, προτού ακόµα η υπόθεση αρχίσει να ει-
σέρχεται, ως ποινική υπόθεση στην προδικασία, στο πλαίσιο της
προ πάσης ασκήσεως διώξεως αρµοδιότητας που έχει ο εισαγ-
γελέας να προσπαθεί τα διεστώτα µέρη να τα οδηγήσει σε µια
καταλαγή. Από ό,τι είδα και από το Επιστηµονικό Συµβούλιο,
αυτή ακριβώς η ρύθµιση -η διαµόρφωση δηλαδή του σχετικού
θεσµού- υπάρχει στην Γαλλία και από αυτήν την άποψη, θα µπο-
ρούσε να έχει απαλλάξει και τα δικαστήρια, αφού τελικώς τον υι-
οθετήσει και η Βουλή, όπως φαίνεται, από την κίνηση της
προδικασίας, γιατί από ό,τι βλέπω εκεί στο 308Α, το σηµείο που
επεµβαίνει ο εισαγγελέας, είναι µετά το τυπικό τέλος της ανά-
κρισης.

Τέλος, ως προς το θέµα του άρθρου 32, πράγµατι εδώ θα πρέ-
πει να διατυπώσουµε, όπως και διατυπώθηκαν από τον εισηγητή
µας, τις έντονες αντιρρήσεις µας. Εδώ γίνεται µια αξιολόγηση
συµπεριφορών, η οποία βρίσκεται σε ευθεία αντίθεση µε την

ισχύουσα και την αντιµετωπιζόµενη από πολλές απόψεις και πολ-
λές πλευρές σκληρή πραγµατικότητα που αντιµετωπίζει η χώρα
µας. Το θέµα της λαθροµετανάστευσης έχει γίνει κοινωνική
πληγή. Η αξιολόγηση όλων των παραβατικών συµπεριφορών, οι
οποίες στρέφονται ουσιαστικά και κατά της πολιτειακής αυθε-
ντίας, κατά της ελληνικής κυριαρχίας, την οποία, πράγµατι, προ-
σβάλλει αυτός που λαθραία εισέρχεται στα εδαφικά όρια της
ελληνικής επικράτειας, θα πρέπει να αποτελέσει το µείζον κρι-
τήριο και από αυτήν την άποψη στο πλαίσιο, αν θέλετε, και της
αρχής της αναλογικότητας, θα πρέπει να έρθει σε δεύτερη
µοίρα, το αν ταυτόχρονα υπάρχουν και κάποιες ανθρωπιστικού
περιεχοµένου παραβιάσεις, τις οποίες εκείνος ο οποίος αναλαµ-
βάνει µια τέτοια κινδυνώδη δράση, τις αποδέχεται και υπό αυτήν
την έννοια, δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι αφού εξ οικείου πταί-
σµατος ζηµιώνεται, είναι άξιος προστασίας.

Αυτά ήθελα να πω κι ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Τζαβάρα.
Εννοείται ότι υπάρχει από το Προεδρείο ανοχή, αλλά πρέπει να

υπάρχει και κατανόηση από τους οµιλητές.
Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ.

Εµµανουήλ Μπεντενιώτη να λάβει το λόγο.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Να προηγηθεί ο Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει.
Πριν δώσω το λόγο στον κύριο συνάδελφο, υπενθυµίζω την

αρχή που πρέπει να διέπει τη σχέση Προεδρείου µε οµιλητές.
Υπάρχει ανοχή, θέλω να υπάρχει και κατανόηση από τους οµι-
λητές.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης να λάβει το
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
∆εν θέλω να επανέλθω στη χθεσινή επιχειρηµατολογία πάνω

στο ζήτηµα των εναλλακτικών ποινών, σε σχέση µε τη στερητική
της ελευθερίας ποινή.

Επαναλαµβάνω πάντως, για να το τελειώσουµε εδώ, ότι ακόµη
και αν όπως φαίνεται, η αξιακή ή η ιδεολογική επιλογή της Κυ-
βέρνησης είναι υπέρ των εναλλακτικών ποινών, ακόµη και αυτό
δεν είναι προετοιµασµένο επαρκώς. Ο διάλογος ο οποίος έπρεπε
να έχει προηγηθεί µέσα στην κοινωνία, δεν έχει προηγηθεί. Αυτές
οι εναλλακτικές ποινές, καθώς πλέον δεν θα εκτίονται ποινές φυ-
λακίσεως, θα εκληφθούν ως ανοµία, ως ανοχή και όχι ως ποινές.

Ούτως ή άλλως εγώ πιστεύω ότι οι εναλλακτικές ποινές δεν
εξυπηρετούν το σκοπό της αντιεγκληµατικής πολιτικής που πρέ-
πει να υπηρετεί ένα ποινικό σύστηµα και θα οδηγήσουν σε πε-
ραιτέρω αποχαλίνωση του εγκλήµατος. Θα δείτε µετά από λίγο
χρονικό διάστηµα, γιατί αυτή είναι µια συστηµατική επιλογή της
Κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ, ουσιαστικά να φέρνει διαρκώς όλο
και περισσότερα επιεική µέτρα σε αυτήν την κατεύθυνση ότι ταυ-
τόχρονα µε αυτά τα επιεική µέτρα θα έχουµε διαρκή αύξηση
εγκληµατικότητας. ∆εν λέω –για να προφτάσω µια ένσταση- ότι
είναι τα µόνα στοιχεία, τα οποία επηρεάζουν την εγκληµατικό-
τητα. Προφανώς η εγκληµατικότητα είναι ένα πολύ πιο σύνθετο
κοινωνικό φαινόµενο, αλλά λέω ότι και αυτός ο παράγων προ-
φανώς έχει το δικό του µερίδιο ευθύνης.

Όσον αφορά το δεύτερο, το οποίο ανέκυψε ως θέµα από µια
παρατήρηση του κ. Μαρκογιαννάκη και συνηγόρησε και ο εκλε-
κτός συνάδελφος ο κ. Τζαβάρας σε αυτό, εγώ αντιθέτως θεωρώ
ότι η παροχή υπηρεσιών στο θύµα, αποτελεί απολύτως θεµιτό
τρόπο αποτίσεως της κοινωφελούς εργασίας.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν καταλαβαίνω την ένσταση
ότι αυτό αποτελεί δουλεία ή δεν αποτελεί δουλεία ή αποτελεί
σκλαβιά στο βαθµό που παρέχεται η επιλογή στον καταδικασθέ-
ντα. Μπορεί να επιλέξει αυτόν τον τρόπο αποτίσεως αυτής της
ποινής. Τη στιγµή, λοιπόν, που είναι δική του επιλογή…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό αποτελεί έκτιση ποινής,
όµως.
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ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Είναι έκτιση ποινής. Κύριε Τζαβάρα,
η διαφωνία µας εδώ είναι εξής: Είναι ότι εσείς λέτε ότι η έκτιση
της ποινής πρέπει το όφελός της –ας το πω έτσι- να το καρπού-
ται το δηµόσιο, ενώ εµείς λέµε ότι εκείνο που είναι σηµαντικό
αντεγκληµατικά είναι πρώτον, να εκτιθεί η ποινή, άρα να επιβλη-
θεί και να την εκτίσει ο καταδικασθείς και δεύτερον, θεωρούµε
λογικό εδώ το να έχει οφέλη το θύµα. Με αυτόν τον τρόπο, δίκαιο
προληπτικά, εξυπηρετείται και η αρχή της κοινωνικής ειρήνευ-
σης, γιατί ικανοποιείται και το θύµα. Ενώ στην άλλη περίπτωση
θα πάει στο δήµο ή θα πάει κάπου, αλλά το θύµα δεν έχει σχέση
µε την έκτιση της ποινή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Προσχωρείτε στα δογµατικά
θεµέλια της ποινικής συνδιαλλαγής.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ναι, αλλά αυτό το έχω πει χθες, ότι
έχω προσχωρήσει σε αυτά τα δογµατικά θεµέλια. Εποµένως δεν
είµαι ασυνεπής σ’ αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άρα, είστε συνεπής.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Το δεύτερο το οποίο ήθελα να πω σε

σχέση µε την ποινική συνδιαλλαγή, ενώ χθες ανέπτυξα τη θέση
µας, η οποία, αν θέλετε, ακριβώς στα ζητήµατα της προσβολής
ιδιωτικών αγαθών, όπως είναι των περιουσιακών αγαθών, όπως
είναι τα ιδιοκτησιακά αγαθά, είναι ότι µπορεί να υπάρξει µία ελεύ-
θερη διάθεση του αντικειµένου της ποινικής δίκης, παρά το ότι
αυτό έχει δογµατικά προβλήµατα. Ωστόσο να επαναφέρω το ζή-
τηµα της εγγραφής της συγκεκριµένης συνδιαλλαγής στο ποι-
νικό µητρώο. Να το επαναφέρω και στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Πλειοψηφίας. ∆είτε το αυτό, σκεφθείτε το και
εσείς από την πλευρά της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ, από την εξής πλευρά: Αυτός ο οποίος τελικώς φθάνει
σε µία συµφωνία έχει διαπράξει µία άδικη πράξη. Το γεγονός ότι
αποφασίζει κάποιος να τον απαλλάξει, ο θιγείς, µε οποιουσδή-
ποτε όρους µε πλήρη αποζηµίωση, ή µη πλήρη, δεν σηµαίνει ότι
δεν πρέπει να έχει ενηµερωθεί το κοινό µέσα από µία πρόσβαση
στο ποινικό µητρώο. Και αυτό ειδικώς, υπό την έννοια ότι πάει
να πιάσει δουλειά σε µία δηµόσια υπηρεσία, να ξέρουν ότι έχει
διαπράξει µία απάτη ή εν πάση περιπτώσει ότι κατηγορήθηκε για
τη διάπραξη της απάτης και εδέχθη, γιατί προϋπόθεση της συν-
διαλλαγής είναι να αποδεχθεί και ο ίδιος της συνδιαλλαγή ο κα-
τηγορούµενος, γιατί αν πιστεύει ότι είναι αθώος, δεν έχει λόγο να
αποδεχθεί καµµία συνδιαλλαγή. Θα πάει στο δικαστήριο να διεκ-
δικήσει την αθωότητα του. Άρα, λοιπόν, εδέχθη ότι έπραξε την
απάτη, πλην όµως δεν του επεβλήθη ποινή, γιατί συνήνεσε στην
πραγµατικότητα ο παθών σε αυτό. Να εγγραφεί, όµως, αυτό στο
ποινικό µητρώο, για να ξέρουµε σε τελευταία ανάλυση ότι αυτός
πάντως διέπραξε απάτη, διέπραξε υπεξαίρεση. Αυτό καλύπτει
και το ζήτηµα της πρόσθετης θυσίας που απαιτείται από την
πλευρά του, ώστε να µην εξικνείται όλο το σύστηµα απλώς σε
µία αστική σχέση, αλλά να υπάρχει και µία πρόσθετη ποινική κύ-
ρωση.

Στο ζήτηµα των αναβολών είδα τη διάταξη. Θα σας πω ότι έτσι
όπως είναι διατυπωµένη, διερωτώµαι πρώτον, αν αποτελεί κά-
ποιου είδους περιορισµό. Για παράδειγµα λέει, αναβολή στους
διαδίκους. Μάλιστα. Αν έχουµε έξι κατηγορουµένους; Είναι έξι
κατηγορούµενοι και έξι συνήγοροι. Υποθέτω ότι ο καθένας δι-
καιούται στο πρόσωπό του αυτή τη µία φορά. ∆εν µπορεί να πει
ότι αναβολή τελειώνει επειδή κάποιος ασθένησε. Αν την επόµενη
φορά ασθενήσει ένας άλλος κατηγορούµενος; Αν έχει κώλυµα ο
άλλος συνήγορός του;

Επίσης, όπως είναι διατυπωµένο, κατά τη γνώµη µου, αφήνει
ανοιχτό και περιορίζει τα κωλύµατα των συνηγόρων. Οι συνήγο-
ροι δεν έχουν κωλύµατα υπό την έννοια ότι ασθενούν. Οι συνή-
γοροι συχνά έχουν κωλύµατα υπό την έννοια ότι είναι
απασχοληµένοι σε άλλα δικαστήρια. Εποµένως αυτό πώς θα
ρυθµιστεί; ∆εν θα λαµβάνεται υπ’ όψιν το κώλυµα του συνηγόρου
όταν έχει για παράδειγµα ένα κώλυµα σε ένα άλλο δικαστήριο;
Και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το δει κανείς. Εξ ού και λέω ότι
αυτοί οι περιορισµοί ασκόπως µπαίνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω υπερβαίνοντας µε την ανοχή
σας, πολύ λίγο το χρόνο µου.

Μιλώντας για το θέµα πάλι της διατάξεως για τη µετανά-
στευση, για την οποία θα διενεργήσουµε την ονοµαστική ψηφο-
φορία, θέλω να έχει καταστεί σαφές, γιατί εµείς δεν είµαστε
υπερβολικοί ζητώντας τη διεξαγωγή της ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. Πρώτα απ’ όλα, θα το πω για πολλοστή φορά σε αυτήν την
Αίθουσα, ειδικά στα ζητήµατα του ποινικού, είναι εντελώς µα,
εντελώς απαράδεκτο, ζητήµατα τα οποία συνδέονται είτε µε την
οργάνωση των δικαστηρίων, είτε µε τα ζητήµατα του σωφρονι-
σµού να εµπλέκονται στο θέµα της ποινικής αξιολόγησης. ∆η-
λαδή τι ακούµε τώρα εδώ; Ότι επειδή ο κύριος Εισαγγελεύς
Εφετών Κερκύρας διαπιστώνει πρόβληµα στην Εισαγγελία της
Κέρκυρας και στην Εισαγγελία της Θεσπρωτίας, γι’ αυτόν το
λόγο πρέπει να αξιολογήσουµε ποινικά διαφορετικά την πράξη.
∆εν το καταλαβαίνω αυτό. Αυτό είναι ένα ζήτηµα οργάνωσης των
δικαστηρίων, να συζητήσουν πώς θα επιλυθεί, να δούµε ποιο
είναι το ποινικό αποτέλεσµα. ∆εν µπορεί, όµως, να υπεισέρχεται
στη σκέψη του νοµοθέτη, για το πώς σταθµίζει την ηθικοκοινω-
νική απαξία µίας πράξης.

Το ίδιο πράγµα ακούω πάρα πολλές φορές στο ζήτηµα του
σωφρονισµού. Επειδή έχουµε κακό σωφρονιστικό σύστηµα και
επειδή οι συνθήκες κρατήσεως στις φυλακές είναι απάνθρωπες
–να το προσυπογράψω αυτό εγώ- επειδή θα έπρεπε να κάνουµε
πολύ περισσότερα για τον ποινικό σωφρονισµό –να το προσυ-
πογράψω αυτό- και αυτό δηµιουργεί σύγχυση στους ίδιους τους
κρατουµένους και δηµιουργεί και µία αίσθηση αδικίας στους ίδι-
ους τους κρατουµένους, διότι οι κρατούµενοι παραπονούνται
στην πραγµατικότητα για τις συνθήκες κρατήσεως, το µετατρέ-
πουµε στο ότι δεν πρέπει να επιβάλλονται ποινές φυλακίσεως.
Άλλο είναι το ένα θέµα, άλλο το άλλο. Να φτιάξουµε τις συνθή-
κες κρατήσεως, να κάνουµε ουσιαστικό σωφρονισµό, να τηρή-
σουµε αυτά που λέει ο σωφρονιστικός µας κώδικας, όχι όµως
επειδή δεν τα τηρούµε, να καταλήξουµε στο ότι δεν θα έχουµε
ποινές φυλακίσεως ή να καταλήξουµε στο το ότι δεν πρέπει να
επιβάλλονται οι σωστές ποινές στο επίπεδο της ποινικής αξιο-
λογήσεως της πράξεως. Αυτό λογικά είναι εντελώς απαράδεκτο.
Το πρώτο είναι αυτό.

∆εύτερον, για το ζήτηµα της επιτάχυνσης που συνδέεται και
αυτό µε το θέµα της µετανάστευσης, όσον αφορά τη µετανά-
στευση να συµφωνήσουµε. Αυτό το οποίο κάνουµε είναι ότι στην
πραγµατικότητα ελαφρώνουµε, κάνουµε πιο επιεική τη διάταξη,
σε σχέση µε τους διακινητές, σε σχέση µε τους δουλεµπόρους.
Αυτό είναι κάτι το οποίο είναι η επιλογή της Κυβέρνησης. Είναι
σαφές, λοιπόν, αυτό. Απλώς η επιχειρηµατολογία δεν είναι καν
µία δογµατική επιχειρηµατολογία. ∆εν είναι καν µία επιχειρηµα-
τολογία που λέει «βρε, αδελφέ, εγώ έτσι θέλω να το αξιολογήσω
ποινικά» για να κάνουµε µία συζήτηση σε αυτό. Είναι µία επιχει-
ρηµατολογία που λέει ότι επειδή εγώ δεν έχω αρκετούς εισαγ-
γελείς, επειδή έχω πρόβληµα και σωρεύονται τετρακόσιες
ενενήντα δικογραφίες, επειδή θα αρχίσουν να µου φεύγουν, γιατί
δεν µπορώ να τις εισαγάγω, γιατί δεν έχω τελειώσει την ανάκριση
και άρα θα φεύγουν στο δεκαοκτάµηνο, γι’ αυτό να το κάνω
πληµµέληµα. Ε, δεν γίνεται αυτό. ∆εν είναι επιχείρηµα. Είναι
λάθος επιχείρηµα γι’ αυτήν την περίσταση. Επιτρέψτε µου, όµως,
γιατί αυτό συνδέεται και µε την επιτάχυνση, γιατί να κάνουµε
πράγµατα, τα οποία εν πολλοίς θα είναι αλυσιτελή, γιατί δεν προ-
χωράµε στο ζήτηµα της επιτάχυνσης µε πραγµατικά πράγµατα.
Η επιµήκυνση του ωραρίου είναι ένα ζήτηµα. ∆εν είναι δηµοφιλές
στους δικηγόρους. Το ξέρω αυτό. ∆εν είναι δηµοφιλές και στους
δικαστικούς υπαλλήλους. Μου είναι γνωστό. Τι να κάνουµε τώρα;
Πολλά πράγµατα δεν είναι δηµοφιλή αυτήν την περίοδο που πρέ-
πει να τα κάνουµε. Να καθήσουµε να δουλέψουµε παραπάνω
όλοι –και το λέω αυτό µιλώντας εδώ ως δικηγόρος- προκειµένου
να βγάλουµε αυτό που πρέπει να βγάλουν τα πινάκια.

Το κόστος στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης,
θα αντισταθµιστεί από το όφελος από τις ποινές, από τα δικα-
στικά ένσηµα, από την επιβολή των δικαστικών εξόδων. Θα αντι-
σταθµιστεί το κόστος από αυτά που θα πάρουν περισσότερο οι
δικαστές και οι δικαστικοί υπάλληλοι για να παρατείνουν το ωρά-
ριό τους. Το πρώτο, λοιπόν, το οποίο λέµε είναι αυτό.

∆εύτερον, µονοµελή εφετεία κακουργηµάτων. Γιατί είναι τόσο
τροµερό το να κάνουµε αυτό; Και να πάµε να δικάσουν ορισµένα
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αδικήµατα τα οποία είναι σχεδόν, ας µην το πω τυποποιηµένα,
πάντως αποδεικτικώς είναι απλά.

Τα ναρκωτικά είναι απλά. ∆ηλαδή, τώρα τι να κάνουµε; Στις
υποθέσεις ναρκωτικών τις ξέρουµε ποιες είναι οι δικογραφίες,
είναι πέντε σελίδες. Πέντε σελίδες είναι οι δικογραφίες των ναρ-
κωτικών. Τα δουλεµπόρια των µεταναστών για παράδειγµα είναι
πέντε σελίδες. ∆εν πρέπει να πάµε στην ανάκριση; Γιατί το αντι-
µετωπίζουµε αυτό ως ταµπού; Για ορισµένα σχετικά τυποποιη-
µένα αδικήµατα ας µας είναι αρκετή η αστυνοµική προανάκριση.
Γιατί πρέπει να διεξαχθεί κύρια ανάκριση για τέτοιου είδους αδι-
κήµατα;

Βεβαίως, ας καταργήσουµε τη διαδικασία των συµβουλίων για
να εισάγονται µε απευθείας κλήση. Θα σας πω εγώ πώς τελειώ-
νουν όλα πολύ γρήγορα, πώς έχουµε απαντήσεις χωρίς να
έχουµε οποιοδήποτε διακύβευµα στο επίπεδο της προστασίας,
αφού αυτά στην πραγµατικότητα εδώ συζητάµε να τα βάλουµε
πληµµελήµατα για να πάµε στην αυτόφωρη διαδικασία. Με την
ίδια δικογραφία δεν θα πάνε; Άλλη δικογραφία θα είναι; Η ίδια δι-
κογραφία θα είναι είτε πάνε στο πληµµέληµα είτε πάνε στο κα-
κούργηµα.

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν λύσεις αρκεί να είµαστε επαρκώς θαρ-
ραλέοι να κάνουµε πραγµατικές τοµές και όχι να έχουµε την εύ-
κολη λύση, που είναι η επιεικέστερη µεταχείριση συνέχεια και
κατ’ αποτέλεσµα ξεσάλωµα του εγκλήµατος και πλήρης παρά-
δοση της κοινωνίας στο έλεος των οργανωµένων εγκληµατιών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βορίδη.

Κύριε Μπεντενιώτη, θα εκτείνετε την ευγένεια σας και προς
τον κ. ∆ρίτσα;

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρόκειται περί ευγενείας ή περί

κοινοβουλευτικής πονηρίας;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εγώ δεν είµαι της

αµαρτωλής σκέψης.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Περί κοινοβουλευτικού ήθους

πρόκειται, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αρκούµαι στο συνολικό

ήθος.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Εγώ θα εκλάβω την κίνηση του συνα-

δέλφου κ. Μπεντενιώτη που είναι και Βουλευτής Πειραιά όπως
και εγώ ως κίνηση ευγενείας και θα σταµατήσω εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εχθές αναφέρθηκα στην επί της
αρχής συζήτηση στις βασικές αξιακές αρχές, που κατά τη γνώµη
µας πρέπει να διέπουν το ποινικό σύστηµα, όπως και το σωφρο-
νιστικό σύστηµα και όλα τα ζητήµατα σχετικά µε τις ποινές. Γνω-
ρίζουµε ότι αυτή η συζήτηση είναι ανοικτή, γνωρίζουµε ότι
υπάρχουν πάρα πολύ µεγάλες καθυστερήσεις. Αναµένουµε τις
νέες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, αλλά νοµίζω ότι και ο διάλογος
θα πρέπει να συνεχίζετε µε κάθε ευκαιρία και όχι να περιµένουµε
πότε η επιτροπή, που έχει συσταθεί και εργάζεται µε αυτό το πε-
ριεχόµενο, θα ολοκληρώσει το έργο της.

Είναι αναγκαίο αυτό για έναν ακόµη λόγο, κύριε Υπουργέ. Πολ-
λές φορές ξεκίνησαν τέτοιες πρωτοβουλίες. Ευτυχώς, δυστυχώς
ή εν πάση περιπτώσει, η θητεία κάθε Υπουργού δεν είναι απε-
ριόριστη και πολλές τέτοιες πρωτοβουλίες µε θετικό πρόσηµο
και σε θετική κατεύθυνση έµειναν στη µέση. Χρειάζεται και εδώ
επιτάχυνση της διαδικασίας.

Είπα και χθες για τη θετική στάση µας σε κάποιες βασικές ρυθ-
µίσεις και για αυτό επί της αρχής ψηφίσαµε υπέρ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Συχνά κατηγορούµαι
για το αντίθετο, ότι βοµβαρδίζω τη Βουλή µε συνεχή νοµοσχέ-
δια.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Αναµένουµε πάντως και δεν το αναµέ-
νουµε εµείς, το αναµένει όλος ο νοµικός κόσµος, αλλά και στην
πραγµατικότητα και η κοινωνία, όσοι τουλάχιστον συνδέονται µε
αυτά τα ζητήµατα.

Η θετική στάση µας σε σχέση µε την κοινωφελή εργασία και
τους εναλλακτικούς τρόπους έκτισης της ποινής σε σχέση µε την
άρση της αυστηροποίησης κάποιων ποινών, εδράζεται στην
άποψή µας ότι η εγκληµατικότητα είτε αυτή που παράγεται ως
προϊόν κοινωνικών αιτιών είτε αυτή που παράγεται ως διαδικασία
πολύ ευρύτερων δράσεων και καταλήγει στο οργανωµένο
έγκληµα -πλήρης και σαφής η διάκριση µεταξύ του ενός και του
άλλου- αλλά ειδικά η εγκληµατικότητα που έχει κοινωνικές αι-
τίες, τη φτώχεια, την περιθωριοποίηση, το χαµηλό µορφωτικό
επίπεδο και τέτοιου είδους αίτια -δεν είναι η µόνη αιτία, υπάρ-
χουν πολλές- ανακυκλώνεται και αναβαθµίζεται ως προς την ποι-
ότητα, τη συχνότητα, τα εµπλεκόµενα πρόσωπα, τις µεθόδους
και όλα αυτά, όσο περισσότερο αυστηρές είναι οι ποινές.

Προς αυτήν την κατεύθυνση θέλω να εγκαλέσω και τον καθ’
ύλην αρµόδιο και µάχιµο δικηγόρο τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΛΑΟΣ κ. Βορίδη. Περιγράφει τον εγκληµατία, τον ει-
κονοποιεί απέναντι στην κοινωνία, που φυσικά γενικώς είναι
εχθρική απέναντι στην εγκληµατικότητα και ζητά, ο κ. Βορίδης
νοµοθετικές ρυθµίσεις αναθέµατος. Το πρόβληµα είναι το
έγκληµα, δεν είναι ο εγκληµατίας και προς αυτήν την κατεύθυνση
αφορά όλη την κοινωνία και δεν µπορούµε να οδηγούµαστε σε
τέτοιου είδους προσεγγίσεις, οι οποίες µόνο µια λύση έχουν:
Ποινές, αίµα, βία, καταστολή, αυστηροποίηση και βέβαια ανα-
βάθµιση του εγκλήµατος και της εγκληµατικότητας.

Είµαστε, λοιπόν, ριζικά αντίθετοι προς αυτήν την κατεύθυνση
και δεν είµαστε υπέρ του χαϊδέµατος ανθρώπων που συγκρο-
τούν και µάλιστα κατ’ εξακολούθηση δρουν µε εγκληµατικό
τρόπο. Άλλη είναι η προσέγγιση και αυτά είναι γνωστά και πολυ-
συζητηµένα. Η έλλειψη αποτελεσµατικότητας, δηλαδή, του σω-
φρονιστικού συστήµατος, που σήµερα δεν υπάρχει -ένα σύστηµα
κράτησης υπάρχει και τίποτα άλλο- ανακυκλώνει την εγκληµατι-
κότητα.

Αρνητική είναι η στάση µας στο νοµοσχέδιο σε σχέση µε τα
ζητήµατα των αναβολών και του περιορισµού των ενδίκων µέσων
χάρη της επιτάχυνσης. Εκεί χρειάζεται περισσότερη συζήτηση.
Για παράδειγµα τα υπερφορτωµένα πινάκια, είναι υποκρισία που
είναι τόσο υπερφορτωµένα, είναι η βασική αιτία των αναβολών.
∆εν έχω τα στοιχεία, αλλά νοµίζω ότι και στατιστικά µπορεί να
αποδειχθεί αυτό. Και λέει κανείς γιατί αναπαράγεται η τακτική
των υπερφορτωµένων πινακίων γιατί κρυβόµαστε πίσω από το
δάκτυλό µας; Ξέρουµε ότι όταν ολοκληρωθεί το ωράριο λει-
τουργίας των δικαστηρίων, τρεις, τέσσερις, πέντε, έξι δίκες δεν
θα προλάβουν να εκδικαστούν. Από πριν το ξέρουν όλοι οι αρ-
µόδιοι. Πώς, λοιπόν, αυτό το βασικό που είναι ουσιώδες και κυ-
ρίαρχο θα µείνει απέξω από όποιες ρυθµίσεις, οι οποίες απαιτούν
άλλου είδους λύσεις.

Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, τη διακοπή, γιατί θέλω να συ-
νοµιλήσω µε τον κύριο Υπουργό σε αυτό το ζήτηµα και πρέπει
εκείνος να µε ακούσει.

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να σταθώ, επειδή είπατε ότι στο τέλος
θα συζητήσετε διάφορες διορθώσεις ή παρεµβάσεις στο σχέδιο
νόµου. Υπάρχει η παράγραφος 1 του άρθρου 31. Υπάρχουν κά-
ποιες ρυθµίσεις εδώ που αφορούν τον Κώδικα Οδικής Κυκλο-
φορίας. Εδώ δεν θα κάνω ανάκληση της βασικής µου αρχής και
της βασικής αρχής του ΣΥΡΙΖΑ περί µη αυστηροποίησης των ποι-
νών. Θα αναδείξω ένα άλλο ζήτηµα.

Νοµίζω ότι βιαστήκατε χάριν της προσέγγισης της επιτάχυν-
σης της δίκης και της αποφόρτισης των δικαστηρίων, να µπείτε
σε χωράφια που δεν τα έχει µελετήσει το Υπουργείο ∆ικαιοσύ-
νης. Το ζήτηµα της οδικής ασφάλειας, αυτήν τη στιγµή έχει ανα-
δειχθεί σε πρώτης προτεραιότητας ζήτηµα. Η επιτροπή Οδικής
Ασφάλειας το συζητά και παρεµβαίνει και ακροάται φορείς και κι-
νήσεις πολιτών που έχουν αναπτύξει πλούσια δραστηριότητα. Σε
όλη την Ελλάδα δηµιουργούνται ενώσεις προσώπων, των συγ-
γενών των θυµάτων των «τροχαίων εγκληµάτων». Είναι ένας όρος
στον οποίο προσχώρησε και ο Υπουργός ο κ. Ρέππας προ ηµε-
ρών, στη συζήτηση για το σχέδιο νόµου για την οδική ασφάλεια,
που µόνο σε ένα πρώτο επίπεδο ρύθµιζε κάποια διοικητικά θέ-
µατα.

Αυτό είναι ανοικτό και πρόκειται να έρθει ένας νόµος για την
οδική ασφάλεια.

2884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συντοµεύετε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Θα συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε στο κόκκινο. Είµαστε η χώρα µε το µεγαλύτερο

αριθµό τροχαίων εγκληµάτων στην Ευρώπη, θανάτων, τραυµα-
τισµών κ.λπ. και µε την αποτυχηµένη εφαρµογή των δυο πεντά-
χρονων προγραµµάτων, που εφαρµόστηκαν σε αυτήν την
τελευταία δεκαετία.

Είναι ανάγκη αυτά τα ζητήµατα να ειδωθούν από ένα συνολι-
κότερο πρίσµα. Και µε εγγυήσεις άλλου είδους. Και πολύ περισ-
σότερο δεν πρέπει να τρέξουµε αυτήν την στιγµή χάριν της
επιτάχυνσης, της αποφόρτισης των δικαστηρίων σε πρωθύστε-
ρες ρυθµίσεις και σας καλώ να αποσύρετε την παράγραφο 1 του
άρθρου 31 -εµείς δεν θα µπορέσουµε να το ψηφίσουµε εάν δεν
αποσυρθεί- γιατί εξηγώ το λόγο.

Αλλά και ακόµα και σε αυτό συµπεριλαµβάνεται και η παρα-
βίαση κανόνων ασφαλείας σε ράλι ή πίστες. Ε, δεν νοµίζω ότι εκ-
κρεµούν τόσες πολλές υποθέσεις σε αυτόν τον τοµέα. Μα, αν
δεν κάνω λάθος, είναι η πίστα των Αφιδνών που τον Απρίλιο του
2010, µε νεκρό ένα παιδί και τραυµατίες τον αδελφό του και τον
πατέρα του, που πήγαν να παρακολουθήσουν τους αγώνες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μου επιτρέπετε,
κύριε Πρόεδρε, για να είµαι άµεσος στην απόκριση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Να διαγράψουµε
από τη συζήτησή µας µια παρεξήγηση. Όλες οι βαριές περιπτώ-
σεις παραβίασης του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας δεν µεταφέ-
ρονται στα πταισµατοδικεία. Πολύ περισσότερο όταν
αναφέρεστε σε θανατηφόρα ατυχήµατα, που εκεί πέρα µπο-
ρούµε να πάµε και σε κακουργήµατα.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Μάλιστα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,

∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Συνεπώς, λοιπόν,
είναι οι ελαφρές παραβάσεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας,
οι οποίες πταισµατοποιούνται και µεταφέρονται στα πταισµατο-
δικεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η αλήθεια είναι, ότι δεν υπάρχει
βαριά περίπτωση.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Εν γνώσει αυτού του δεδοµένου µιλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,

∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ναι.
Να προσθέσουµε και κάτι ακόµη. Η συνήθης πρακτική των

δικαστηρίων στις περιπτώσεις που αναφέρεστε σε όλα αυτά τα
οποία δηλαδή ρυθµίζουµε είναι συνήθως επιβολή ποινών, που
δεν ξεπερνούν τους τέσσερις µήνες. Εµείς ήδη προβλέπουµε µε
τη µεταφορά στα πταισµατοδικεία ότι αναφερόµαστε σε
κράτηση. Ορίζουµε ότι τιµωρούνται µε κράτηση µέχρι έξι µήνες.
∆ηλαδή ουσιαστικά τις ίδιες ποινές θα τις επιβάλλουν τα
πταισµατοδικεία. Και είναι ουσιαστική η προσπάθεια που
κάνουµε για αποσυµφόρηση των πινακίων.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Να δεχθώ την καλή σας πρόθεση.
Όµως µε αυτήν την υποβάθµιση της χρήσης και κατάχρησης

αλκοόλ και άλλων ουσιών, από κάποιους που οδηγούν, δίνουµε
ένα µήνυµα ελάφρυνσης της κοινωνικής απαξίας. Το λέει και η ει-
σηγητική εέθεση µάλιστα ότι «…κρίνεται ότι είναι ανάγκη µερι-
κές αξιόποινες πράξεις που δεν εµφανίζουν εγκληµατικό άδικο
και στην ουσία πρόκειται για πράξεις µε µικρή κοινωνική απα-
ξία…» ∆εν πρέπει να προσχωρήσουµε σε αυτήν την άποψη, ότι
αυτές οι συµπεριφορές έχουν µικρή κοινωνική απαξία. Εδώ είναι
το κρίσιµο ζήτηµα. Και το αλκοτέστ που γίνεται στους δρόµους
και επιβάλλετε πρόστιµα δεν είναι για εισπρακτικούς λόγους.
Είναι για προφύλαξη και των ίδιων, που οδηγούν σε κατάσταση
µέθης, αλλά και των πιθανών θυµάτων, που απ’ αυτόν τον λόγο
µπορεί να προκύψουν. Είναι ένα θέµα που νοµίζω ότι πρέπει να
το επανεξετάσετε. ∆εν αξίζει χάριν της επιταχύνσεως της δίκης
και της αποφόρτισης των δικαστηρίων, να κάνουµε τόσο πρω-

θύστερες κινήσεις.
Προχωρώ τέλος, κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 32, µάλιστα, που

ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός ζητάει και ονοµαστική ψηφο-
φορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήµασταν οι τελευταίοι που
θα συνηγορούσαµε υπέρ της επιεικούς µεταχείρισης κάθε αν-
θρώπου, σε οποιαδήποτε κατάσταση και αν βρίσκεται, που είτε
συστηµατικά είτε ευκαιριακά εκµεταλλεύεται και κερδίζει χρή-
µατα από τον πόνο και την τραγωδία άλλων ανθρώπων. ∆εν πρό-
κειται περί αυτού. Εδώ πρόκειται για µια µικροπολιτική
εκµετάλλευση του προβλήµατος των µεταναστευτικών ροών και
της αντιµετώπισής τους µε κοινωνικούς, πολιτικούς και ανθρω-
πιστικούς όρους και µε βάση τις αρχές του δικαίου. Το είπα και
χθες. Αυτοί που είναι στα παράλια της Τουρκίας, οι ψαράδες ή
κάποιοι άλλοι, οι διακινητές νοµίζετε ότι εύκολα πέφτουν στα
χέρια των διωκτικών αρχών της Ελλάδας; Τους πάνε µέχρι τη
µέση, τους εγκαταλείπουν και φεύγουν µε ένα φουσκωτό πίσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στον Έβρο το είπα και χθες, σε δωδεκάµισι χιλιόµετρα χερ-
σαίου εδάφους που γίνεται η κύρια προσέλευση τώρα πια των
µεταναστών -προχθές πήγαµε µε την αρµόδια επιτροπή της Βου-
λής- οι µετανάστες διακινούνται και εισέρχονται χωρίς διακινητές
και διαµεσολαβητές.

Ε, θα κλείσουµε τα µάτια µας τώρα και θα διογκώσουµε ένα
πρόβληµα για να φοβίσουµε ακόµα περισσότερο την ελληνική
κοινωνία και να εµφανίσουµε ότι κάποιες πτέρυγες της Βουλής
είναι επιεικείς απέναντι στους εγκληµατίες δουλέµπορους;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η κατάσταση…
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Είναι υποκριτικό. Και είναι σκόπιµη καλ-

λιέργειας µιας φοβικής πολιτικής.
Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Επισηµαίνω µόνο και την εκπρόθεσµη δυστυχώς τροπολογία

µας, την οποία ανέπτυξε ο κ. Μουλόπουλος πριν. Και θα σας ζη-
τούσα, κύριε Υπουργέ, και αυτή να τη λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν
γιατί η θετική κατά τα άλλα ρύθµιση, αναιρεί κάποια προϋπάρ-
χουσα θετική ρύθµιση µε αυτόν τον τρόπο. Και χρειάζεται εκεί
ισορροπία για ασθενούντες κρατούµενους που έχουν σοβαρές
παθήσεις και σοβαρό βαθµό αναπηρίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

∆ρίτσα.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ.

Εµµανουήλ Μπεντενιώτης, να λάβει το λόγο κλείνοντας τον
κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και της συζητήσεως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Μπεντε-

νιώτη, έχετε το λόγο.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Τελείως συνοπτικά, επιγραµµατικά -γιατί έχει εξαντληθεί η συ-

ζήτηση- κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η
υψηλή ποιότητα της νοµοθετικής διαδικασίας προκύπτει από τις
αναδιατυπώσεις, από τις τροποποιήσεις, από τις προσθήκες, που
προέρχονται από τη συζήτηση τόσο στη ∆ιαρκή Επιτροπή, όσο
και στην Ολοµέλεια της Βουλής. Και αυτές οι αναδιατυπώσεις
και οι προσθήκες αποτυπώνονται στο κείµενο του νόµου, πλέον,
στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως σε σχέση µε το σχέδιο
νόµου, το οποίο εισήχθη για συζήτηση.

Αυτή την ποιότητα πράγµατι, τη διαπιστώνουµε στο υπό ψή-
φιση κατ’ άρθρον σχέδιο νόµου. Αφού ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης,
µε ιδιαίτερη προσοχή παρακολούθησε τις προτάσεις που διατυ-
πώθηκαν, µας εξήγησε διεξοδικά τις προθέσεις και την ανάλυση
του Υπουργείου και δεσµεύτηκε µάλιστα, ότι θα προχωρήσει σε
αναδιατυπώσεις, που προφανώς δεν θίγουν τη φιλοσοφία και το
πνεύµα των διατάξεων.

Όµως εµείς πρέπει να επισηµάνουµε τη µεγάλης σηµασίας αλ-
λαγή, που προκύπτει, της µετατροπής της βραχυχρόνιας στερη-
τικής ελευθερίας ποινής σε χρηµατικό πρόστιµο, το οποίον ο
υπόχρεος µπορεί να καταβάλει ακόµα και τµηµατικά –και αυτό
είναι το σπουδαίο- και µάλιστα ένα µέχρι τρία χρόνια, έτσι ώστε
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να διευκολυνθεί και εκείνος που έχει µια οικονοµική αδυναµία,
ειδικότερα σε αυτές τις κρίσιµες περιόδους της κρίσης µας.

Ακόµα πρέπει να επισηµάνω το ιδιαίτερο ενδιαφέρον που έχει,
για την ευνοµούµενη πολιτεία, εδώ, η επιστροφή στην κοινωνία
χιλίων διακοσίων κρατουµένων, οι οποίοι δεν ήταν σε θέση να
καταβάλουν τα δικαστικά έξοδα.

Αυτές είναι πολύ πρωτοποριακές διατάξεις. Και πραγµατικά
προς αυτήν την κατεύθυνση εµείς πρέπει να ισχυριστούµε ότι
διαµορφώνουµε µια ανθρώπινη κοινωνία. ενώ περαιτέρω, είναι
κρίσιµο το ότι σύµφωνα µε τη λογική του νοµοσχεδίου δεν επι-
δοκιµάζεται ο σωφρονισµός µε βραχυχρόνια παραµονή στο κα-
τάστηµα της φυλακής, αφού η εµπειρία έχει αποδείξει πια -αυτό
το αποδεχόµαστε όλοι- ότι έτσι έχουµε «εκπαίδευση, επιµόρ-
φωση και κατάρτιση» εγκληµατικών στοιχείων, ανθρώπων που
δεν ήθελαν να βρεθούν σε αυτήν την διαδροµή και βρέθηκαν από
συγκυρίες ή από συµπτώσεις.

Γι’ αυτό και είναι προς τη θετική κατεύθυνση η ενθάρρυνση
της αναστολής της εκτέλεσης της ποινής, αλλά και ο εκσυγχρο-
νισµός του συστήµατος των ποινών, που επεκτείνει την έκτιση
της ποινής κατ’ οίκον, σε υπόχρεους ηλικίας πάνω από εβδοµή-
ντα χρονών για όλα τα αδικήµατα.

Θα πρέπει, όµως, να µιλήσουµε και για τον ευεργετικό υπολο-
γισµό των ηµερών της ποινής, για τις µητέρες µε παιδιά µέχρι
τριών χρόνων, αλλά και για τους κρατούµενους που έχουν βα-
ριές ασθένειες και πάνω από 80% αναπηρία.

Στάθηκα µόνο σε αυτές τις επισηµάνσεις, γιατί οι άλλες έχουν
διεξοδικά αναλυθεί τόσο από τον εισηγητή, συνάδελφο της Πλει-
οψηφίας, όσο και από τον ίδιο τον κύριο Υπουργό.

Αφού τα νέα µέτρα, θα εφαρµοστούν για όσους εκτίουν ήδη
ποινές, σηµαίνει ότι διαµορφώνεται ένα νέο καθεστώς, για το
οποίο -θα επαναλάβω- εµείς µπορούµε να ισχυριστούµε ότι ανα-
φέρεται σε µία ανθρώπινη κοινωνία, έτσι όπως το ΠΑΣΟΚ θέλει
να τη διασφαλίσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε ιδιαιτέ-
ρως τον κ. Μπεντενιώτη και για το περιεκτικό και ευσύνοπτο της
παρεµβάσεώς του.

Ο συµπερασµατικός λόγος ανήκει στον κύριο Υπουργό προ-
κειµένου, όπως έχει γνώση το Προεδρείο, να προχωρήσει σε µε-
ρικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις και τροποποιήσεις κατά την κρίση
του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Προτίθεµαι, όπως ανήγγειλα, να δεχθώ ορισµένες παρατηρή-
σεις που έκαναν οι συνάδελφοι κατά τη διάρκεια της διήµερης
συζήτησής µας. Γι’ αυτό και θέλω, κύριε Πρόεδρε, να επιφέρω
ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις και προσθήκες.

Πρώτον, τέθηκε κυρίως από τον κ. Μαρκογιαννάκη –δεν ενθυ-
µούµαι εάν ήταν και από άλλο συνάδελφο- εάν στις περιπτώσεις
της έµπρακτης µετάνοιας, θα πρέπει να συµπεριλαµβάνεται το
άρθρο 390 περί απιστίας, όταν η προσβολή στρέφεται κατά του
δηµοσίου, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’και Β’ βαθµού.

Συµµερίζοµαι την ένσταση του κ. Μαρκογιαννάκη, σε ό,τι
αφορά την εφαρµογή των ρυθµίσεων του άρθρου 6 για την
έµπρακτη µετάνοια. Ειδικά το έγκληµα της απιστίας, όπως αυτό
περιγράφεται στο άρθρο 390, δεν θα αποτελεί αντικείµενο
εµπράκτου µετανοίας, όταν η προσβολή αφορά το δηµόσιο, νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Τη ρύθµιση δεν τη διαβάζω, θα την καταθέσω µε το
κείµενο που θα δώσω σε λίγο στο Προεδρείο.

∆εύτερον. Παρά το γεγονός ότι επί της ουσίας οφείλω να ανα-
γνωρίσω ότι έχει δίκιο και ο εισηγητής µας ο κ. Μίχος και άλλοι
συνάδελφοι, οι οποίοι παρατήρησαν και στην Κοινοβουλευτική
Επιτροπή και κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια, ότι το αποτέ-
λεσµα της ποινικής συνδιαλλαγής δεν θα πρέπει να γράφεται στο
ποινικό µητρώο, διότι αυτό αποτελεί αντικίνητρο, ωστόσο, για
την ενότητα των ρυθµίσεων µε βάση τις προβλέψεις του υφι-

σταµένου άρθρου 574 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, θα εγ-
γράφεται τελικά η απόφαση της ποινικής συνδιαλλαγής στο ποι-
νικό µητρώο.

Εξηγούµαι, κύριε Πρόεδρε. Ήδη, το άρθρο 574 του Κώδικα
Ποινικής ∆ικονοµίας προβλέπει ότι κάθε βούλευµα ή απόφαση
που αφορά έµπρακτη µετάνοια, εγγράφεται στο ποινικό µητρώο.
Θα µπορούσε κάποιος να σκεφτεί ότι για την ενότητα –και αυτός
είναι ο λόγος για τον οποίο το ρυθµίζουµε έτσι, µετά τις παρα-
τηρήσεις που έγιναν- των ρυθµίσεων µε βάση και την πρόβλεψη
του άρθρου 574 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, ορθό θα ήταν
να εγγράφεται το αποτέλεσµα της ποινικής συνδιαλλαγής στο
σχετικό ποινικό µητρώο.

Αυτό ρυθµίζω µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που επιφέρω, παρά
το γεγονός, επαναλαµβάνω, ότι επί της ουσίας έχουν δίκιο όσοι
ισχυρίζονται –γιατί δεν είναι µόνο ο εισηγητής, θυµίζω και τον κ.
Μαρκογιαννάκη- ότι ως κίνητρο πρέπει να µην εγγράφεται στο
ποινικό µητρώο για να δοθεί η δυνατότητα πολλαπλασιασµού
των περιπτώσεων ποινικής συνδιαλλαγής. Παρ’ όλα αυτά, επειδή
έχουµε τις διατυπώσεις του άρθρου 574, θα δούµε µεταγενέ-
στερα εάν η συνολική αναµόρφωση του 574 θα οδηγήσει σ’ αυτό
που αποτελεί επιθυµητή λύση.

Τρίτον. Έγινε η παρατήρηση µήπως από τη διατύπωση της πα-
ραγράφου 5, του άρθρου 17 προκύπτει διαφορετική µεταχείριση
της απόπειρας από την τέλεση του αδικήµατος. Παρά το γεγονός
ότι όταν µιλούµε για χρηµατική ικανοποίηση, είναι προφανές ότι
αναφερόµαστε στην ηθική βλάβη, ωστόσο για να µην αφήσω κα-
νένα απολύτως περιθώριο παρερµηνείας, προβλέπεται εδώ ότι
επί απόπειρας η πρόβλεψη για χρηµατική ικανοποίηση είναι λόγω
ηθικής βλάβης.

Τέλος, θέλω να υιοθετήσω την υπ’ αριθµόν 261 και µε ειδικό
αριθµό 30 τροπολογία, την οποία κατέθεσαν αρκετοί συνάδελ-
φοι από αρκετές µάλιστα πτέρυγες, σχετικά µε το άρθρο 256.
Πράγµατι, υπήρχε ατέλεια στη διατύπωση του άρθρου 256, όταν
συνετάγη.

Την υιοθετώ, όµως, κύριε Πρόεδρε, κατά το πρώτο σκέλος που
αφορά την πρόβλεψη, το άρθρο 256 να περιλαµβάνει και τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όχι όµως τη διατύπωσή της που
αφορά τις ποινές. ∆εν πρέπει να θίξουµε τις ποινές –οι διατυπώ-
σεις είναι περίπου ανάλογες- διότι µπορεί να προκύψουν άλλου
είδους προβλήµατα.

Για να το εξηγήσω, θα πω ότι στο υφιστάµενο άρθρο 256 προ-
βλέπονται συγκεκριµένα χρηµατικά όρια πέραν των οποίων αλ-
λάζουν οι πράξεις, αλλάζει η ποινική µεταχείριση της πράξης.
Αυτό δεν πρέπει να το θίξουµε, διότι το όριο, παραδείγµατος
χάριν των 73.000 ευρώ, που είναι το χρηµατικό όριο πέραν του
οποίου αρχίζουν οι κακουργηµατικές πράξεις, αφορά και πλει-
άδα άλλων αδικηµάτων.

Άρα δεν µπορεί να γίνει µία µερική τροποποίηση, πέραν του
γεγονότος ότι µπορεί να σκεφθεί κανείς ότι αυτό θα µπορούσε να
οδηγήσει σε ορισµένες περιπτώσεις σε παραγραφές ήδη υφι-
στάµενων αδικηµάτων.

Γι’ αυτό ακριβώς υιοθετώντας, κύριε Πρόεδρε –διότι αυτό ήταν
το αίτηµα ουσιαστικά των συναδέλφων- το αίτηµα των συναδέλ-
φων να προβλεφθεί στο άρθρο 256 ότι δεν εξαιρούνται, όταν
πρόκειται για απιστία περί την υπηρεσία, τα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου. Αυτή ήταν η επιδίωξη. Αυτό το αποδέχοµαι. Αλλά
επειδή, δεν θα ενσωµατωθεί όλη η τροπολογία, επιφέρω νοµο-
τεχνική διατύπωση σε συγκεκριµένο άρθρο του συζητούµενου
νοµοσχεδίου. Αυτά όλα θα τα δώσω εγγράφως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πάντως, στη νοµολογία έχει
δοθεί ακόµη ευρύτερη ερµηνεία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Σύµφωνοι.

Η τελευταία µου παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Ενσωµατώνο-
ντας τις τρεις τροπολογίες, που καταθέσαµε και εγώ και άλλοι
συνάδελφοι, είναι προφανές ότι αυτές δεν µπορούν να εντα-
χθούν στα άρθρα που ήδη συζητήσαµε, κατανεµηµένα στα κε-
φάλαια του νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό ακριβώς και θα πρέπει,
πρώτον, να ενταχθούν οι τρεις τροπολογίες σε κεφάλαιο ΣΤ’ το
οποίο θα προστεθεί µε τον τίτλο «άλλες διατάξεις».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και Αν-
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θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις και

προσθήκη, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Γιατί δεν το βάζετε σε εσωτερικές και
µεταβατικές διατάξεις;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆ιότι οι τελικές και µε-
ταβατικές διατάξεις, όπως και οι καταργούµενες, είναι όλες
σχετικές µε τα όσα προηγουµένως ρυθµίζουµε στα προηγούµενα
κεφάλαια. Για λόγους συστηµατικής κατάταξης και ορθής µεθο-
δολογίας προστίθεται κεφάλαιο ΣΤ’, µε τον τίτλο «Άλλες ∆ιατά-
ξεις» και στο κεφάλαιο αυτό ενσωµατώνονται ως αυτοτελή
άρθρα οι τρεις τροπολογίες. Και φυσικά, ο τίτλος…

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Να αλλάξουµε και τον τίτλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και άλλα άρθρα από το

κεφαλαίο αυτό;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όχι, είναι τα τρία
άρθρα και αλλάζουµε, όπως λέει ο κ. Μπεντενιώτης, τον τίτλο
του σχεδίου νόµου: «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην απο-
νοµή της ποινικής δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων: «Εξορθολογισµός και βελτίωση στην απονοµή της
ποινικής δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή
τους ξεχωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: «ΠΑΡΩΝ».
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: «ΠΑΡΩΝ».
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 262 και ειδικό 31

ως έχει, η οποία εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς, η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 262 και ειδικό 31 έγινε δεκτή κατά πλειο-
ψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 263 και ειδικό 32
ως έχει, η οποία εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 263 και ειδικό 32 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 264 και ειδικό 33
ως έχει, η οποία εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 264 και ειδικό 33 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Επί του άρθρου 32 έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφο-
φορίας Βουλευτών του ΛΑΟΣ, της οποίας το κείµενο έχει ως
εξής:
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Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Καρατζαφέρης Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Ανατολάκης Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Αποστολάτος Βαΐτσης. Παρών.
Ο κ. Βελόπουλος Κυριάκος. Παρών.
Ο κ. Βορίδης Μαυρουδής. Παρών.
Ο κ. Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις. Παρών.
Ο κ. Κολοκοτρώνης Άγγελος. Παρών.
Ο κ. Κοραντής Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Μαρκάκης Παύλος. Παρών.
Ο κ. Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία. Παρούσα.
Ο κ. Πλεύρης Αθανάσιος. Παρών.
Ο κ. Πολατίδης Ηλίας. Παρών.
Ο κ. Ροντούλης Αστέριος. Παρών.
Ο κ. Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Επαναλαµβάνεται η

διακοπείσα συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο, εκτιµώντας τις

ανάγκες του νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(άρθρο 72 παράγραφος 3), θα λύσει τη συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Σάββατο 18 ∆εκεµβρίου 2010 και ώρα 18.00’ µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία, µόνη συζή-
τηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του Κρατικού προϋπολογισµού και των προϋπολογι-
σµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οικονοµικού
έτους 2011».

Προηγουµένως, να σας πω ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα
διεξαχθεί τη Τρίτη 21 ∆εκεµβρίου 2010. Η ώρα θα γίνει γνωστή
µε νεότερη ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κουτσουρά Λασιθίου και το Γε-
νικό Λύκειο Μακρύ Γιαλού Λασιθίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Λύεται η συνεδρίαση.
Ώρα λήξης: 15:30.
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